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:J 0 AUG 1977 

r1EMORANDUM FOR: Acting Deputy Uirector of Central Intelligence 

FROM S. D. Breckinridge 
Deputy Inspector General 

SUBJECT Comments on Book V, SSC final Report, The 
Investi ation of the Assassination of­
Kenned : Performance of t 

1. Fon1arded herewith is the report of a revi e\'1 that f4r. 
Knoche requested last fall. The undersigned \'!as designated as 
chairman or coordinator of an Agency wor~ing group that was to 
conduct the study. It proved a ~ore ambitious undertaking than 
had been anticipated. The extensive files of CI Staff on the 
Warren Commission inquiry into President Kennedy's assassination 
were reviewed in detail, as were the very large file holdings of 
LA Division on its Cuban operations during the period preceding 
~nd following the death of President Kennedy. The most pains­
taking review and analysis was required, and the files proved to 
be so extensive that the research became a major task. The files 
of the Office of Security and the Office of the InspectQr General 
presented a less formidable problem. 

2. The attached report, with its annexes, is the formal 
resu.Jt of the effort. If the attachments seem bulky, it is 

.. noted thif''-ad"dft'lonal "t)ick:.:up materia 1 s are being held" for tne .... ------ ·-·--··· . - ..... -
record in the event of future inquiry. These papers .represent 
the resu1 t of a conscientious and painstaking effort,-_to.nducted 
with high standards of review and testing kept foremost in mind. 
We believe that there is little likelihood of oversight:or omission 
in coverage; the work was so extensive and carefully done that we 
feel there is small chance of surprises remaining in CIA files on 
this subject. 

I 

3. In brief, \'se found that many of the presentations of 
Book V of the f·inal Report of the Senate Select Committee \'/ere 
based on incomplete information or distorted perceptions. Wh-ile 
the record of CIA was not perfect, the performance at the tiril<:!, 
under the understanding of the period, seems reasonable. The fact 
remains that evidence of a Ci1stro conspiracy to assassinate President 
Ke11r1edy sti 11 has not been discovered. The WatTen Commi ss·i on and 

---"""-------· . ... ·~ I 
T .~· ,.).')/~"'.:/ 'f /l .... ·-.------·~ 

·---~·· .... -- ~-~ ·-·-·-----... - ---...... ............ _____ ~ ... ......j 



CIA could well have perceived the usefulness of inquiring into 
specific sources of possible provocation of Castro at the time of 
the 1964 investigation; it is clear that the general consideration 
was recognized by all concerned, and pursued, but the concept of 
specific possible provocations was not. A review into such possi­
bilities has now been conducted, with essentially negative results. 

4. The report is not to be considered a report of the 
Inspector General, as such, being the result of a representative 
working group. However, the report should be considered as being 
for internal CIA consumption only. It contains third agency reports, 
liaison reports, and .involves sources and methods materials, as well 
as evaluation and comment of a nature that is advisory to manage­
ment. Any release of this report and its annexes outside the Agency, 
even in classified form, would require considerable sanitization. 
It is recomnended that this report be held against future inquiries, 

.providing a basis for appropriate responses, and that it not be 
volunteered at this time. 

c ···- ~ ' ---' .\ :....L...__.._c._ \./'if'..-·~-,_____,-\_ 
- c~-" c::::- i , f" c ~ 

' .... ~. 

S. D. Breckinridge 

Attachment: 
As Stated 

DIG/S.D.Breckinridge:js (23 Aug 1977) 

Distf"ibution: yJ, 
Original - Addressee w/Copy #1 of Att.:~ 

.. 

1 - SA/DCI (Robert D. Williams) w/Copy #2 of.~tt. 
1 SA/ADDCI (Mr. Lewis D. Lapham) w/Copy #3 of·Att. 
1 - ADDO w/Copy #4 of Att. 
1 -Asst. Public Affairs (Mr. Hetu) w/Copy #5 of Att.~l 
1 Chief, LAw/Copy #6 of Att. 
1 - Chief, CI Staff w/Copy #7 of Att. 
1 - D/OS w/Copy #8 of Att. /-
l IG (J.L.Leader) w/Copy #9 of Att. A··;.·. ~~ 1/!W 
1 DIG (S.D.B. Chrono) w/Copy #10 of Att .. tY /' ,·-
1 - IG Subject w/Original Copy of Att. (UNNUMBERED) 
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"' SUBJECT: Comments on Book V of the Final Report of the U.S. Senate 
Select Committee to Study Governmental Operations with 
Respect to Intelligence Activities 

1. Book V of the SSC Final Report, titled The Investigation 

of the Assassination of President John F. Kennedy: Performance of the 

Intelligence Agencies, presents a number of issues that address themselves 

to the conscience of the Agency. The criticisms of CIA are based on a 

series of presentations of how various investigative leads were handled, 

and on the non-reporting of various Agency operational activities that 

the SSC Final Report judges to have been relevant to the Warren 

Commission inquiry. 

2. A stated thesis of the SSC Final Report is that the operations 

of the intelligence agencies against Cuba exercised a negative influence 

on the quality of their support for the Warren Commission investigation. 

The following statements appear in the Report: 

"It (the sse Report) places particular 

emphasis on the effect their Cuban opera-

tions seemed to have on the investigation.~~ 

Page 2. 

11 They (senior CIA officials) should have 

realized that CIA operations against Cuba, 

particularly operations involving the 

assassination of Castro, needed to be con-

sidered in the investigation. Yet, they 

directed their subordinates to conduct 

an investigation without telling them of 

these vital facts. 11 Page 7. 

r~- .. ·~. ~._ ~ ·::~ ~ r-~ ~ ~~J. ~- ~ D~ ~ 
\.;\J;,,..~ ;,.-•L-~._a,a,~L 



CONflDENTIAl 

The significance of these statements, to the.authors of the SS~ 

Report, is highlighted as follows: 

"Certainly, concern with public reputation, 

problems of coordination between agencies, 

possible bureaucratic failure and embarrassment, 

and the extreme compartmentation of knowledge 

of sensitive operations may have contributed to 

these shortcomings. But the possibility 

exists that senior officials in both agencies 

made conscious decisions not to disclose 

potentially important information. 11 Page 7. 

A central feature of the rationale is the concept that if Castro 

had learned of these activities it would have provoked him into 

retaliation against President Kennedy. The SSC Final Report makes 

it clear that it feels this theory should have been perceived and 

accepted at the time by the intelligence agencies {not to mention 

the Warren Commission) leading to a review of the various anti-Castro 

programs to see what it might reveal. 

The provocation theory, in the specific form postulated by the 

SSC Final Report and the press, is of more recent vintage than the 

perceptions that prevailed in 1964 when the Warren Commission was con­

ducting its investigation. There was a general concern in 1964 that 

the USSR or Cuba might be behind the assassination of President 

2 

GONHD Tl 



Kennedy. This was based on a more broadly recognized understanding 

of the tensions that existed between the Kennedy administration and the 

Soviet and Cuban regimes. The Bay of Pigs in 1961 and the Cuban 

Missile Crisis in 1962 must have appeared remarkably provocative to 

Fidel Castro, along with the array of American anti-Cuban programs. 

The humiliation of the USSR in having to retreat in the Cuban Missile 

Crisis cannot be dismissed completely as to how it might have been 

perceived by a foreign power as a provocation. To note these events 

serves only to remind the reader of the tensions well recognized at 

the time. The SSC Final Report has elected to emphasize instead CIA 

operational activity against Cuba as requiring specific attention. 

This emphasis on CIA 1 s Cuban operations as a possible source of 

provocation of Castro represents the result of an evolution in percep­

tions. In response to it we undertook an extensive review of the 

various operational activities against Cuba and Castro. 

Organization for the Review 

As there are no persons now in CIA who were directly involved 

at a senior level in the investigation of 1964, it was felt necessary 

to organize a fresh approach to the matter. The persons who, in 1963 

and 1964, knew the details of the various operational activities are 

no longer available, for the most part, to provide the current and 

detailed factual familiarity that existed at the time of the investi-

gations. Primary reliance had to be placed instead on the records for 
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.. 
the period preceding President Kennedy's death and the period following 

it. 

It was determined that a special research effort would be mounted 

to review those Agency files that might relate to this problem. The 

organization for this research is summarized at Tab A of this paper. 

It required not only the meticulous review of all Cuban operations, 

it necessitated careful analysis of the content and nature of the oper­

ations with special attention to their security. Files relating to the 

Warren Commission inquiry were reviewed as well as those relating to 

plotting against Castro. 

The results of the efforts of those assigned to the task are 

contained in this covering report and in the separate annexes to it, 

Tabs B through G. 

CIA has now conducted such a review -- looking at 11 the other end 11 

of a possible chain of evidence, where things theoretically could have 

started. This has produced no new evidence bearing on the assassination, 

although it has produced the basis for new lines of speculation. In 

fact, the review sometimes seemed to become a futile exercise in trying 

to fit facts to the provocation theory rather than being able to 

identify evidence actually bearing on the assassination of President 

Kennedy. The emphasis sometimes became one of asking if this activity 
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(whichever was under review) could have provoked Castro to ord~ the 

assassination of President Kennedy, had he {Castro) learned of it. 

The sse, in its Final Report, fell into this very trap, trying to make 

the AMLASH operation actually fit the theory for which the SSG' s 

presentation seemed to be tailored. {See Tab D.) 

We have looked at other operational activities with the SSC's 

theory in mind, but have been unable to provide tangible substance 

in support of the theory. In the final analysis the reviewer is 

compelled to fall back on the evidence. A wide variety of theories 

can be--as they have been--advanced in strident and challenging tones. 

Not all of them are susceptible to conclusive answers; the primary 

possibility of finding such answers was lost with the death of lee 

Harvey Oswald. The fact is that the Warren Commission considered the 

possibility of Cuban or Soviet involvement, but could not find evi­

dence of it. Were it known at the time of the Warren Commission, it 

would have been reported and dealt with then; that it was not is a 

simple reflection of the fact that it did not exist at that time in 

the minds of Americans knowledgeable on the subject. To hold dif­

ferently would be to accept uncritically a social paranoia often 

prevalent today, which would hold that a significant number of 

government employees could engage in such a well-disciplined con­

spiracy to suppress evidence. 
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Operations Against Castro 

" 
The AMTRUNK Operation, starting in 1963, sought to develop a 

capability to join dissident elements among the Cuban leadership into 

a group that could oust the Castro regime. It was conceived by Cuban 

exiles and sold to the Kennedy Administration, which assigned it to 

CIA. The program was very slow in developing substance and momentum, 

with little concrete progress during President Kennedy•s life. At a 

later date, in 1965, it was believed to be compromised and CIA withdrew 

from its association; the key members were arrested later and tried in 

Cuba. There are basic questions about the security of the activity 

from its inception, due to the involvement of personalities who are 

suspected of having pro-Cuban sympathies, including possibly having 

been foreign agents. While the suspicions cannot be verified, the 

reservations are sufficiently basic to consider the possibility that 

Castro knew of the operation from its earliest days. Its long range 

objectives--the overthrow of Castro and his regime--waul d have been an ·-­

irritant to Castro; its inability to develop any substance and momentum 

until long after President Kennedy•s death suggests that it is unlikely 

that it, of itself, would have moved him at that time to resort to 

assassination in retaliation. This is discussed at Tab C. 

Operation AMLASH centered on a high-level Cuban official, AMLASH/1, 

who had expressed his opposition to Castro and to the Castro regime. 

The SSC Final Report undertakes to demonstrate that the operation planned 

Castro•s assassination during the period preceding the murder of 
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President Kennedy; to the contrary, a full review of the qperatfon 

shows that prior to the President's assassination not only _had CIA 

not agreed to give any support to AMLASH/1, but had rejected his 

proposals to assassinate Castro. When evidence supporting this view 

was offered the drafters of Book V of the SSC Final Report, it was 

dismissed out of hand as false, despite confirming evidence. The sse 

Report, instead, having asserted that assassination was the character 

of the operation at that time, then undertook to show that AMLASH/1 

was at least indiscreet in his conduct, risking exposure of the plot. 

Alternatively, it suggested that he may have been acting for Castro 

as a provocateur, to lead the United States into a plot against 

Castro•s life which in turn was then to provide Castro with the 

justification to order President Kennedy's assassination. In either 

event, had Castro learned about the relationship between AMLASH/1 and 

CIA he would have known only that there was an inconclusive association 

that certainly had not progressed to the point that it constituted the 

basis for the postulated provocation. This is discussed in some detail 

at Tab D of this paper. 

The sse Final Report discounts (at page 68) the possibility that 

actual plotting by CIA with the criminal syndicate served as a source 

for provocation for Castro to have President Kennedy murdered. There 

are new considerations that developed in the course of the present 

review that throw more light on the role of the criminal syndicate, 

but they do not provide a basis.for taking issue with the judgment of 

the sse Final Report, which dismissed the activity as having provided 

Castro with the postulated provocation. This is discussed at Tab C. 
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Items Selected by the SSC for Critical Comment 

The SSC Final Report picked out a number of selected subjects for 

treatment in support of its criticism of the thoroughness of the in­

vestigation by the intelligence agencies. One of these had to do with 

the allegations in r~exico City by a man designated as "D". These al-

legations \vere demonstrated conclusively by the Warren Commission to 

have been false; why they are discussed at all in the SSC Final Report 

is a question in itself. In another instance, reference is made to a 

reported five-hour delay of a Cubana flight from Mexico City, awaiting 

arrival of a private aircraft with a mysterious passenger; not only 

was the Cubana flight on the ground for four hours (in contrast to ~the 

alleged five hour delay in departure) it departed an hour before the 

alleged arrival of the private aircraft. After CIA reported on a 

Cuban-American who departed on another Cubana flight, the FBI investi-

gated the man extensively, as is revealed by the information available 

for use in the sse Final Report; a single report that caused him to be 

dramatized is so full Of errors as to be highly suspect, essentially 

being placed in doubt by other evidence in the record. In another 

instance considerable emphasis was given by the sse Final Report to a 

cable from the Mexico City Station, replying to a 23 tlovember 1963 in­

quiry from CIA headquarters asking for reports on contacts with certain 

named Soviets. The true name of AMLASH/1 was given in the Mexico City 

reply, but not as having had contact with the Soviets --which was the 

purpose of the inquiry -- but as the subject of a meeting in December 
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1960 between a functionary of the Cuban embassy with a Soviet, concern-

ing a press conference to be held in Mexico City by M4LASH/1 in February 
" ' 

and March 1961. AMLASH/l's name could have been omitted from the cable 

altogether, so far as its having any relevance to the inquiry about 

persons having contact with Soviets is concerned. In any event, the 

meeting in December 1960 was prior to President Kennedy's inauguration, 

which removes it yet further from any possible relevance to the subject 

matter. It really is not difficult to understand why the reference to 

AMLASH/1 's name did not lead to detailed research about him. This is 

discussed further at Tab D. 

Conclusions 

Basically, the research effort for the present paper produced two 

general conclusions. First, the sse Final Report contains numerous 

factual errors, both in the extensive treatment of a selected opera-

tion (AMLASH) and in a number of separate incidents that it presents. 

Second, while one can make the point in principle that the Warren 

Commission could well have broadened its review to include the anti-

Cuban programs of the U.S. Government, in trying to make the case for 

that concept Book V of the sse Final Report went to such lengths in its 

treatment as to detract from the point at hand. It is difficult to 

characterize it more generously. 

In a very real sense, the sse Final Report has compounded the 

problem of public perception. On a flawed presentation it has accused 

the intelligence agencies of derelictions and worse. While it has 

reinforced the public sense of unfinished business yet to be done, it 

has so badly beclouded the issue as to have done a disservice to 
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future attempts at objective and dispassionate inquiry. ~ 

While one can understand today why the Warren Commission limited 

its inquiry to normal avenues of investigation, it would have served 

to reinforce the credibility of its effort had it taken a broader 

view of the matter. CIA, too, could have considered in specific 

terms what most saw then in general terms--the possibility of Soviet 

or Cuban involvement in the assassination because of tensions of 

the time. It is not enough to be able to point out erroneous 

criticisms made today. The Agency should have taken broader _ 

initiatives then, as well. That CIA employees at the time felt--as 

they obviously did--that the activities about which they knew had 

no relevance to the Warren Commission inquiry does not take the place 

of a record of conscious review. The present research effort has 

undertaken to conduct such a review; it is noted that the findings 

are essentially negative. However, it must be recognized that CIA 

cannot be as confident of a cold trail in 1977 as it could have 

been in 1964; this apparent fact will be noted by the critics of 

the Agency, and by those who have found a career in the questions 

already asked and yet to be asked about the assassination of 

President Kennedy. 

10 
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CONFIDENTIAl 

Organization for and Conduct o~ the Review 

1. Many years have-passed since the inquiry by the Warren Com­

mission. The persons who were most familiar with the activities 

of the Agency during the period preceding the death of President 

Kennedy, and during the investigation of the Warren Commission, are 

no longer in place in the same work. Some of the employees have 

retired or have been transferred to other work. Some have died . ... 
2. To respond to the questions raised in Book V of the SSC 

Final Report, it was necessary to review old files and to assign to 

this undertaking personnel not really familiar with the activities 

of the Agency during a period of a dozen or more years before. A 

study group was established to consider the size of the problem and 

to develop a plan for conducting the review. Chaired by a repre-

sentative from the Office of the Inspector General, the group also 

consisted of members from CI Staff, LA Division, and the Office of 

Security. Terms of Reference for the review were agreed upon in 

early August 1976. Points emphasized for the review, because of the 

thrust of Book V of the sse Final Report, were (1) to conduct a full 

review of information and operations on the Cuban target to identify 

any activity that might relate to the assassination of President Kennedy, 

and (2) to review the possibility that CIA activities against Cuba 

did, by their nature, cause Castro to order the assassination of 
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President Kennedy. A copy of the Terms of Reference is attached. 

3. The two main holdings of files for the period in question 

were in LA Division and CI Staff, of the Directorate of Operations, 

with less voluminous files being held in the Office of Security and 

the Office of the Inspector General. The organization for the review 

of those files is described below. 

4. LA Division: LA Division was the repository of the fi 1 es 

for Agency operations conducted against Cuba. These files wer~ known 

to be extensive. Under the Terms of Reference those files for the 

period 1 January 1961 to 1 January 1965 were selected for review, 

covering a three-year period prior to the death of President Kennedy 

and the following year. A research group was formed composed of 

five full-time researchers, a group leader and a task force supervisor. 

An additional four researchers participated in different phases of 

the research, which continued to mid-May 1977. 

5. Reference to material for this research was obtained from 

the LA Division registry, the Cuba Desk machine runs, and a special 

comprehensive file listing prepared for this purpose by Information 

Services Staff (ISS). On the basis of this it was originally believed 

that material pertinent to the search would number approximately 900 

operational folders, plus numerous related 201-files. It was later 

determined, however, that a thorough review should include additional 

operational and subject files which brought the total to well over 

two thousand files. In view of the date of the material, much of it, 
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both operational and subject, had been retired to Archives at 
. \ \) 
~arrenton, Virgini~ The remainder is held at Headquarters in the 

files or archival material of Information Processing Group. This 

material is easily retrievable through the use of specific job 

numbers and file reference numbers recorded and retained in the 

LA Division research group files (too numerous to cite herein). 

6. Following is a breakdown of the types and numbers of files 

-reviewed, criteria employed in the research, the findings, and 

organization of the material: 

a. Types and Number of Files Reviewed 

(1} Operational 
(601 with findings and 1,128 
with no findings) 

(2} Subject Files 
(186 with findings and 361 
with no findings) 

( 3) Cuba Policy files 

(4) Chief, WH Division Chrono Files 
(Task Force W Chronos) 

(5) Official 201 Dossiers 

1 '729 

547 

101 

37 

100-plus 

Total 2,514 

b. Criteria Used in the Research 

As a guide the research group followed the Terms of 

Reference referred to above. In addition to the Terms of 

Reference, the group remained alert to other items of interest 
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brought to its attention by the IG Staff, on an ad ho.c basis, 

and to additional questions raised in the course of the 

study. A name trace was always run, and/or the 201-file was 

reviewed, if available, on any individual allegedly involved 

in an assassination plot against President Kennedy or Fidel 

Castro. This task was made somewhat easier as the result of 

a memorandum prepared by the Cuba Desk, in August 1975, 

based on traces of the names in the so-called Black Book-

that Fidel Castro passed to Senator McGovern, which dealt 

with individuals the Cubans alleged were involved in assassi-

nation attempts against Castro. 

c. Findings and Organization of the Findings 

Each researcher submitted a draft paper noting the 

subject of the folder(s) reviewed, a brief description of the 

activity, and a copy of those document(s) or findings which 

contained information believed to be pertinent to the review. 

Also included were job numbers, official file numbers, 

inclusive dates of material researched, and the number of 

volumes reviewed. Beginning in January 1977, at the request 

of the IG Staff, the researchers also began noting FBI and/or 

other government agencies knowledge of information, to the 

extent recorded in Agency files. Separate finished memoranda 

were prepared, on the basis of these data, including the 

heading Findings. This heading lists the specific document 

number(s) and other pertinent data, and a few lines providing 
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the gist of the document(s) for purpose of easy and quick 

reference. These memoranda, with a copy of the document(s) 

attached, are filed in alphabetical order, by project and 

subject, in hard-back green folders as part of the official 

LA Division research group files under the official classi­

fication number 019-604-001 (Volumes XI through XX). Also 

included in the records are two folders (Volumes IX and X) 

containing 1,439 draft memoranda w.ith negative findings. -

These records are restricted in LA Division. 

7. The LA Division research effort proved to be far more 

complex than originally estimated. Research continued to lead to new 

files, and the requirements for meticulous analysis and correlation 

of material further extended the time required to complete the under­

taking. By completing this exhaustive review of files the Agency 

can speak with considerable confidence as to what the records of 

Cuban operations show, so far as they relate to the question of the 

death of President Kennedy. 

8. CI Staff: CI Staff assigned one senior officer to review 

its files on Lee Harvey Oswald, working under the general Terms of 

Reference referred to above, and also to generate papers on points 

not covered by the guidelines but pertinent to the general subject. 

9. Since December 1963, the CI Staff has served as the point 

of record for all questions relating to Lee Harvey Oswald and the 
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Agency's role in the investigation conducted by the Warren Com­

mission. The so-called "Oswald File 11 now fills 57 volumes comprising 

some 142 file folders and portfolios. In addition, the Staff has 

accumulated some 50 supplemental files including the master copy 

of those documents released under provisions of the FOIA to the public 

in March 1976 (first series) and those documents (second series) 

released in September 1976 and March 1977. 

10. By necessity the documents in the file are held in chrono­

logical order; however, the file has become much more than just a 

chronological file on Lee Harvey Oswald. It has now become the 

Agency's central repository for information and documentation that 

it hal ds on: 

a. The life of Harvey Oswald; 

b. The Agency's role in the investigation conducted 

by the Warren Commission, 1963--1964; 

c. The testimony by various Agency officers before 

the several commissions and committees set up to review 

the validity of previous investigations. (NB: It should 

be pointed out that this portion of this file is not 

complete); and 

d. The point of record for Agency action taken in 

response to requests submitted to the Agency under pro­

visions of the Freedom of Information Act. 
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11. In order to come to grips with the voluminous material in 

the Oswald files, it soon became obvious that, in'order to be in 

a position to respond effectively and expeditiously to the Terms of 

Reference and to allegations and accusations in Book V of the sse 
Final Report, it would be necessary to copy much of the file and to 

place these copies in folders set up according to general and specific 

subjects. In order to check charges that this Agency had withheld 

information from the FBI and the Warren Commission, and that there 

was 11 nO evidence that the FBI asked the Agency to conduct an investi­

gation or gather information, 11 the following files were set up: 

a. Correspondence from the Warren Commission; 

b. Correspondence from the Agency to the Warren 

Commission; 

c. Agency disseminations to the Intelligence Community, 

particularly the FBI; 

d. Correspondence from the FBI to the Agency requesting 

assistance and information; 

e. Chronological summary of information on and actions 

taken relating to Silvia Tirado de DURAN; and 

f. Chronological summary of information on and actions 

taken relating to Gilberta ALVARADO Ugarte. 

These files provided a basis for checking statements included in the 

SSC Final Report and to determine what the Agency actually did do 

in relation to the Warren Commission inquiry. 

CONFIDENTIAL 



GONFIDEriTIAl 
-- 8 -- .. 

12. The approach to the problem at hand was to assemble by 

chronological and statistical compilations the Agency•s record on 

the matter, (a) its initiation of collection requirements for infor-

mation, and the papers it originated on various aspects of the 

investigation for passage to the Intelligence Community, particularly 

the FBI and the Warren Commission, and (b) its response to require­

ments and requests levied upon it by the Intelligence Community and 

-the Warren Commission. Certain parts of the record were summarized 

to record-what actually happened in those instances in which it 

differs from representations in the SSC Report. 

13. Office of Security: The Office of Security assigned one 

officer to identify material in its records believed to have some 

possible relation to the Kennedy assassination. During the course of 

this review, approximately fifty subject files were identified as " 

containing material of some relevance. This material amounted to 

the equivalent of approximately two safe drawers. The files reviewed 

included volumes on Lee Harvey Oswald, AMLASH, various individuals 

connected with the Criminal Underworld Plot, and a collection of 

files containing the results of name traces conducted at the time 

of the 11 Garrison Investigation. 11 

14. Office of the Inspector General: The Office of the Inspector 

General held the report that it produced in 1967 on plotting against 

Castro, as well as related materials accumulated subsequently. It 

also received files developed in 1973 in response to a 9 May 1973 
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request by the DCI to Agency employees concerning questionable 

activities. Two members of the Inspection Staff were assigned to 

the project, responsible for overall coordination of the research 

effort. Additionally, because of the emphasis given to events in 

Mexico by Book V of the SSC Final Report, the Office of the Inspector 

General employed on contract a retired employee who had served as 

a special case officer in Mexico City during the period preceding 

President Kennedy's death and during the investigation afterwards. 

The retired employee recalled for this task conducted an extensive 

review of all Mexico City files and materials held in Headquarters 

or retired to Archives. The result of her research is found in 

Tabs B and F. 

15. The file holdings in the Office of the Inpsector General 

are less than one safe drawer. However, the AMLASH file, held by 

LA Division/Directorate of Operations, was reviewed by a member of 

the Office of the Inspector General, as were parts of the AMTRUNK 

file, also held by LA Division. These two activities are discussed 

in Annexes D and C, respectively. 

16. There were a limited number of interviews to clarify 

specific points. 

* * * * * * * * 
Detailed records of the research undertaken are held in the 

respective components participating in this effort. Selected back-

up material for the final report is also held in the Office of the 

Inspector General. 

CONFIDENTIAl 
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TERMS OF REFERENCE 

FOR REVIEW OF 

ISSUES RAISED IN 

BOOK V, SENATE SELECT COMMITTEE 

FINAL REPORT 

1. The Schweiker Subcommittee has two basic theses--
(1) the general idea that the intelligence community- -primarily 
CIA and FBI--did not undertake a full review of the possibility 
of Cuban involvement in the assassination of President K~nnedy, 
and (2) the idea that CIA activities against Cuba were provocative 
and may have led to the assassination of President I<ennedy. The 
former by itself is not too difficult a problem to address. Either 
there was or there was not an extensive intelligence collection 
program to ascertain all possible information on the subject. 
Either there was or there was not an exhaustive review of all 
information in the· Agency that might in some way relate to this 
question. Either the Agency did or did not report what it had 
to the Vi,Tarren Commission for further inquiry and review. 

2. The second portion of the Subcommittee's presentation 
is somewhat more diffuse and complex. .By way of generai back­
ground it summarizes Agency and U.S. operations against Castro's 
Cuba. There is an inference--almost subliminal--that these 
general activities were provocative. More specific, however, 
is the detailed treatment of the AMLASH operation as an activity 
that the .report suggests could have provoked Castro into retaliatory 
action against President Kennedy. The failure o.f CIA to report 
this to the Warren Commission, in the context of the provocation 
theory, is advanced as a failure to report relevant information. 
Detailed treatment of the operation is given in the report in 
support of the thesis" 
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3. The issue of operational activity that could have provoked 

a retaliatory strike by Castro against President Kennedy capnot 
be restricted to the AMLASH operation. In itself it may be one of 
the poorer examples of something that might have proven so pro­
vocative as to stimulate a retaliatory strike by Castro against 
President Kennedy. There were other operations with .the un­
qualified objective of killing Castro. These contrast with the 
AMLASH affair in which the agreed purpose was not so clear and 
in which the sequence of events throws co!lsiderable doubt on the 
Subcommittee's treatment of the activity in this respect. 

a. The following questions are intended to serve as 
a guide in a records review of the extent of the Agency's 
investigation prior to the end of the Warren Commission • 

. 
(1) What collection requirements were issued to 

the field with regard to Kennedy's assassination'f 

(2) What follow-up of these requirements was 
there during 1964? 

(3) What .form did the follow-up take? 

(4) Identify and describe the records with regard 
to this activity. 

(5) What reporting was there from the field in 
response to Headquarters' requirements? 

(6) What dissemination and review was this 
reporting given? 

(7) Was dissemination made on this reporting to 
the CI Staff? 

(8) Was this reporting given to the Warren Commission? 

(9) What review of Headquarters 1 material was 
ordered through 1964? 

- z·-
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(10) What vvere ·~he parameters of these instructions? 

' ·~ 

(11} What: responses were there and where are they? 

(12) What evidence is there that the "provocation" 
theory was considered during the Warren Commission 
enquiries, either in CIA or the Warren Commission? 

(13) What action was taken with reference to this 
concept as a basis for reviewing relating Agency programs? 

(14) What records are there on this and where are they? 

(15) Were there any efforts made to develop an 
Oswald/ Cuban connection? 

{16) What form did they take? 

(17) What exchanges were there with the FBI on this 
subject? 

(18) What action developed from these exchanges? 

(19) What records are there on these exchanges and 
where are they? 

(20} To what extent were elements of the Agency 
other than the CI Staff and LA Division involved in-in­
vestigating the assassination during the Warren Commission 
tenure? 

(21) What is the total CIA information on the two 
flights from Mexico City to Havana? 

(22) What was done at the time to develop further 
information on this matter? 

(23) Can further information be acquired on this 
matter now? 

- 3 -
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(24) ·what is the total CIA information on "D"? 
" 

(25) Is further information on 11D 11 needed in view 
of the SSC Subcommittee reference to it? 

(26) What information does CIA have on Oswald 

FPCC relations? 

(27) What does CIA know about the New Orleans 
training activity and was anything provided on this to 
the Warren Commission? 

(28} What is the total CIA information on 11A 11 ? 

. 
(29) Who is the man photographed in Mexico City? 

(30) What is the CIA information on the 4 December 
1963 report of an agent meeting Oswald in Cuba? 

(31} What is the total CIA information on Cuban 
assassination policies and programs up to November 22, 
1963? 

(32) What is the total CIA information on Castro 1 s 
7 September 1963 statements re retribution? 

(33) Does the testimony before the SSG of CIA 
employees contain anything on the above questions? 
If so, what? 

b. On the subject of possible provocation for the 
assassination plots against Castro, each of the known activities 
should be reviewed to the extent possible in order to determine 
any additional relevant information on this plot." 

(1) What is the total information on the plots involving 
the criminal syndicates? 

(2) Who was witting of the planning for the syndicate 
operation? 

- 4 -
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(3) Are there current consider~tions on the syndicate 
operation not faced previously (e. g.·~ a former Office 
of Security officer may have knowledge that was not 
surfaced in the interviews with him with the sse or 

Agency personnel. Additionally, a former LA Division 

career agent may have some insights that could throw 
light on one of the operations). 

(4) There are a couple of cases based on agent 
traffic (reported to the sse during the study of alleged 
assassination plots) indicating plans during the Bay of 
Pigs period to shoot Castro. What is the total CIA 
information on these? 

(5) What is the significance on the subject of 
provocation in the book given Senator McGovern by 
Castro? 

(6) While the AMLASH operation is subject to fairly 
detailed reconstruction from a very complete record, 
there are points that should be addressed particularly, 
because of their treatment in the SSC Subcommittee report. 
For instance, is there significance in the fact that CIA 
contacted AMLASH/1 in September 1963 after such a 
long time? Or was it simply that this was the first time 
the opportunity had presented itself since earlier rp.eetings?, 

(7) Just what did the case officer tell AMLASH/1 
when making plans for the 22 November meeting? 

(8) What was the security of the relationship ·with 
AMLASH/1 during the period preceding the assassination 
of President Kennedy? 

(9) In what time frame was Fitzgerald's Executive 
Officer speaking when he stated his judgment that the 

AMLASH/1 operation was an assassination plot? 

- 5 -
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c. What other action might CIA have taken in connection 
with the investigation? An effort should be made to li.,t 
these, i'ncluding consultation with surviving officials to 
determi'ne not only what they considered the requirement 
at the time, but what was omitted and why. 

4. ~n conclusion, these "Terms of Reference" undertake 
to address the entire question of possible provocation of U.S. 
policy and CIA programs in the period preceding the assassination 
of President Kennedy. An aspect of this is the SSC Subcommittee's 
apparent view that CIA assassination plotting could have instigated 
a retaliatory strike by Castro against President Kennedy, which, 
therefore, should have been reported to the Warren Commission. 

Just as importantly, the final paper should reflect findings in the 
area of what the Agency did in response to Warren Commission 
requirements (both stated by the Warren Commission and those 
that could have been conceived by the Agency), and how it pursued 
these lines of action and reported them to the Commission. This 
will include consideration of specific new and unanswered questions 
raised in the Schweiker report 

c--,~ ~-- • ~c- ~ (,~ 
-----------------------~~--~~ 

S. D. Breckinridge \ 

0/Inspector General 
,.,.-~-~- -·--~-

cJ J \ 

LA Division 

- 6 -



•• 
.' I 

CIA PERFORMANCE ON THE INQUIRIES 
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CIA•s Performance on the Inquiries .. 

Book V of the SSC Final Report challenges the performance of the 

intelligence agencies during the Warren Commission inquiry, empha­

sizing things that it feels should have been done but which it asserts 

were not. 

It is correct to say that CIA has not produced evidence or 

analysis that addresses every theory that has been advanced over the 

years. A record of the volume of CIA reporting to the FBI and the 

Warren Commission is at Tab E. As a practical consideration, every 

theoretical question that can be conceived cannot be answered con­

clusively; there simply may be no evidence at all, or if there is 

evidence somewhere it may not be accessible. The issue is what the 

intelligence agencies did -- in the present instance, what was the 

performance of CIA -- with Book V of the SSC Final Report portraying 

a patter.nof neglect or avoidance that is not supported by the record. 

The SSC Final Report offers a number of separate subjects in 

support of its case: 

a. It refers to an allegation by a person identified as 

11 011 (pages 28-30, 41-42 and 102-103) that he overheard and 

saw Oswald being handed money in Mexico City for the purpose 

of assassinating President Kennedy; this was proven false, both 

by polygraph and by determining that Oswald was in New Orleans 

.instead of Mexico City at the time the incident was supposed to 

have occurred. This subject is treated in a confusing and in­

conclusive manner in the sse Final Report. 



b. A considerable portion of the Report is given to the 

AMLASH operation. The operation' is described inaccurately. 
.. 

The Report assigns it characteristics that it did not have during 

the period preceding the assassination of President Kennedy, in 

order to support the sse view that it should have been reported 

to the Warren Commission. This is treated in some detail at Tab D 

of this report. 

c. Space is devoted to two aircraft flights from Mexico 

City to Havana, on 22 November and 27 November (see pages 60-

63). The first of these flights, as described in the SSC Report, 

is based on an inaccurate report about a delay of the 22 November 

flight to meet a mysterious private aircraft; the correct story 

removes the basis for the inferences of the SSC version. The 

second of these flights had to do with a man whose significance 

arises from a patently erroneous report; the FBI investigated him 

thoroughly, as is apparent from the condensed summary in the sse 

Final Report. 

These examples illustrate the problem of commenting on the SSC Final 

Report, the question becoming that of how to deal with Congressional 

criticism presented on the basis of inaccurate factual perceptions. 

To treat the problem it was felt necessary to review the record in-depth 

and to report the findings, whatever they are. 

Recognizing the possibility of error or oversight in 1964--both 

on the part of CIA and the Warren Commission--consideration was given 

to courses of action CIA might have taken to throw some light on the 
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questions as understood at the time, as well as considering those • 

questions that have developed since then. What would be the areas of 

inquiry? Oswald was an obvious subject of investigation. 

Oswald was known to have been out of the country twice subsequent 

to his return to private life from the Marine Corps in September 1959. 

These overseas adventures were appropriate for CIA attention. The 

first of these overseas trips was when he went to the Soviet Union in 

October 1959 from \'thi c h he returned in June 1 962. The second of these 

trips was when he went to t1exico City in late September 1963, frOlll 

which he returned in early October 1963. 

In addition to these two areas of obvious specific inquiry for CIA, 

there is the problem of general foreign intelligence collection that 

might in some way produce information on the subject. The sse Final 

Report adds to these considerations operations being conducted by CIA 

as part of a general U.S. program against the Castro regime. These 

four general areas of inquiry are covered below. 

I. Travel to and from the USSR 1959-1962 

On 26 November 1963 a cable was sent to Paris, Rome, t1adrid, 

Brussels, The Hague, London, and Ottawa 

giving biographic information on Lee Harvey Oswald. It noted his 

discharge from the Marine Corps in September 1959 and his travel to 

the Soviet Union in October 1959, including sketchy details as to his 

employment and marriage while in the USSR. The cable requested: 

11 any scrap information which bears on President's 

assassination .... " 

3 
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On 27 November the various addressee stations replied, with 

~~----~and London providing additional details on the travel of 

Oswald to the USSR. Additionally, london reported that a British 

journalist claimed that during his own imprisonment in Cuba in 1959 

there was a U.S. gangster there by the name of Santos, who was living 

in luxury in jail because he could not return to the U.S.; the source 

stated that Santos was 11 Visi.ted frequently by another American 

gangster named 1 Ruby 1 
• 

11 (See pages 24--25, Tab C. ) 

A 1 so on 27 November Ottawa reported the 11 del ight 11 of the c-uban 

Embassy staff over the assassinaUon of President Kennedy although 

the staff was instructed to 11 Cease looking happy in public, 11 in 

conformance with instructions from Cuba to 11 govern their actions by 

official attitude of Govt to which they accredited. 11 on the 

same date, reported that the Soviets were shocked, blaming the 

assassination on extreme right-wing elements. Otherwise, the initial 

responses produced no other information. 

On 29 November The Hague and Frankfurt were queried about Oswald's 

travel back from the USSR. This query was followed on 2 December by 

a similar cable to Berlin, Frankfurt, Bonn and The Hague. Various 

reporting produced details about the travel of Oswald and his wife 

from the USSR through Germany and the Netherlands enroute to the 

United States in June 1962. 

The other stations involved in these inquiries had no traces or 

information on Oswald; liaison services were also queried without 

4 



" detailed results although there were some technical operations that 

produced peripheral information about the reactions of various groups 

under intelligence surveillance. Considerable exchanges were held 

with the Warren Commission on Oswald•s Soviet record and its possible 

significance. No evidence was found tying the Soviet Union to Oswald•s 

assassination of President Kennedy. Book V of the SSC Final Report, 

in not criticising the Agency•s performance in this aspect of the 

investigation, seems to have accepted it as adequate, and it will 

not be detailed here. 

II. Oswald Mexico Visit -- September-October 1963 

The visit by Oswald to Mexico City, in his attempt to get 

visas for travel to the Soviet Union and Cuba, has received extensive 

attention. The details concerning the coverage of Oswald 1 S visit to 

Mexico is treated in another annex to this paper (Tab F); The concern 

felt by all initially for the possible significance of Oswald•s visit, 

and his contacts with the Cuban and Soviet embassies, was obvious at 

the time. The following statement is in a cable to Mexico City on 

28 November 1963: 

"We have by no means excluded the possibility 

that other as yet unknown persons may have 

been involved or even that other powers may 

have played a role. Please continue all your 

coverage of Soviet and Cuban installations 

and your liaison with Mexicans.•• 

5 
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The allegations made by 11 D, 11 about having seen- Oswald taking moneY" 

from Cubans in the Cuban embassy in r1exico City, received intensive 

attention from CIA and the FBI, working together closely on the matter, 

and with the ~1exican authorities. This was demonstrated conclusively 

to have been a false allegation. Oswald was in New Orleans at the 

time of the reported incident, and the person making the allegations 

was demonstrated by polygraph to have been lying. After the allegations 

by 11 D11 had been demonstrated to be false, Headquarters made the following 

statement to the r~exico City Station on 1 December 1963: 

11 Pls continue to follow all leads and tips. 

The question of whether Oswald acted solely 

on his own has still not been finally resolved. u 

Again, on 13 December 1963 the Mexico City Station was cabled as 

fallows: 

11 Plse continue \'latch for Soviet or Cuban reaction 

to investigation of assassination, evidence 

of their complicity, signs they putting out 

propaganda about case. FYI only, Soviet Intel 

in India had letters sent to [U.S. Government] 

leaders demanding full investigation of case.•• 

On 17 December 1963 Headquarters forwarded a dispatch to the Mexico 

City Station stated as follo~ts: 

u ••• r~exico City has been the only major 

overseas reporter in the case. While this 

partly dictated by the facts of Lee Oswa1d 1 S 



life, we have not overlooked the really out-

standing performance of Mexico City's major 

assets and the speed, precision, and perception 

with which the data was forwarded. Here it was 

relayed within minutes to the White House, 

[Department of State] and [the FBI]. 

"Your LIENVOY data, the statements of Silvia 

DURAN, and your analyses were major factors in 

the quick clarification of the case, blanking 

out the really ominous spectre of foreign backing. 11 

" 

Essentially, Oswald's visit to Mexico City was investigated as 

thoroughly as possible, producing no evidence there of Soviet or 

Cuban complicity in the assassination of President Kennedy. If anything, 

events during Oswald•s visit there are more subject to being seen as 

counter to such a possibility, given his troubles with both Cubans 

and Soviets. We do not offer this thought as the final word, but more 

simply that if it bears on the subject at all it is inconsistent with 

speculation that he had some special relationship with either nation. 

It is noted that various allegations have been made in the press 

in connection with the House Select Committee on Assassinations 

inquiry concerning CIA information regarding Oswald's Mexico visit; 

these are commented on at Tab G. 

III. General Collection Requirements 

On 22 November 1963 all CIA stations abroad received a cable 

from Headquarters with the following statement: 

CONFiJE(J i lPiL 
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11 Tragic death of President Kennedy requires all 

of us to look sharp for any unusual intelligence 

developments. Although we have no reason to 

expect anything of a particular military nature, 

all hands should be on the quick alert at least 

for the next few days while the new President 

takes over the reins. 11 

It is appropriate at this point to observe the general reaction 

to be expected from such a communi cation. Without any 1 eads, ..other 

than those arising from Oswald's identification, the requirements to 

field stations were necessarily general. General reporting can be 

stimulated by general requests, if there is something to report, and 

this is what was undertaken. In addition, in any event, intelligence 

assets and liaison services overseas are quick to realize the signifi-

cance of important information and will report it on their own initiative. 

It is significant, in the light of these considerations, that there has 

been the most limited reporting on the subject. Were there relevant 

or significant information on the subject it would have been reported 

either in responses to the expression of general interest, or 

spontaneously, if such information was known to Agency sources. 

If one believes that there was a conspiracy, with Oswald involved, 

one must accept the likelihood that his fellow conspirators would not 

have shared their knowledge beyond the narrow circle of those directly 

involved. Conversely, if there were no conspiracy, there obviously 
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would be nothing to report in the first place. The absence of concrete 

reporting seems to serve, regardless of which is the case~ as the basis 

for the apparent sse view that no collection effort was undertaken. 

As has been noted above. there were initial CIA collection re-

quirements to the field. What they could be realistically expected to 

produce must be related to whether there was any information to collect 

at all, and if so whether it was accessible. The requirements were issued, 

but in retrospect it is doubtful that they could produce much of the who­

what-where-when-how information that typifies intelligence collection 

reporting. A reflection of the basic nature of the problem is found in 

the Headquarters cable to Mexico City on 17 December 1963 (note above) 

which contains the following comment about the limited reporting from 

other stations: 

II this partly dictated by the facts of Lee 

Oswald 1 s life •• II 

The SSe Final Report speaks in rather unqualified terms at page 10 

about the resources of the intelligence agencies, including a description 

of 11 an extensive intelligence network in euba, 11 suggesting that it was 

only necessary to ask to get. It is correct to say that there were 

sources in Cuba able to report on events, such as troop movements, but 

there were no penetrations of Castro•s inner circle, where any infor-

mation on the subject in question would exist. The distinction apparently 

was missed -- or ignored -- by the authors of the sse Final Report. As 

stated by the Miami Chief of Station~ quoted at page 58 of the SSC Report: 

11 Now if you are referring to our capability to conduct 

an investigation in Cuba, I would have to say it was 

limited.~~ 

This does not mean that such assets as there were did not have reporting 



requirements levied on them, in fact, there was considerable activity 

in this respect. In the course of the present review a number of case 

officers at the Station during that period have described the frenetic 

activity in this respect. The characterization by the Chief of Station 

as to passive collection by CIA inside the United States should not be 

extended to apply to what was done with reporting assets outside the 

United States, as the SSC Final Report attempts to do at the bottom of 

page 58. 

The SSC Final Report has undertaken to paint this in very_different 

terms than the record supports. The extensive reporting to the FBI 

and the Warren Commission provides a truer reflection of the level of 

activity by CIA (see Tab E), even if its sources did not bear on every 

question that has been conceived since then. 

IV 11 Unpursued Lead~ 

At pages 60-67, in Book V of the SSC Final Report, there is a section 

that addresses leads that were felt to not have been followed by the 

intelligence agencies. This follows the section on CIA•s Performa~ 

on the Inquiries. This section first addresses two Cubana flights to 

Havana from Mexico City on 22 November (the date of President Kennedy's 

murder) and 27 November 1963, raising questions about passengers reported 

to be aboard those flights. 

By way of background it is noted that during that period Cubana 

flights traveled on a round trip basis between Havana and Mexico 

City every other day. More specifically, there were flights at this 

time on 22 November, 25 November and 27 November. The flights on 

10 
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22 and 25 November to Havana were passenger flights, while the .:>ne 

on 27 November.appears to have been essentially a cargo flight, with 

one passenger, the man referred to in the sse discussion. All flights 

to Havana apparently carried some freight. 

CIA conducted regular surveillance of Cubana flights, filing cable 

reports to Headquarters. There was one&ni~eraB CIA surveillance 

team (LIFIRE) that observed arrivals and departures of Cubana flights, 

reporting any unusual incidents and providing copies of flight manifests. 

The~~exican ~~thoritie~also had a surveillance team of its OWE at the 

airport, which provided photographs of passports and also provided copies 

of passenger lists. Additionally, a telephone tap operation (LIENVOY) 

against the Cuban embassy provided transcripts of conversations with 

the Cubana office and the Mexican Airport Control Office. 

The 22 November 1963 Flight 

At pages 30, 60, 61 and 103 of Book V of the SSC Final Report, 

reference is made to a reported five-hour delay of a Cubana flight from 

Mexico City to Havana the evening of President Kennedy•s assassination, 

22 November 1963. The SSC Report describes the delay as being from 

6:00P.M. EST to 11:00 P.M. EST. The especially intriguing aspect 

of the report was that the reported delay was to await arrival at 

10:30 P.M. EST of a private twin-engined aircraft, which deposited 

an unidentified passenger who boarded the Cubana aircraft without customs 

clearance and traveled to Havana in the pilot's cabin. The SSC Final 

Report emphasized CIA's apparent failure to follow up by inquiring 

further into the matter. 

11 



Book V of the SSC Final Report states that CIA could not eKplain, 

at the time of the writing of the sse Report, why there was no record 

of a follow-up. In fact, the SSC was advised that the Mexican authori­

ties were asked about the reported flight delay, although there was no 

recorded response. The current review revealed additional information 

from the surveillance noted above, which bears directly on the subject. 

In reviewing that information below, it is noted that the conversion 

of Mexico City time to Eastern Standard Time (EST) in the SSe Final 

Report tends to distort the time perspective somewhat. Mexico_City 

times are used in the following discussion. 

The LIENVOY transcripts record a series of discussions about the 

status of the 22 November flight--when it was to arrive and when it 

departed. These records show that the flight arrived at the platform 

at the airport at 1620 hours Mexico City time; presumably it landed 

a few minutes earlier. At one point prior to arrival of the aircraft, 

one person speaking on the telephone stated that the aircraft was due 

at 1630 hours and 11 it will go 11 at 1730, suggesting a quick turnaround 

that would have reduced unloading and loading time, as well as 

servicing, to a relatively short period. However, the key report on 

the departure of the aircraft was a statement at 2040 hours that the 

aircraft had taken off five minutes earlier, i.e., 2035 hours. 

The following facts stand out, in contrast to the presentation in 

the SSC Final Report: 

1. The Cubana flight was on the ground in Mexico City 

for a total of four hours and about ten minutes. It was not 

12 



delayed five hours, as alleged. 

2. The Cubana flight took off at 2035 hours Mexico City 

time, 55 minutes ahead of the alleged arrival at 2130 of a 

private flight with a secret passenger. This also contrasts 

further with the alleged departure time of the Cubana flight. 

which the report stated to be 2200. Actual departure preceded 

substantially the reported arrival of the aircraft for which it 

allegedly was delayed. 

In view of the surveillance coverage of the Cubana flight, it is 

very doubtful that the alleged activity involving the private twin-

engined aircraft and passenger would have gone unnoticed or unreported 

had it occurred. Personnel in Mexico City at the time were aware of 

these sources and probably knew the above facts, feeling no need to 

follow further. 

The report in question was in error, and misled the sse in its 

summary of the matter. 

The Passenger on the 27 November 1963 Flight 

At pages 61-63 and 104, the SSC Final Report describes in con-

siderable detail information concerning a Cuban-American who came to 

the attention of the CIA and the FBI in the period following the 

assassination of President Kennedy. The introductory comments of the 

SSC Final Report state that: 

II .. one source alleged that the Cuban-American 

was 'involved' in the assassination." 

CONFlDENTJAL 
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The SSC Report states that the CIA reported the case to the FBI. 11 almost 

immediately, .. but that the Bureau did not conduct a follow-up investi­

gation 11 as part of (its) work for the Warren Commission.~~ Further 

down the same page the SSC Report states that "(t)he FBI did investi­

gate this individual after receiving the CIA report of his unusual 

travel. 11 At page 63 the SSC Report observes that 11 
••• the suspicious 

travel of this individual coupled with the possibility that Oswald had 

contacted the Tampa chapter (of the Fair Play for Cuba Committee--FPCC) 

certainly should have prompted a far more thorough and timely investi--
gation than the FBI conducted ... 11 We do not know just what the Bureau 

did in this respect, nor have we tried to resolve the apparent incon­

sistencies in the SSC Report noted above, but the SSC Final Report 

contains considerable detail about the man, presumably reflecting the 

results of FBI inquiries. 

While this section of the SSC Report is directed primarily at the 

FBI, we reviewed the reporting because of CIA 1 s initial role in reporting·. 

about the man. There is also one implicit criticism of CIA, which will 

be noted. 

Book V of the SSC Final Report has the following summary statement 

at page 104, in the chronology section: 

11 0ecember 5 - r·1exico Station cables that someone who 

saw the Cuban-American board the aircraft to Havana 

on November 27 reported that he •looked suspicious• ... " 

At page 61 it states that there 11 is no indication that CIA followed-

up on this report (that the man was 11 involved in the assassination"), 

14 



except to ask a Cuban defector about his knowledge of the Cubanr 

American•s activities ... 

The presentation of this matter in the sse Report contains some 

inaccuracies. First, the Mexico City Station did not cable Washington 

that the man "looked suspicious. 11 There was a cable, dated 5 December 

1963, but it reported that the man had 11 crossed at Laredo, Texas on 

23 November, •• that he registered at a certain hotel in Mexico City at 

a certain time on 25 November, that he checked out of the hotel at a 

certain time and departed for Havana "as only passenger on Cub~na 

flight on night 27 November," and that there was a good photograph of 

him taken at the airport. This was followed by a dispatch the same 

date, repeating the basic information in the cable, enclosing the photo­

graph, and containing the following cryptic statement: 

"Source states the timing and circumstances surrounding 

Subject's travel through Mexico and departure for Havana 

are suspicious ... 

This comment is cryptic, at least, and--given that dramatic moment in 

history--doubtless reflects a preliminary comment of a person who 

was on the alert at that time for anything that might be construed as 

possibly unusual. The above quotation was the Station's actual report 

of the observation by the source, and is what was reported to the FBI; 

it differs from the quotation in the SSC Report. There was an internal 

memo in the Station that was even more cryptic, but which was in the 

nature of an informal reminder, \'Jhich stated that the man \'las reported 
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to have 11 looked suspicious .. ; but this formulation never found ;_ts way 

into the more careful statements that usually characterize official 

reporting. The point is that the observation was cryptic and impres­

sionistic, rather than constituting a tangible basis for dramatic 

activity or final conclusions. 

There is one piece of reporting that could confuse those reviewing 

the record, but which is essentially resolved when considered in the 

context of known facts. On 19 March 1964, Monterrey Base cabled 

that a source of a local (Monterrey) "agent of the federal judicial 

police" had information on a man; the description seems to have the 

same Cuban-American in mind. The following should be noted about the 

report: it misspelled the man's name; it offered a bare statement 

that he "was involved in Kennedy assassination"; it states that he 

entered Mexico 11 on foot" from Laredo, Texas (according to the SSC Final 

Report, the FBI concluded that he entered by automobile); it asserts 

that he stayed at the Cuban Embassy in Mexico City (while the dates and 

times of his registration and check-out at a specific hotel in Mexico 

City, where he stayed, were known); it gave an incorrect number for his 

passport; and, it stated that his t4exican tourist card was issued 

in Nuevo laredo (when it was known to have been issued in Tampa, 

Florida). The report, on its face, was factually incorrect on a number 

of known points. The source patently was extensively misinformed, the 

hard facts of his report being in error. The Chief of Base at the time, 

when queried about the report in the course of the present review, could 

not reca 11 it. 
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There is one additional aspect of the matter, in which the 

record is confused. If we are to comment negatively onfue pre-

sentation by the sse in its emphasis on report, we must point out 

that the Mexico City Station's response to the Monterrey report 

contributes to such confusion as may exist on the matter. When 

Mexico City received the Monterrey cable the Deputy Chief of 

Station replied that the information in the report .. jibes fully 

with that provided Station by (Mexico City source) 4 December 63. 11 

It did not jibe in most respects, other than the date and place of 

entry into Mexico. The mistake of that cable cannot be explained 

today, but wrong it obviously was. It does, however, serve to 

highlight the basic unreliability of the report and indicate how 

it should be considered responsibly. 

Implicit criticism of CIA's not collecting more information 

on the man is not well founded. It had no real sources with access 

to information concerning him; when a defector from Cuba became 

available with such information he was queried and the results 

were provided the authorities. 
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CIA Operations Against Cuba 

The SSC Final Report speaks of operations against Cuba and the 

Castro regime, and contends that they should have been reported in 

detail to the Warren Commission as part of the subject matter that 

it consciously took into consideration. A case can be made for 

specific considerations of these various activities by the Warren 

Commission, at least as part of the unique background of the times; 

it might have provided it additional investigative leads. However, 

to advance the general thought is not to discard the usual tests of 

evidence that must still control how the findings are treated. 

It should be noted that at the time of the Warren Commission 

inquiry there was no secret about the tensions between the Kennedy 

Administration and the Castro regime. Book V of the SSC Final 

Report refers briefly to some of the more dramatic events, such as 

the Bay of Pigs in April 1961 and the Missile Crisis in October 1962 

(see pages 2, 3, 10 and 11). In fact, the totality of American 

policy and practice must have appeared threatening to the Castro 

regime, and most certainly must have been considered by it as pro­

vocative. 

Additional U. S. policies and programs that could have been 

viewed negatively by Castro were the breaking of diplomatic relations, 

SEC REf 



SEC 

economic and political sanctions, paramilitary operations (which re­

ceived recurring publicity in the press), as well as a variety of 

covert operations that were not known publicly. On 18 November 1963 

President Kennedy -- four days before his death delivered a major 

policy address in Miami, accusing Castro of having betrayed the Cuban 

revolution; at the time the press, reportedly on the basis of what 
11 White House sources 11 said about it, viewed it as a call for the Cuban 

people to overthrow the Castro regime. 

The United States provided a haven and base for Cuban exiles, who 

conducted -their independent operations against the Castro government. 

Some of these exiles had the support of CIA, as well as from other 

elements of the U.S. Government, and still others had support from 

private sources. With or without official U.S. support these exiles 

spoke in forceful Latin terms about what they hoped to do. The Cuban 

intelligence services had agents in the exile community in America 

and it is likely that what they reported back to Havana assigned to 

CIA responsibility for many of the activities under consideration, 

whether CIA was involved or not. 

We do not know the extent to which the Warren Commission took 

what might be characterized as 11 judicial notice 11 of the tensions 

between the two governments and their leaders; it certainly was in 

the public domain. That consideration was given the possibility of 
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Cuban or Soviet involvement in the assassination is no secret: clearly! 

reflecting a recognition of the question at the time. That a request 

was not made by the Warren Commission, nor volunteered by the intel-

ligence agencies, for extensive review of all Cuban operations is being 

faulted today. Yet, in the light of understandings at that time, it 

could well have appeared to members of the Warren Commission and its 

staff as not directly relevant, in fact, to the specific issue of the 

murder of the President. In the absence of evidence to the contrary 

a case could still be made for that view, although the evolu~ion of 

public perceptions probably would not accept it without reservation. 

The- SSC Final Report has fixed on the Cuban operations of the 

intelligence agencies--primarily those of CIA--for special attention 

in considering the question. Implicitly it accepts the theory that 

there could well have been conspiracy in the murder of President 

Kennedy, and that Castro could have been behind it, having been pro-

voked by depredations against Cuba or plotting against his own life. 

However, in advancing its thesis, the SSC Report cautioned that it 

had 11 seen no evidence that Fidel Castro or others in the Cuban govern-

ment plotted President Kennedy•s assassination in retaliation for U.S. 

operations against Cuba. 11 

In response to this perception, conveyed in Book V of the SSC 

Final Report, we have conducted a major review of Agency files (the 
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organization of that effort is discussed at Tab A of this report). This 

was for the express purpose of identifying any separate activities that 

could have provoked Castro to order the assassination of President 

Kennedy had he learned of them, and to evaluate their security. 

Today, in 1977, it is difficult to reconstruct exactly everything 

that did and did not occur in the course of the Warren Commission in-

quiries in 1964. Not all that happened is a matter of record. For 

instance, in CIA at that time there were many individuals assigned to 

various aspects of Cuban operations. They were familiar in detail with 

those activities, with what they were and with their strengths and 

weaknesses. They doubtless made numerous conscious but unrecorded 

judgments about what seemed relevant or irrelevant to the considera­

tions of the Warren Commission. Had they been aware of any aspects of 

those activities that may have related to the assassination of the 

President it is safe to say it would have been surfaced in some way. 

While CIA produced considerable material for the investigation (see 

Tab E) that more was not reported is a meaningful indication of what 

was known then by those actually involved, as distinguished from what 

might be hypothesized at a later date. To contend to the contrary 

which has been suggested by some -- would require a unanimous con­

spiracy of many American citizens, employees of CIA, many of whom 

knew aspects of even the most closely guarded activities. 
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Today, the knowledge of the persons involved directly in the 

various Cuban operations in the period preceding President Kennedy's 

death cannot be recaptured in the form that it existed then. Those 

persons are scattered, their memories are blurred by time, and some 

are dead. The SSe, for instance -- in its attempt to capture ele-

ments of the past -- seems to have led some employees into expressing 

opinions on subject matter they did not know in 1964, apparently in 

response to representations by sse staff members as to the facts; this 

illustrates at best the difficulties in resolving hypothetical issues, 

today, on a responsible basis. 

The SSC Final Report devotes considerable time to the so-called 

AMLASH operation, which centered on a high Cuban official who was 

dissatisfied with the Castro regime. The Agency had only a tentative 

relationship with this man during President Kennedy's life, although 

the sse Final Report -- in trying to prove its thesis -- has attempted 

to present it differently. Because the case is discussed so exten-

sively in the sse Final Report, it is treated in a separate annex in 

this paper, at Tab D. The key point is that prior to President 

Kennedy's death the relationship with AMLASH/1 was amorphous and 

without substance. Had Castro learned of it he could learn only that 

there was a contact that had not developed to the point of an under­

taking. This will not be treated further in this section of this 

discussion. 
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In the face of the hypotheses advanced by the SSC Final Report, 
I 

it has been felt necessary to review in depth all records of Cuban 

operations conducted by CIA during the period in question, 1961-1964. 

The organization of the review is described at Tab A. It was not 

possible to predict the form that information turned up by this 

inquiry might take, and special care had to be exercised in the effort. 

In doing this the "provocation concept11 of the sse Report was kept in 

mind. In the months that it took to complete this extensive review, 

it is significant to observe that three areas of specific oper2tional 

activity were found that either might meet some of the requirements 

of the provocation theory, or throw some further light on issues 

already considered. To report this conclusion is not to dismiss the 

original questions that faced the Warren Commission as to whether 

there might have been Cuban or Soviet connections with Oswald. That 

such possibilities remain unresolved in some minds is apparent, but 

that the records of CIA, in such a review, do not add significantly 

to evidence on the subject, is the conclusion of the present inquiry. 

The areas of operational activity noted above can be described 

briefly as follows: 

1. Operations directed against the Cuban leadership (AMTRUNK). 

2. Operations involving the criminal underworld. 

3. Other reports of plans to assassinate Castro. 
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Operation AMTRUNK 
.. 

There is one other general activity that was considered in the 

course of the present research, which is discussed below. This 

activity, AMTRUNK, was to develop a capability for splitting the 

leadership of the Castro regime and eventually overthrowing it. It 

never reached the point of implementation; however, because it suffered 

possible security vulnerabilities, it is treated here even though it 

never materialized. In our professional judgment this activity, 

because of its failure to ever develop substance, is not reallJ rele­

vant to the question. It is included simply because it might be viewed, 

by virtue of its security vulnerabilities, as fitting in part the 

hypothesis of the SSC Final Report; it seemed better to include it than 

try and explain at some later date why it was omitted, although the 

reasoning should be apparent. If its inclusion in this report is subject 

to question because of its lack of substance, perhaps it serves some 

purpose in indicating how little turned up in the course of this 

research to meet any of the rather loosely formulated provocation thesis 

of the SSC Report. 

In early 1963 there were Cuban exiles who wished to change the 

direction that events seemed to have taken in Cuba. Two of them, Nestor 

Antonio Moreno Lopez and Enrique Cayardo Robera, developed an oper­

ational concept to overthrow the Castro government, which came to be 

known as the Leonardo Plan. Cayardo had been a public figure in Cuba, 

who had no apparent role in the activity following original inception 

of the plan. Moreno was the son of a Cuban senator and Minister of Public 

Works; as a lawyer in Cuba he had been involved in only a minor way in 

the anti-Batista movement. I~,~- :.~ / ', ' ,' ~~- ; • 

~~,. -:_ ... ';.;.. ~ ;: ··- J' 
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Moreno defected to the United States in April 1961, settling 

in Miami where he associated with anti-Castro exiles. Among his 

associates was Jorge Ajbusz~ Vol sky, a Cuban citizen of Polish origin. 

Volsky had been in prison in the USSR in the 1940•s, and enlisted in 

the Polish Air Force during WWII under the British Air Command. After 

WWII he married a Cuban national, and for a period operated his own 

business in Havana. Although avidly pro-Castro he reportedly was 

imprisoned for a few weeks following the Bay of Pigs invasion. As 

he held a valid U.S. visa, he left Cuba, arriving in Miami in ~ay 1961. 

Cayardo and Moreno discussed the Leonardo Plan with Volsky. He, 

in turn, discussed it with Tadeus (Tad) Witold Szulc, a reporter with 

the New York Times. Szulc had reported on Cuban activities for the 

New York Times prior to the fall of Batista, during which time he had 

developed a wide acquaintance among Cubans. He was transferred to 

the Times Washington Bureau in April 1961, where he claimed to have 

an entree to the White House through his uncle, Ambassador John C. 

Wiley. He also claimed to have a standing invitation for direct con­

tact with President Kennedy, Attorney General Robert Kennedy, and 

McGeorge Bundy on matters concerning Cuba. While the actual nature of 

this entree is not known to CIA, it is through his intercession that 

the Leonardo Plan gained government-level support and approval. 

In early 1963 Szulc arranged an interview in Washington with 

Mr. Richard Goodwin, a White House advisor. Volsky and Szulc then met 

with Robert Hurwitch, a senior official in the Department of State, 

who presented the concept to the CIA with Department approval. CIA 

assigned it to its Miami Station, where it became known as AMTRUNK. 
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ArnRUNK was conceived as first identifying disaffected key per-

sonnel in the Cuban armed forces with the long range objective of 

uniting them against the Castro regime. On 4 April 1963 CIA cabled 

certain stations and bases orders to identify Cubans who might be 

used in the activity. During that period the CIA Chief of Station 

in Miami questioned CIA control of the operation. Noting uncertain 

security considerations, he felt it best to fund the operation gen~ 

erously in order for it to proceed independently~ 
-On 17 April 1963 Szulc informed Hurwitch that the Miami Station 

had given Vol sky responsibi1 ity for the decision of whether or not 

the operation was to proceed; this was not consistent with CIA 

intentions~ 

In August 1963 things still had not progressed very far. A 

Headquarters cable on 5 August 1963 to certain stations and bases 

complained about the absence of responses to the 4 April cable, It 

emphasized that activity to penetrate the Cuba armed forces was a 

high priority objective. In early September ]963 AMTRUNK had tbree 

intelligence sources in Cuba: Miguel A. Diaz Isalgue, Ramon Guin 

Hector Robello, and Modesto Orozco Basulto. One of these sources, 

Gui'n, was reportedly close to AMLASH/l, a man with whom CIA was 

dealing separately through a Headquarters case officer ·~ but at 
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that time unsuccessfully-- in trying to develop an operational ap­

proach similar in some respects to AMTRUNK. The AMLASH operation is 

discussed at Tab D. 

It was decided at the end of October 1963 that Moreno should be 

separated from the operational details of the AMTRUNK operation be­

cause of numerous indiscretions and poor security practice. Arrange­

ments were made to involve him in a radio program to be used in con­

nection with the Rebel Army that eventually it was hoped would arise 

against Castro. Moreno threatened to appeal this decision through 

Volsky and Szulc to the President. 

In November 1963 the program was still trying to develop leads 

into higher echelons of the military and civilian leadership. The 

operation moved slowly, with preliminary infiltrations designed to 

set up infiltration/exfiltration routes. Although it had success­

fully recruited some persons during 1963 in Cuba, it had made prac-

tically no progress in establishing an organization or any capability 

for action. At a much later date as its numbers increased its secur­

ity became less certain. In 1965 its security was believed to have 

been seriously compromised and the decision was taken to cut off re­

lations with it. Various figures were arrested, including Guin, Diaz 

and AMLASH/1. 
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The reason for selecting this operation for discussion here is 

just not its denouement in 1965, but possible security weaknesses 

from the beginning. Szulc and Volsky are considered to be highly 

suspect and they are discussed below, with another person who became 

involved in the activity. 

a. Tad Szulc. Szulc has been suspect since 1948 when 

the FBI recorded reports that he was a communist. Re-

portedly he was in frequent contact with communist party 

leaders and functionaries throughout Latin America. Sus-

picions about his motives or possible connections with 
v 

foreign intelligence services, have never been proven. 

Nicole Szulc, daughter of Tad Szulc, is reportedly an avid 

communist. Philip Agee's Inside the Company: A CIA Diary 

credits Nicole Szulc with having "obtained vital research 

materials in New York and Washington, D.C... She is be­

lieved to be an agent of the Cuban DGI. Doubts about Tad 

Szulc are unconfirmed but remain alive. Of Polish origin 

Szulc became a U.S. citizen in 1954 by a special bill of 

Congress. 

b. Jorge Ajbuszyc Volsky. Like Szulc, he is of Polish 

origin. He and Szulc became acquainted in 1959-1960 in 
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Cuba. A CI Study of Volsky, dated 24 August 1964, prepared 

by a JMWAVE analyst, makes the following statement: "Vo1sky's 

knowledge of clandestine methods of operation, together with 

his Russian prison background and his ingenuity as a middleman 

in U.S. Government/CIA activities, made him an excellent 

candidate for a communist penetration agent and that the pos­

sibility existed that he might be a singleton, sleeper or 

stringer for the RIS. 11 There has been no confirmation of 

these suspicions. Volsky became a naturalized U.S. citizen 

on 10 April 1969. 

c. Jose Ricardo RABEL Nunez. Born in Cuba, he was the 

son of a native born American citizen. He was educated both 

in Cuba and in the States and later (1940) enlisted in the 

U.S. Army. After discharge he returned to Cuba but kept 

moving back and forth between the U.S. and Cuba. Viewed in 

retrospect, his career presents a patter of changing alle­

giances. He enjoined the anti-Batista forces in March 1952 

first with the Cuban exiles in the United States and later 

from inside Cuba. He joined the Cuban Army under Batista 

and was the Cuban liaison officer with the U.S. Army mis­

sion in Cuba from November 1954 until 1956. During his 
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entire period in the Cuban Army, he was involved with 

dissident army elements. RABEL was arrested in April 1956 when 

he participated in an attempted coup. After a short imprison-

ment he returned to the U.S. and worked with one of his brothers. 

In October 1957, he returned to Cuba and became involved with 

the 26th of July Movement and later with the Cienfuegos Group. 

Shortly after the Castro victory, Castro called upon RABEL to 

set up a Cuban Marine Corps5 a job he held until 1960, at which 
-

time he was appointed Chief of Viviendos Campesinas (Rural 

Housing). Approached by CIA, he refused to work in place but 

was willing to defect, which he did in December 1962, being 

recruited by JMWAVE Station where he was used in AMTRUNK 

activities. He returned to Cuba on his own in 1965, reportedly 

to attempt the exfiltration of his family. Upon return to Cuba 

he was arrested and sentenced to 30 years imprisonment but was 

set free in July or August 1967. There were accusations that 

RABEL was a Cuban agent as early as July 1963. The accusations 

were never proven. 

In view of the later roll-up of the AMTRUNK operation the 

tentative opinion has been offered that the operation could have 

been an ingenious plan by the Cubans from the beginning, using access 

at high levels in the U.S. Government to learn the identities of 

13 



: 

\ 

individuals in the Cuban hierarchy who were disloyal to the regime. 

Whatever the later penetrations by Cuban intelligence, the role of 

Szulc and Volsky, in the early phase of the operation, could have 

exposed both its members and eventual objectives to Cuban intelli-

gence. 

Accepting the possibility of vital security flaws in the 

operation, it must be observed that there was very little progress 

and no concrete planning during the life of President Kennedy. The 

eventual objective was to develop sufficient support and organization 

to overthrow the Cuban regime. It never made much progress, 

although it did lay down caches and conducted some infiltrations 

and exfiltrations in 1964 and 1965. 

An attempt to build support that might eventually have the 

capability to attempt a coup against the Castro regime obviously 

would have been irritating to Castro. That it never really prog-

ressed very far during the life of President Kennedy is a relevant 

consideration to whether or not the tentative beginnings would have 

provoked Castro to order the assassination of President Kennedy. 

New Considerations on the Syndicate Operation 

In the course of the present review a by-line story by Paul 

Meskil in the New York Daily News attracted special attention because 
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of one statement that it contained. One of a series of stories 

printed 20-25 April 1975, it quoted Frank Sturgis as follows: 

11 The third (assassination) scheme involved 

planting a bomb in Castro•s office. 1 I had 

access to the Prime Minister•s office,• Sturgis 

said. 1 I knew Fidel•s private secretary Juan 

Orta. I recruited him to work with the embassy 

(.American Embassy in Havana). •n 

Sturgis has been something of a soldier of fortune over the 

years, having served in different branches of the U.S. military 

and having been in the anti-Batista movement prior to Castro•s 

takeover. Sturgis stayed on in Cuba until mid-1959, during which 

time he reportedly had some role in the Castro regime•s control 

of the gambling interests. He came to the United States in 1959. 

Sturgis gained notoriety when arrested on 17 June 1972 in the Water-

gate break-in. He has claimed on a number of occasions to have been 

an employee of CIA, although there is no record of any such relation­

ship. He was in contact with some of the CIA Cuban employees in the 

Miami area, but had no direct relationships with the Agency. 

The particular feature in the above excerpt from the newspaper 

story is that it constitutes the first public reference to Juan 

Orta in the role of an assassin in plans against Castro. Orta was, 
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in fact, the first man who reportedly was to have been used in the 

operation that CIA had, with the criminal syndicate, to kill Castro. 

Orta was the director of the Office of the Prime Minister, which 

gave him the access that would make it possible for him to poison 

Castro. The plan failed because Orta lost his position, and with 

it his access, in late January 1961. This was prior to delivery 

of the poison pills to him in late February or early March 1961. 

Orta's role in this connection was over when he took refuge in the 

Venezuelan Embassy in Havana in April 1961. He was allowed to leave 

Cuba in October 1964 and settled in Miami in February 1965. As for 

Sturgis' assertion that he recruited Orta to work with the embassy, 

CIA files have no record that Orta was recruited for CIA by anyone 

during the period there was an embassy in Cuba. While Orta was 

reported in early 1961 as being used in the CIA-syndicate attempt 

against Castro, CIA had no direct relationships with him until he 

left Cuba, at which time he was used as a source of information on 

the Cuban leadership. 

The fact remains that Orta did at one time have the role of 

intended assassin. Sturgis' identification of Orta in this capacity, 

prior to its becoming known to external investigators in 1975, raised 

the question of just what Sturgis had known, and whether he could 

SEGR 
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have been a source of information on the subject whereby Castro 

could have learned of CIA 1 s earlier plan against his life. 

Newspaper stories are not necessarily reliable sources of 

information. However, because the statement by Sturgis in 1975 

indicated a familiarity with Orta•s availability to play the role 

of assassin in 1960, additional attention was given the statement 

in the press to see how it might fit in with other things that are 

known. What follows is subject to reservations that must attach 

to the reliability of newspaper stories. 

The New York Daily News stories (20-25 April 1975), and another 

story by the same author on 13 June 1976, refer to possible relation-

ships _between Sturgis and Trafficante, also mentioning a Norman 

Rothman as a gambling partner of Trafficante. The Office of Security 

wrote a memorandum in 1975, in ,conjunction with the first set of New 

York Daily News stories, noting that there was a connection between 

Sturgis and Rothman in 1960, citing FBI reports. It is pertinent 

to note here that in addition to the role Sturgis is reported to 

have had with the Castro government in relation to the gambling 

activities, Juan Orta's availability for the assassination assignment 

was understood to be due to his having lost payoffs that he had once 

received from the gambling interests. One can deduce that Sturgis 

and Orta could have known one another because of their connections 
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with the gambling activities as well as having contacts with 

the men heading the gambling organizations. 

The New York Daily News story of 1976 also reports a claim by a 

Marie Lorenz that she acted in 1960 in behalf of Sturgis, in an 

attempt to assassinate Castro. She had also been mentioned in the 

1975 stories. Ms. Lorenz reportedly was Castro's mistress at one 

point, and her access, so the story indicates, was used as a means 

for getting to him. The 1976 news story concludes that 11 SOon after 

her murder mission failed the CIA recruited Mafia mobsters to 

kill Castro ... 11 In the news story she claimed that the plan 

involved the use of poison pills which she concealed in a jar of face 

cream; they dissolved and could not be used. 

On page 79 of the SSC Interim Report on Alleged Assassination 

Plots the following is extracted from an 18 October 1960 memorandum 

from the Director of the Federal Bureau of Investigation to the CIA 

Deputy Director for Plans: 

11 During recent conversations with several 

friends, (Sam) Giancana stated that Fidel 

Castro was to be done away with very shortly. 

When doubt was expressed regarding this state-

ment, Giancana reportedly assured those 

present that Castro•s assassination would occur 

in November. Moreover, he allegedly indicated 

that he had already met with the assassin-to-be 
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on three occasions ... Giancana claimed that., 

everything has been perfected for the killing 

of Castro, and that the •assassin• had arranged 

with a girl, not further described, to drop a 'pill' 

in some drink or food of Castro." 

This seems to confirm some plot involving a woman to kill Castro 

with poison. However, the dating of events does not fit the time 

frame known to CIA. While consideration had been given to various 

schemes, there were no CIA pills for delivery until February j961. 

It suggests that the syndicate may have been moving ahead on its own. 

Following collapse of CIA's access to Castro through Orta, 

Johnny Roselli, the man who had served as the Agency•s original inter­

mediary with the syndicate, stated that he knew a Cuban exile leader 

who might participate. This man, Tony Varona, headed the Democratic 

Revolutionary Front, one of the exile groups that also received 

support from CIA as part of the larger Cuban operation. Varona was 

dissatisfied with the nature and extent of that support; Miami Station 

suspected that he was not keeping his bargain with the Agency. In 

fact, it is possible that Varona already was involved in independent 

operations with the criminal syndicate when first approached prior to 

the Bay of Pigs in March 1961 to carry out the Castro assassination. 

The 1967 IG Report refers to two FBI reports that bear on this. 

One of them, on 21 December 1960, indicates support by the criminal 
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underworld for some of the Cuban exile·s. The other report, on 

18 January 1961, suggests that Varona was one of those receiving 

that support, although this was not confirmed. As a matter of 

interest, as late as 10 June 1964 there was a report that gangster 

elements in the Miami area were offering $150,000 for anyone who 

would kill Castro (an amount mentioned to the syndicate repre­

sentatives by CIA case officers at an earlier date). These bits 

of information, fitted together, could provide the basis for an 

explanation of why Varona was so readily available when approached 

by Roselli. It also may throw light on a question noted in the 

1967 IG Report. The operation with the syndicate had been called 

off following the Bay of Pigs in April 1961; yet, when it was 

reactivated in April 1962 the case officer felt there was something 

already ongoing in spite of the fact that the operation had been 

terminated a year earlier. It is possible that CIA simply found itself 

involved in providing additional resources for independent operations 

that the syndicate already had under way. The criminal syndicate 

had important interests in Cuba, and to recover them may well have 

sought on its own to eliminate Castro. In a sense CIA may have been 

piggy-backing on the syndicate and in addition to its material contri­

butions was also supplying an aura of official sanction. 
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What do these various considerations suggest? It is obvious 

that many lines of speculation can be developed, not the least of 

which is that the Agency did not know the full extent of syndicate 

activities. Clearly, the Agency's case officers felt that they were 

initiating a new activity that had the sole purpose of accomplishing 

the elimination of Castro. The additional considerations can be 

listed as follows: 

1. The criminal syndicate may well have had some inde­

pendent activities of its own underway prior to CIA invo~e­

ment in late 1960. These operations could well have con­

tinued after the CIA standdown following the Bay of Pigs, 

being ongoing in some form when CIA reactivated the plan 

in April 1962. 

b. The syndicate operations could have activities such 

as those that are reported in the New York Daily News 

stories in 1975 and 1976. 

3. Frank Sturgis seems to have had contacts with the 

criminal syndicate, although from outward appearances he 

was not a member of it. He could well have been used by 

the syndicate in its activities. 

4. Sturgis has not been a reliable source, so his 

statements are treated with considerable reserve. He 

probably did know Juan Orta when both of them were in Cuba. 

He was outside of Cuba, however, when Orta was given the 
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role of assassin. Whatever he knew at that time--and 

his knowledge may be of a much later date--could have been 

in the form reported fifteen years later in the 1975 

newspaper stories. If there was such an operation it 

was not CIA's; it could have been an earlier operation 

of the syndicate. While Sturgis could have known of 

or have been involved in earlier activity by the syndicate, 

whatever its form, he may a ls.o have had no part in any 

of it; he may merely have fabricated a story from bits 

and pieces learned by him from gossip i'n the Miami 

community after Orta settled there in 1965. 

5. If the syndicate was conducting its own operations, 

that would tend to reinforce ~he thought that the details 

of its operations would have been charactertzed by dtscre­

tion--or security--despite the FBI report in October 1960. 

The authors of Book V of the SSC Final Report felt that the 

operation seeking to employ the resources of the cdminal syndicate 

would not have provided Castro the clear provocation that was hypothe­

sized for the AMLASH operation. At page 68 the Report stated: 

11 
••• it is unlikely that Castro could have 
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distinguished the CIA plots with the underworld 

from those plots not backed by CIA. In fact, 

the methods the CIA used in these attempts were 

designed to prevent the Cuban government from 

attributing them to the CIA. 11 

In a sense the sse made a conscious judgment, in the context of its 

provocation theory, that was made less consciously and in a different 

context in 1964 by the few CIA employees who knew of the operations 

with the syndicate -- that they bore no relation to the assassination 

of President Kennedy. 

Possible Ruby--Trafficante Contact 

There are fragments of unevaluated reports that leave one aspect 

of the involvement of the criminal syndicate as a question. This can 

only be noted here, as the means for resolving it one way or another 

are not within the Agency•s capabilities. 

As noted earlier X see_ "tirh:-,ij:~;- - -page 4)' a 27 November 1963 

report records statements by a British journalist that during his own 

imprisonment in Cuba in 1959 he knew of a gangster type named 11 Santos" 

who was in jail where he was visited by another American gangster type 

named 11 Ruby. 11 Current speculation has considered the possibility that 

11 Santos 11 was Santos Trafficante who may have been in jail there in 

1959. An FBI report of 14 August 1964 recorded a statement by a person 

jailed in Cuba that he shared a cell with Trafficante. 



" 
If the 11Santos 11 in the British report was Trafficante, the 

British and FBI reports tend to support one another on the narrow 

point of his imprisonment in Cuba in 1959. This is a material 

consideration, as there are reservations about both sources. 

It may be that the FBI has more information on this point, but 

there is no further known relevant information in the Agency 

on the matter. 

The significance of this is that if Trafficante was in 

jail in Cuba in 1959, he could have been available for a visit 

by Jack Ruby if such visits were allowed. Ruby, in fact, did visit 

Cuba in 1959. The long time gap between 1959 and November 1963 

removes the two incidents from candidacy for consideration as 

evidence of conspiracy against President Kennedy. However, if 

Ruby was running an errand for someone in 1959, it would provide 

an interesting lead for those inquiring into the possible signi-

ficance of past assocations or contacts. 

Both the British report and the confirmation of Ruby•s 

1959 visit were known to the Warren Commission, and Ruby 

reportedly spoke at length about his visit when questioned. 
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However, Ruby is dead :and Trafficante has declined to testify "' 

at all. A later allegation of a visit by Ruby to Cuba in late 

1962 or early 1963 is believed not to be true. 

Other Reported Assassination Proposals 

There were other references to possible assassination plots 

against Castro that seem not to have been addressed in the Interim 

Report of the SSC on Alleged Assassination Plots Involving Foreign 

Leaders. They are summarized briefly below: 

In May 1975 a Cuban exile who came to be a contract employee 

stated that in February 1961 he was given a rifle and the mission 

to enter Cuba to assassinate Castro. He claimed to have tried to 

enter Cuba three times, but failed each time in gaining entry to 

Cuba. Agency files have no further records on this matter. 

As a result of a column by Jack Anderson in May 1977, a check 

was made of Agency files referring to an Antonio Veciana, cited 

by Anderson as a CIA employee. The man was never an employee of the 

Agency, but he was connected with ALPHA-66, a Cuban exile movement. 

On three separate occasions (December 1960, July 1962, April 1966) 

he proposed to CIA employees the assassination of Fidel Castro. 

He was rebuffed on each occasion. Again in 1970 there was a report 

of his making a similar proposal while an AID employee at an overseas 

post. The details of his actual role is unknown to the Agency, 

although the FBI may have more details on him. This is touched on in 

Tab G, which comments on selected newspaper stories published in the 

course of this research effort. 

R 
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Agent Messages in 1961 Mentioning Plans to Kill Castro 

1. During the investigations in 1975 five agent messages were 

identified that made reference to plans to kill Castro, or proposing 

such action. Three of these messages related to the same operation, 

the other two relating to separate proposals; there is no indication 

that any of these proposals was the result of CIA initiative. The 

existence of these messages was mentioned during Mr. Colby•s testimony 

before the Church Committee. In response to a request from tne Deputy 

Inspector General, LA Division prepared a summary of the messages 

and on 8 August 1975 forwarded it to the Review Staff, then charged 

with serving as an interface with the congressional committees. 

Records of the Review Staff do not show how this paper was handled. 

The subject was not covered in the Church Committee's interim report 

on Alleged Assassination Plots Involving Foreign leaders and is 

summarized again below. 

I 

2. Three of the messages involved the same group of agents, 

and seem to relate to the same plan. The first message., dated 

27 March 1961 (prior to the Bay of Pigs) was sent by an Agency 

asset, AMBRONC/5. The message requested the Agency's opinion on 

a proposed sabotage of the electric company in Havana, stating that 

this could be coordinated "with attempt against Fidel in public 

appearance (at) Sports Palace. 11 The cable expressed the view that 
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an ~~attempt against Fidel (is) in accordance with general plag. 11 

There is no record that th.is message was answered. Two days later, 

on 29 March 1961, possibly because of the absence of a reply, the 

same agent sent another message. This stated that the plan was 

scheduled for 9 April. Castro was to speak at the Palace, and an 
11 assassination attempt at said place (will be} followed by a general 

shutting off of main electric plants in Havana. 11 General anti-regime 

developments to follow this were then outlined. This message was 

answered on 30 March agreeing that a 11major effort should be launched 

Havana on date you selected ... It recommended contacting other named 

persons, looking to a more general uprising. The message addressed 

the general issue, making no comment on the proposal to kill Castro. 

A third message, on 5 April 1961, presumably from the same agent, 

reported that the persons he had been directed to contact had arms 

for only 50 men. While stating that the sabotage of the electric 

company and 11 possibly attempt on Fidel 11 would be carried out 9 April, 

he emphasized that to do so would make it impossible to maintain a 

clandestine organization in Cuba; 11your military aid is decisive. If it 

does not come that date we are lost." There is no indication that 

this message was answered. No further reference to this plan has 

been found. 

3. We have reviewed the files of the persons identified in the 

cables, and have interviewed a case officer who was responsible for 

one of them, in an attempt to learn more about the matter. The 

four agents in question are commented on briefly below: 
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a. AMBRONC/5 is the agent who sent the messages out~ .. 
lining the proposed sabotage effort and attempt against 

Castro. 

(1) 201 file opened 15 July 1960. A POA was 

not issued until 18 December 1961, and an OA on 

31 January 1962. A debriefing of him in November 

1960, prior to the Kennedy Administration, revealed 

that he had been in touch with people who had 

plotted the assassination of Fidel Castro, and claimed 

to have tried himself to make similar plans. He was 

infiltrated on 9 December 1960, exfiltrating 15 February 

1961. 

(2) AMBRONC/5 was infiltrated again 3 March 

1961 and exfi1trated again 19 June 1961. This 

covered the period of his messages and the Bay of 

Pigs. His sole mission was to organize resistance 

groups. 

(3) AMBRONC/5 was infiltrated again on 19 December 

1961, exfiltrating 29 March 1962, again with the same 

mission. 

(4) AMBRONC/5 was infiltrated finally 2 May 

1962, was arrested 29 May 1962, and was executed 

30 August 1962. He has been reported as never admitting 

that he was a CIA agent. His name is not one of those 
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in the book given Senator McGovern by Castro, listing 

those claimed by Castro to have plotted attempts against 

his life. 

b. AMCOAX/1 was one of those AMBRONC/5 was told to 

contact for his general plan for April 1961. 

(1) POA on 5 January 1961. His mission was to 

organize paramilitary activities in Cuba. He in­

filtrated in February 1961 and exfiltrated in July 

1961 following the Bay of Pigs. This period covereE 

the above messages. 

(2) Re-infiltrated 29 July 1961, with the same 

organizing mission, he was arrested on 17 August 1961, 

and is serving a thirty year term. His name appears 

in the book given Senator McGovern. 

c. AMPUG/1 was another of those AMBRONC/5 was told to 

contact for his general plan in April 1961. 

(1) Recruited in September 1960, he was in-

filtrated that month, receiving airdrops in December 

1960. He returned to the U.S. 15 May 1961, following 

the Bay of Pigs. 

(2) Infiltrated again on 29 June 1961, with the 

mission to organize resistance groups and conduct 

sabotage operations, he was arrested in July 1961, and 

is serving a thirty year term. His name is among those 

in the book given Senator McGovern by Castro. 
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d. AMPANIC/7 was another of those that AMBRONC/5 was .. 
told to contact for his general plan in April 1961. 

(1) This man was a 11 Wal k-tn 11 15 April 1960, 

a POA being issued 30 January 1961 (although there was 

a MOC since 12 July 1960). He was to organize resistance 

groups in the Havana and Pinar del Rio areas. 

(2) Infiltrated 3 March 1961, he was arrested 

23 April 1961, and is serving a thirty year term. His 

name is among those in the book given Senator McGovern 

by Castro. 

(3) Records relating to this man mention his in­

filtration into Cuba in August 1960 and exfiltration 

in November 1960 {prior to his being issued a POA). 

His "mission 11 during that period is mentioned tersely 

as being 11 to organize resistance groups . . . for 

mounting sabotage operations ..• and assassination 

of prominent Cuban Communist members in the Castro 

entourage ... 11 The records refer to 11 his own 

personal objectives 11 during this period and criticizes 

how he functioned during his stay in Cuba from August 

to November 1960. The record then specifies how he is 

to conduct himself and focus his efforts on his return, 

which was to develop sabotage operations. We were able 

to contact one of his two case officers, who has retired 
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(the other had died}, to ascertain his recollections . 

Stating that at the time the focus was on developing 

organizations for operations, he stated that an 

.. 

assassination mission, such as attributed to AMPANIC/7 

on his earlier ti'me in Cuba, not only was not authorized, 

but would have compromised the effort to organize. 

Any such assassination mission, the case officer states, 

would have been at AMPANIC/7 1 s own initiative. 

4. It is clear that At1BRONC/5 envisioned a general uprising 

in Cuba, to commence with sabotage of the electric plant in Havana 

and an attempt on Castro•s life. The third of his messages reflected 

pessimism, and the fact is that the operation did not come off. 

While the man had no express mission from the Agency to mount an 

operation against Castro personally, it is clear that no specific 

objection was recorded to his statement of intentions. The one 

recorded reply addresses the concept of general action and makes 

no reference to the proposal to make an attempt on Castro. 

5. The fact is that the 9 April 1961 operation did not come 

off, and AMBRONC/5 has not been identified as an Agency asset. 

Nor was his name included in the book given Senator McGovern 

by Castro. The other men, none of whom had a mission of assassi-

nation from the Agency, are now serving thirty year terms. That 

their names were included in the list given Senator McGovern by 

Castro may be an attempt on Castro•s part to enlarge on the facts 
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rather than to report what he truly believes. They were not 

executed, a consideration that may support this view. 

6. The records are incomplete on the events identified by 

the three messages. The time in question predates the Bay of Pigs. 

The men mentioned above had more specific missions, other than 

that of assassination. They exfiltrated subsequent to the event 

described in the messages, and were arrested during subsequent 

infiltrations into Cuba. There is no record that any of them had 

a mission from CIA to kill Castro. The person who proposed the 

act in 1961 -- AMBRONC/5 -- never acknowledged that he was a CIA 

agent, and is not listed among those Castro reportedly believes 

had the mission of his assassination. 

II 

7. Another agent message dated 4 June 1961 asked about a 

man who had identified himself as Moratori of the Italian Embassy, 

who claimed to work for U.S. intelligence and to be in touch with 

one Martin Elena and others (none identifiable), who 11 have plans 

for an invasion within 30 days, after the killing of Fidel. 11 A 

reply, dated 6 June, stated that the information was untrue and 

that Moratori was not known and should not be trusted. (Insofar 

as CIA records show, there was an Italian diplomat of that name 

in Cuba at that time. Little is known about him.) The originator 

of the agent message cannot be identified from present records. 
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8. Another agent message dated 3 r1ay 1961 from a member of 

the Revolutionary Recovery Movement in Cuba said "will try to ki 11 

Fidel today. 11 A reply to tnis message dated 4 Nay told the agent 

and his companions to 11 lay low11 for the time being, and "Will 

advise when operations can resume. 11 There were no fall ow-up 

messages on this subject in the records. The agent who sent the 

message possibly was AMPUG/1, but as noted earlier his mission did 

not include instructions to kill Fidel. His companions have not 

been identified. 
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I. AMLASH OPERATION .. 

Comment on the AMLASH operation, in the context of its presenta-

tion in Book V of the Final Report of the SSC, is complicated by the 

treatment given it in the Report. Rather than being treated in a 

* unified way, reference and discussion is found throughout the Report. 

The actual nature and the significance of the AMLASH operation 

differs materially from that presented in the SSC Report. The Report 

leaves the inference that AMLASH/1 was perhaps an agent of Castro, with 

the mission of provoking a plot against Castro (pages 3, 74 and 79), 

which in turn provided Castro with the justification for launching 

Lee Harvey Oswald against President Kennedy in retaliation. Alternatively, 

the Report suggests that AMLASH/1 was so insecure in the conduct of his 

activities that the details of his plottinq could have become known to 

Castro, thereby providing the same basic motivation (pages 74 and 75). 

Whichever of these alternatives, so the reasoning would be, the AMLASH 

operation should have been reported to the t~arren Commission. He believe 

that neither thesis applies. The character of the relationship between 

CIA and N1LASH/1, prior to Oswald • s assassination of President Kennedy, 

was so insubstantial and inconclusive that it provided no basis for 

*See pages 2, 3, 5, 6, 13, 14, 16, 17, 18, 19, 20, 24, 25, 26, 27, 28 
29, 31, 35, 36, 59, 68, 69, 70, 71, 72, 73, 74, 75, 77, 73, 79, and 
86 of the 97-paqe text,- and pages 100, 101, 102, 103, 104, and 105 

of the eight-page chronology following the text. 



N1LASH/J to feel that he had any tangible CIA support for plotting .. . 

against Castro. Whether one is inclined to see AMLASH/1 as either a 

double aqent or provocateur, or simply as a man who carelessly revealed 

what he was doing, there was little for him to report or to leak. 

* * * * * * * * * * * * * 

In preparing the current comment on the AMLASH operation, as 

treated in the SSC Report, it was judged best to approach it in two 

ways. A sequential summary of the AMLASH operation is intended to 

present the Agency's understanding of the true nature of the activity. 

Following that, selected points made in the SSC Report are addressed. 

It is hoped that this presentation will help establish a clearer per­

spective for judging the actual substance of the operation. 

* * * * * * * * * * * * * 

As early as ~1arch 1959, AMLASH/1 was reported as expressing 

directly to Castro his dissatisfaction with the situation in Cuba. 

At that time he also was reported as expressing his disillusionment 

and that if he " ... did not get out of the country soon, he would kill 

Castro himself. 11 

Two years later, in March 1961, AMLASH/1 was met in f1exico City 

by a CIA case officer stationed there. The occasion was AMLASH/l's 

presence at the leftist-sponsored Latin America Conference on National 

Sovereiqnty, Emancipation, and Peace. The meeting was arranged by 

AMWHIP/1, a long-time friend of AMLASH/1. A dispatch in July 1961, 

giving a general round-up on operational activity against Cubans in 
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t1exico City, described the meetinq (along with others) as follows: 

" ... the Station made an unsuccessful 'approach' 

to (AMLASH/l) ... the 'approach' consisted of a 

'friendly' talk between a case officer, a mutual 

friend of (AMLASH/1) and (AMLASH/1) when he last 

was visiting in Mexico. While (Ar-~LASH/1) did not 

pick up the opportunity at that time, he apparently 

did not report the incident to his superiors and 

" 

the ground work may have been laid for a similar action 

in the future." 

Later in t·1arch there was a report that AMLASH/l and another Cuban wanted 

to defect and needed help in escaping. Consideration of their exfil­

tration ended with a report that the Cuban police were aware of AMLASH/1 's 

intention and plans. 

In August 1961 AMHHIP/1 reported plans by Ar~LASH/1 to attend the 

French National Student Union Cultural Festival, and that AMLASH/1 

wanted to meet with a "friend 11 of the r1exico City case officer's. The 

files do not reveal that such a contact actually occurred. 

In June 1962 there was a report that AMLASH/1 would be travelling 

via Prague to the World Youth Festival in Helsinki. AMLASH/1 was 

reported as wanting to defect, and also that on his return from Helsinki 

he would pass through Paris \'Jhere he hoped to meet AMWHIP/1. The FBI, 

which was a\>Jare of CIA's association with AMHHIP/1, met with AMHHIP/1 

in r~iami and took steps for him to be referred to CIA if he should 

contact the Paris Legal Attache. 
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In July 1962 CIA contacted AMWHIP/1, who made known his dis-
. ~ 

satisfaction with the way CIA handled Ar~LASH/1' s "planned defection" in 

Paris in August 1961. Plans were made for a CIA case officer and 

AMWHIP/1 to travel to Helsinki and anywhere else necessary in an attempt 

to bring about AMLASH/l's defection. 

The first of a series of meetings with Ar1LASH/l was held in 

Helsinki on 1 August 1962. The original objective of his defection 

became one of recruiting him in place. AMLASH/1 was reported as feeling 

that if he could 11 do something really significant for the creation of a 

new Cuba, he was interested in returning to carry on the fight there." 

AMLASH/1 spoke of sabotage of an oil refinery and the execution of a 

top ranking Castro subordinate, of the Soviet Ambassador and of Castro 

himself. The case officer's report stated: 

"Hhile we were making no commitments or plans, 

we pointed out to [AMLASH/1] that schemes like 

he envisioned certainly had their place, but that 

a lot of coordination, plannin~. information-

collection, etc., were necessary prerequisites to 

ensure the value and success of such plans.•• 

(Emphasis in original). 

The security hazard of too frequent meetings in Helsinki led to 

further meetings in Stockholm and Copenhagen. AMLASH/1 was next 

met on 16 and 17 August in Paris where A~1~1HIP/l and the case officer 

were joined by another case officer. AMLASH/1 \vas given Sltl training 

and supplies. On 20 August he was taken to the south of France for 
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a demolition demonstration. He refused to be polygraphed. T~ case 

officer reported on 17 August: 

11 Have no intention give [AMLASH/1] physica-l 

elimination mission as requirement but recognize 

this something he could or might try to carry 

out on his own initiative.'' 

The Headquarters cabled reply the next day stated: 

"Strongly concur that no physical elimination 

missions be given [Ar~LASH/1]." 

On 29 August 1962 AMLASH/1 left Prague by air for Havana. This was 

the last time that he was met until he next left Cuba in September 

1963. 

COMMENT: 

It is noted at this point that AMLASH/1 was not a 

recruited agent at that time--nor was he ever for that 

matter, as Operational Approval was never granted for 

this purpose. By the end of August 1962 the CIA rela­

tionship with AMLASH/1 had made no real progress, 

although he was viewed as an operational contact with 

potential. Over a year passed between August 1962 and 

September 1963 when he was next contacted by CIA. 

In terms of the relationship that he had with CIA the 

critical period, for purposes of this paper, is there-

fore between 5 September and 22 November 1963. 

AMLASH/1 attended the Collegiate Games in Porto Alegre, Brazil 

from 5 through 8 September 1963, as a representative of the Cuban 
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Government. He was met there by AMWHIP/1, and by the CIA case 

officer who was to take over the relationship with him. AMLA~H/1 

said that he had written two SW messages (only one had been received). 

He expressed his reluctance to use this form of communications because 

of Cuban postal censorship. 

It is pertinent to what followed to note where the relationship 

between AMLASH/1 and CIA stood at that time. At page 13 of Book V 

of the SSC Final Report the following statement appears: 

II . . the CIA took steps to renew its contact 

with a high-level Cuban official named AMLASH. -The 

CIA 1 s previous contact with him had been sporadic; 

he had not been in contact with the CIA since 

before the missile crisis of October 1962. The 

exact purpose the CIA had for renewing contact is 

not known, but there is no evidence the CIA intended 

at this time to use AMLASH in an assassination 

operation. 11 
• 

The reason for there having been no contact since August 1962 was 

simply that AMLASH/1 did not leave Cuba after that until September 

1963. If it is narrowly correct to state that the 11 exact purpose 11 

for renewing contact was not known to the authors of the sse Report, 

it nevertheless is quite clear why he was met. He was an important 

potential asset whose usefulness remained to be explored. At this 

point, not only was there 11 no evidence (that) ... an assassination 

· operation 11 was intended, it is quite clear that it was not under 

consideration. The problem at the time was how to deal with the man. 

At page 14 of the SSC Report it is stated that the first meeting 
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in September 1963: 

" ... may have been to gain intelligence and to 

cultivate him as an asset for covert operations . II 

A 7 September cable, cited on another point in the SSC Report, 

provides an insight as to how AMLASH/1 was assessed at the time, as 

well as emphasizing the uncertainty in the minds of the case officers 

of how to deal with him in the future: 
11 AMLASH cocky tota 11 y spo i 1 ed brat who wi 11 a 1 ways 

be a control problem .. (he) will not take time or 

have patience prepare or receive constant strea~S/W 

messages,let alone OWVL. AMLASH also needs strong 

confidant inside who will push and serve as chaplain 

CIA headquarters replied on 9 September, saying in part: 

II Based on what little feel we here have for 

subject however appears he is hopeless as intell 

performer and is best approached as a chief con-

spirator allowed to recruit his own cohorts among 

whom we may then find persons susceptible to long 

distance and covert disciplines . II 

The cable then went on to spell out long-range requirements prior to 

any action based on such internal organization as AMLASH/1 may put 

together. 

Clearly, at that point, while AMLASH/1 was viewed as potentially 

important, he also was viewed as a person of uncertain capabilities, 

requiring careful but long-range development for whatever course of 

action that might later ensue. 
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Page 14 of the SSC Final Report cites the 7 September 1963 

cable reporting the first 1963 meeting \'lith Ar·1LASH/l as follows: 

"M1LASH was interested primarily in getting the 

United States to invade Cuba, or in attempting an 

• inside job' against Castro, and that he \'tas awaiting 

a U.S. plan of action." (Empahsis added). 

This suggests a plan of action targetted specifically against Castro 

himself. That may have seemed implicit to the authors of the sse 

Report, but the actual language of the cable states it somewhat differently: 

11 AMLASH still feels there only two ways accomplish 

change either inside job or invasion he realistic 

enough realize latter out of question. According 

AMWHIP, Ar·1LASH still awaiting for US reveal plan of 

action. 11 

C0~1MENT: 

At this point, after a year out of touch with a 

man with whom there had been no working understanding, 

AMLASH/1' s vie\IIS were of interest, but were very general, 

as might be expected after such a long time. The actual 

reference to an 11 inside job11 did not specify Castro, 

as suggested in the SSC Report, but was directed towards 

the more general question of how to bring about change. 

It was offered alternatively, in the context of con­

sidering both external and internal action, and not with 

the specific connotation provided by the sse presentation. 
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The point is, as stated in the SSC Report: that it left .. 
' AMLASH/1 "awaiting a U.S. plan of action." There was 

nothing substantive or conclusive. To the contrary, things 

were left very much up in the air. 

Footnote 17 on page 14 of the SSC Report states that 

"characterization of·this phase of the AMLASH operation 

is disputed. 11 (Emphasis added). The footnote observes 

that the SSC Interim Report on Alleged Assassination Plots 

concluded that the A~1LASH operation was an assassination 

operation, which begs the question of what it was for "this 

phase" of the matter. In fact, the SSC Interim Report on 

Alleged Assassination Plots notes specifically that "From 

the first contact with AMLASH until the latter part of 1963, 

it was uncertain whether he would defect or remain in Cuba. •• 

(Page 86). The point is that the SSC Final Report, Book V, 

itself describes the very general nature of the approach 

by A~1LASH/1, and the absence of a U.S. response (supra). 

Any dispute over how to characterize the operation at that 

time arises from the presentation of it in Book V of the 

SSC Report. Reference to the dispute may reflect views 

expressed by CIA representatives on reviewing the draft of the 

SSC Final Report. 

The next paragraph in the SSC Report, Book V, presents 

in inferential sequence, an interview Castro held 

with an AP reporter, Daniel Harker, in which Castro inveighed 
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against anti-Cuban terrorist plans of U.S. leaders. 
" 

The intended inference, as is known from discussions with 

sse staff members, was that AMLASH/1 may have reported (or 

leaked) to Castro what the authors of the report elected 

to see then as assassination plotting. This characteri-

zation is even more explicit at pages 3-4 of the Summary 

and Findings of the SSC Report, presenting the inter­

pretation as categorically as though it were fact. 

The fact remains that whatever views AMLASH/1 may have 

expressed, he had no response from his CIA contacts of 

any support for his proposals at that time. Whatever 

may have been the cause for Castro's remarks at that time 

they could not have stemmed from anything said to 

AMLASH/1 by CIA officers as they proposed nothing and 

undertook nothing. 

AMLASH/1 flew to Paris on 14 September, ostensibly to attend a 

meeting of the Alliance Francaise. The trip actually was for an 

extended vacation, which AMLASH/1 intended to report to Castro 

after the fact. On 16 September he wrote AMWHIP/1 that he did not 

"intend to see (be interviewed by) your friend again" referring to 

the CIA case officer. On 3 October 1963 the case officer nevertheless 

arrived in Paris to meet with AMLASH/1. Station officers were already 

in contact with him, two of whom participated in meetings that followed. 

On 11 October the case officer cabled Headquarters reporting that 

AMLASH/1 claimed to have the "necessary people and equipment inside 



[Cuba] to accomplish overthrow without [U.S.] assistance. 11 Ar1LASH/1 
" 

was reported as wishing a meeting with :a senior U.S. official, 

preferably Robert F. Kennedy, for assurance of 11moral support 11 for 

any action A~1LASH/1 undertook in Cuba. The cable recommended that 

the. request for a meeting: 

11 be given highest and profound consideration as 

feeling drawn by all who in contact Ar1LASH is that 

he determined attempt op against [Castro] with or 

without [U.S.] support. 11 

A 21 October cable to Washington reported a 17 October meeting with 

AMLASH/l-- 11 Basically he wants assurance that [U.S.] will support him 

if his enterprise is successful. 11 (Emphasis added). 

Desmond Fitzgeraid, then Chief of the Special Affairs Staff, 

was going to Paris on other business and undertook to meet with AMLASH/1. 

The plan for the meeting, written in advance, was outlined as follows: 

11 Fitzgera 1 d wi 11 represent se 1 f as persona 1 

representative of Robert F. Kennedy who traveled 

to Paris for specific purpose of meeting [AMLASH/1] 

and giving him assurances of full U.S. support if 

there is change of the present government in Cuba." 

(Emphasis added). 

On 29 October Fitzgerald met with AMLASH/1 in Paris, representing 

himself as a spokesman of Attorney General Kennedy. The third person 

at the meeting was the case officer, who served as an interpreter. 

11 



On 13 November the case officer \'trote a memorandum summarizing high-

lights of the meeting. It reads in part as follows: 

"Fitzgerald informed [AMLASH/1] that the United 

States is prepared to render all necessary 

assistance to any anti-communist Cuban group which 

succeeds in neutralizing the present Cuban leader-

ship and assumes sufficient control to invite the 

United States to render the assistance it is 

prepared to give. It was emphasized that th~ 

above support will be forthcoming only after a 

real coup has been effected and the group involved 

is in a position to request U.S. (probab~y under 

OAS auspices) recognition and support. {Emphasis 

added). It was made clear that the U.S. was not 

prepared to commit itself to supporting an isolated 

uprising, as such an uprising can be extinguished 

in a matter of hours if the present government is 

still in control in Havana. As for the post-coup 

period, the U.S. does not desire that the political 

clock be turned back but will support the necessary 

economic and political reforms which will benefit 

the mass of the Cuban people. 11 

• 

At the time of the CIA Inspector General's report on the subject 

in 1967, additional details were elicited from Fitzgerald, whore-

12 



called that AMLASH/1 spoke repeatedly of the need for ~n assassin~tion 

weapon. He wanted a high-power rifle with telescopic sights, or some 

other weapon that could be used to kill Castro from a distance. Fitzgerald 

stated that he rejected this request~ Fitzgerald's Executive Officer, 

although not present at the meeting, was kept posted by Fitzgerald and 

had a recollection the same as the one noted above. The case officer 

is reported as not recalling the exchange on the weapon. His memorandum 

stated that: 

"Nothing of an operational nature was discussed at 

the Fitzgerald meeting. After the meeting [AMLASH/1] stated 

that he was satisfied with the policy discussion but now 

desired to know what technical support we could provide him. '1 

On 14 November 1963 AMWHIP/1 was met in New York City. He reported 

on AMLASH/l's reaction to the 29 October meeting in Paris. The contact 

report on what AMLASH/1 understood, as relayed by AMWHIP/1, is as 

follows: 
11 The visit with Fitzgerald, who acted in the 

capacity of a representative of high levels of 

the Government concerned with the Cuban problem 

satisfied [AMLASH/1] as far as policy was con­

cerned, but he was not at all happy with the fact 

that he still was not given the technical assistance 

for the operational plan as he saw it. [AMWHIP/1] 

said that [AMLASH/1] dwelt constantly on this point. 
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He could not understand why he was denied certain 

small pieces of equipment which promised a final 

solution to the problem, while, on the other hand, 

the U.S. Government gave much equipment and money 

to exile groups for their ineffective excursions 

against Cuban coastal targets. According to 

" 

[AMWHIP/1], [AMLASH/1] feels strongly on this point, 

and if he does not get advice and materials from a 

U.S. Government technician, he will probably become 

fed up again, and we will lose whatever progress we 

have made to date." 

COt~MENT: 

At this point it is important to note that Agency 

documents summarize what AMLASH/1 was to be told, 

and what he was told, which matches a later report 

of what he understood. In essence he was told there 

would be no U.S. support until after the fact, and then 

only if he was successful. While that may not seem a 

very realistic way in which to bring about the overthrow 

of a government, it is directly relevant to the question 

of what AMLASH/1 was told and what he understood. It is 

contrary to the statement in the SSC Final Report (page 18) 

to the effect that it was not clear how At1LASH/l inter-

preted the put-off by Fitzgerald. 

14 
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Interesting confirmation of AMLASH/l's understanding .. 
is provided by a July 1964 FBI report (mentioned variously 

at pages 35, 72 and 74 of Book V of the SSC Report). This 

report was from an FBI informant who stateq that AMLASH/1 

was unhappy with the CIA response and that Attorney General 

Kennedy had refused to support the plan. Given the substance 

of this aspect of the report it is apparent that although the 

date of the report is June 1964, this particular information 

dates back to 29 October 1963 when AMLASH/1 was told by 

Fitzgerald, representing himself as speaking for Robert F. 

Kennedy, that he would not be given support in this opera-

tion. While this is not the reason the FBI report was cited 

in Book V of the SSC Final Report, it provides additional 

clear confirmation that AMLASH/1 understood that he had 

been turned down at the 29 October meeting. 

Following the 14 November meeting with AMWHIP/1 CIA reviewed what 

could be done to maintain the contact with AMLASH/1. On 19 November 1963 

Fitzgerald "approved telling A~1LASH/l he would be given a cache inside 

Cuba. The cache could, if he requested it, include ... high-power 

rifles w/scope ... 11 

On 19 November Af~LASH/1 told a CIA officer that he planned to 

return to Cuba. On 20 November Headquarters cabled Paris requesting 

that At·1LASH/l "delay departure ... (to) permit one more meeting which 

M1LASH/l requested. 11 On the same day (20 November) in response to 
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a telephonic request, AMLASH/1 agreed to delay his departure 11 if it 
" 

is something interesting." The case officer told him that "he could not 

assure it interesting but that it was to be a meeting which AMLASH 

had requested. 11 The cable reporting this exchange noted that it was 

a "rapid conversation" inhibited by the presence of a second person 

in the room. 

The SSC Final Report {page 19) attempts to expand this brief 

and cryptic telephone conversation into the 11 first indication that he 

might receive the specific support he requested." More factually, and 

quite significantly,, the Report acknowledges that no specific support 

had been offered up to then. Beyond that it is at best a piece of 

highly speculative analysis, not supported by the evidence. 

The case officer from Washington arrived in Paris the morning of 

22 November and met with AMLASH/1 late that afternoon. As they left 

the meeting they learned of President Kennedy•s assassination. They 

probably were meeting when President Kennedy was shot. 

Whatever the relationship with AMLASH/1 following the death of 

President Kennedy, there is every indication that during President 

Kenee~'s life AMLASH/1 had no basis for believing that he had CIA 

support for much of anything. Were he a provocateur reporting to Castro, 

or if he was merely careless and leaked what he knew, he had no 

factual basis for leaking or reporting any actual CIA plot directed 

against Castro. 
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II. SPECIFIC SECTIONS OF THE SSC REPORT 

Section 1, B 

This section of the SSC Final Report, the Summary, states that 11 it 

places particular emphasis on the effect their (the intelligence agencies) 

Cuban operations seemed to have on their investigation." It states 

that the report 11 deta il s these operations to i 11 ustrate why they were 

relevant to the investigation." It states that presentation of the 

AMLASH operation is to illustrate why that operation should have been 

examined by the Warren Commission. 

The view of the Subcommittee, as to why the AMLASH operation 

warranted such review, is summarized at page 5 of the Report as 

fallows: 

11 The AMLASH plot was more relevant to the Harren 

Commission's work than the early CIA assassination 

plots with the underworld. Unlike those earlier 

plots the AMLASH operation was in progress at the 

time of the assassination; unlike the earlier plots, 

the AMLASH operation could clearly be traced to CIA; 

and unlike the earlier plots, the CIA had endorsed 

AMLASH's proposal for a coup, the first step to him 

being Castro•s assassination, despite Castro's threat 

of retaliation for such plotting.~~ 

As stated in the preceeding discussion the AMLASH operation was 

without substance prior to President Kennedy's death; it is particularly 
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unsuited to make the Subcommittee's intended point. It is literally 
~ 

I 

accurate to note a coincidence in time, of the contacts with AMLASH/1 

prior to the death of President Kennedy, but that is all. It is incorrect 

to say that "CIA had endorsed At1LASH' s proposa 1." There was no agree-

ment with AMLASH/1, or commitment to him, and even had Castro learned 

of the contacts with him there was nothing to learn beyond the fact 

of the contact. The relationship was most tenuous and without any 

support promised to him for whatever he planned. Castro's "threat" 

--as noted above--must be considered irrelevant to the substantive 

nature of the AMLASH relationship at that time. 

This viewpoint was conveyed to the Subcommittee prior to publica­

tion of the report. At the same time it was observed that theoretically 

there was greater possibility of leaks from the earlier operations 

involving the criminal underworld, although there was no known evidence 

of such leaks. While general rather than specific, this could have 

provided more reasonable support for the Subcommittee's view that there 

were CIA operations that should have been reported to the Warren Commission. 

The SSC Subcommittee saw otherwise, outlining its position at page 68 

as follows: 

11 
••• it is unlikely that Castro could have 

distinguished the CIA plots with the underworld 

from those plots not backed by CIA. In fact, 

the methods the CIA used in these attempts were 

designed to prevent the Cuban government from 

attributing them to the CIA." 
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The result this has on the present comment on the SSC Final 

Report may seem anomalous. It places CIA in the position of con­

testing the interpretation given the AMLASH operation in the SSC 

Final Report, and to that extent the thesis that the presentation 

was supposed to support. At the same time, however, we are 

inclined to acknowledge in principle the possibility--not seriously 

considered as a likelihood during the Warren Commission inquiry-­

that other operations could have suffered the defects attributed 

to the AMLASH operation by the SSC Report. In protesting the 

presentation in one instance, and the specific conclusions i~ seeks 

to support, the effect is to disagree with a substantial portion 

of the report as written. On the other hand we tend to not contest 

a general thesis that more specific attention could have been given 

by the Warren Commission to the anti-Castro programs of the U.S. 

Government, including CIA activities. 

* * * * * * * * * * * * * 

At page 4 of the SSC Final Report Desmond Fitzgerald, in a 

meeting with AMLASH/1, is quoted as having: 

11 Stated the United States would support a coup. 11 

Again, at page 19, the report states that Fitzgerald: 

11 also gave general assurances that the United 

States would help in bringing about the coup. 11 

The last version is attributed to the case officer who was present at 

the meeting in 1963, in his testimony before the SSC in 1975. This 

presentation of the case officer's statements in 1975 does not match 
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the report of the meeting in 1963, which was written by him at the time. 

In considering the processes by which this version came into ~eing, it 

is noted that the following statement appears at page 87 of the sse 

Interim Report on Alleged Assassination Plots: 

11 Fitzgerald met AMLASH/1 in 1 ate fa 11 1963 and 

promised him that the United States would support 

a coup against Castro.~~ 

citing testimony by the case officer who was present at the meeting. 

An interesting footnote (#3) on that page reads as follows: 

"3. The contact plan for the proposed meeting 

stated: 'Fitzgerald will represent self as personal 

representative of Robert F. Kennedy who travelled to 

(foreign city) for specific purpose meeting AMLASH/1 

and giving him assurances of full support with 

a change of the present government in Cuba.' 11 

(Emphasis added). 

The underscored portion--the word "with"--in fact read in the actual 

document "if there is." This substitution of language in a purported 

quotation may seem only a matter of nuance, but it treats with what 

Fitzgerald planned to say, which takes on special significance when 

matched with the expressly limited statements that he actually made 

(as discussed at pages 11 and 12 of this annex) and what AMLASH/1 

understood (as discussed at pages 13-15). 

* * * * * * * * * * 

At page 5 the SSC Final Report quotes officers in CIA responsible 
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for the investigation at the time of the Warren Commission as stating 

to the SSC that had they known about the AMLASH operation in 1963 it 
-

would have affected the investigation. It is only noted that it is 

likely that views elicited from CIA employees in 1975 probably were 

responsive to representations by sse staff members as to what the 

operation involved, as distinguished from what it actually was. 

* * * * * * * * * * * * * 

At page 24 the sse Final Report contains the following 

statement: 

11According to the 1967 Inspector General Report, 

CIA Headquarters cabled the AMLASH case officer on 

the morning of November 23, and ordered him to break 

contact with AMLASH due to the President's assassi-

nation and to return to Headquarters.'' 

This statement is at least a literary extension of the statement of 

the IG report, which was in its entirety as follows: 

11 [The case officer] states that he received an 

OPIM cable from Fitzgerald that night or early 

the next morning telling him that everything was 

off. 11 

The sse was unable to get the case officer to support its expansion on 

the reference in the 1967 IG report. His testimony is cited, 

apparently despite suggestive prompting, that: 

II . he recalled receiving such a cable, but 

could not recall whether it made specific mention 
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of the President•s assassination as the ~eason for 
" 

breaking contact . II 

It is noted that the cable was never found; it may never have been 

sent, being a misrecollection of the case officer. In any event, 

the two sources cited in the sse Report do not support its version. 

* * * * * * * * * * 

Footnote 30 on page 17 treats the question of the security of the 

AMLASH operation. As noted in the above review of the AMLASH operation, 

AMLASH/1 was on the record as expressing his disenchantment with the 

Castro regime. He had told colleagues of his meetings with AMWHIP/1. 

Through sensitive sources we know that other Cubans were aware of his 

fulminations against the Castro regime. We do not know, beyond these 

generalized statements, what he actually conveyed at that time to what 

persons. We do know how little substance there was to his relationships 

with CIA during this period, and how little he had to tell others were 

he inclined to do so. 

Assuming that AMLASH/1 was to attempt to organize a coup, he 

obviously had to try and associate himself with people of a like mind. 

To crystallize their support he might have felt constrained to convey 

assurances of external support. To the extent that he may have, we 

do not know whether he would have claimed to have been promised things 

that in fact had been denied him. It was not until much later that the 

question of security--always a consideration, especially when more than 

one person is involved--became a point of sufficient concern for CIA 

to break relations with him. 
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Some have speculated that At~LASH/1 was, in some way, Castro's 

provocateur. Such a possibility is always a proper subject for 

consideration. There are questions that feed the theory, but the 

issue remains debatable. We do not offer an opinion here, although 

we do note that he was rewarded strangely if he was. When finally 

arrested he served ten years of a thirty-year term. His public trial 

did not mention his Agency associations for the period March 1961 to 

November 1964. An interesting consideration is that when Castro pro-

vided Senator McGovern with a list of persons the Cubans c1aimed had the 

mission of his assassination, although AMLASH/1 was among those 

included, the reported period for his activity also omitted this 

earlier period. 

* * * * * * * * * * * * * 

At page 26 of the SSC Final Report it is stated that on 24 November 

the r1exico Station responded to a Headquarters request for the names 

of known contacts of certain Soviet personnel in Mexico City. The SSC 

Report acknowledges that the purpose of obtaining these names was to 

determine the significance of Oswald's contact with Soviets and to, 

assess their activities. The sse Report states that: 

11 AMLASH's real name was included in the list 

of names on the Mexico Station cable. 11 

This is used as a basis for a discussion in the sse Final Report of why 

the inclusion of that name in the cable did not lead to the identification 

of the AMLASH operation. 

The treatment of this point in the SSC Final Report seems to rest 

on a misconception of the context in which the name of Af~LASH/1 was 

mentioned. The reference had to do with a contact between a member of 
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the Soviet embassy and a Cuban cultural attache -- in December 1 1960 --
M 

about a press conference planned for AMLASH/1 in Mexico City in 

February and March 1961. It was not a report of a contact between 

AMLASH/1 and the Soviet, which was the subject of the inquiry; the 

name of AMLASH/1 could well have been omitted from the cable. In 

any event, the December 1960 date preceded the inauguration of 

President Kennedy, which further removes the question from any 

relevance to the subject. There was no reason to check the name. 

The presentation in the £SC Final Report is confusing and mislead­

ing on this point. 

* * * * * * * * * * * * * 

Page 72 of the sse Report refers to a July 1964 FBI report con­

cerning a CIA meeting with ANLASH. The SSC Report states "that the 

purpose of those meetings had been to plan the assassination of 

Castro." This is the same FBI report that helped confirm the 

earlier turn-down of AMLASH/1 at the 29 October 1963 meeting {pages 

14 and 15, this paper). While' it stated that 11 there is now under 

discussion some plan to kill Fidel Castro" (July 1964) it badly 

mixes times and events. In any event, this aspect of the report 

substantially post-dates the death of President Kennedy, and is 

not directly relevant to the Warren Commission inquiry. 
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* * * * * * * * * * * * * 

At page 75~ the SSC Final Report quotes the testimony of thi Chief, 

SAS Counterintelligence. His recollections are very uncertain. He 

is quoted specifically as saying that he could not recall the exact 

time frame, which is central to analysis of the operation, and speaks 

of his "vague recollections" that the Fitzgerald meeting was related 

to an assassination plot against Castro. The sse Report nevertheless 

gives this opinion full play despite the extensive qualification as to 

its reliability. 

* * * * * * * * * * * * * 

At pages 68-75 of Book V of the SSC Final Report, consideration 

is given to what was known of the AMLASH operation by certain CIA 

employees, how they understood it, and what conclusions they could or 

should have drawn from what they knew. The treatment seems to accept 

as a premise that the relationship was an assassination plot throughout, 

and overlooks the basically inchoate quality of the relationship with 

AMLASH/1 during the period in question. 

There will always be uncertainties in the developing relationship 

with political action assets; that such was the case with AMLASH/1 is 

noted in the discussion above. In the present instance the uncertainties 

were recognized and clearly recorded, as well as the limits placed on 

positions that would be and were taken with AMLASH/1. It is important 

to keep this in mind in considering the testimony of witnesses, as 

presented in the SSC Final Report. 
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Different witnesses before the SSC would obviously view the AMLASH 

affair in different lights, the basis for their understanding~relating 

to different levels of knowledge at different periods in time. What 

did they know in 1963, and what more did they learn under what circum-

stances at a later date? What they testified to in 1975--perhaps 

on the basis of representations by sse staff members as to what it 

was--required quite a clear and precise treatment. The SSC Final 

Report did not accord the subject that treatment. 

* * * * * * * * * * 

At pages 78, 79 and 105 of the SSC Final Report referenc! is made 

to a Cuban exile designated as 11 A, 11 who informed the FBI and CIA in 

mid-1965 of activities of AMLASH/1 in Cuba to eliminate Castro, and 

of his involvement with CIA. A careful reading of the sse Report made 

it clear that 11 A" was unaware of AMLASH/l's 1963 associations with CIA. 

This information, reported in the context of the badly blurred 

time frame of the SSC Final Report, was given a significance that it 

did not otherwise have. First, the information was a year and a half 

after the death of President Kennedy. Further, the informant had no 

knowledge of the earlier period of CIA-AMLASH/1 relationships. When 

this is placed alongside the clear record of the inconclusive nature 

of the relationships in the 1963 period, it becomes something of an 

irrelevancy. It is noted that a footnote in the SSC Report, at this 

point, records the fact that the book of material given to Senator 

McGovern by Castro on persons who allegedly had plotted his 
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assassination also contained no reference to that period, although 

AMLASH/1 •s later activities were cited. 

* * * * * * * * * * * * * *' 

It is useful to recap the sequence of events. The record shows 

that initially there was uncertainty as to what AMLASH/1 represented 

as a potential asset. There was early consideration of his defection, 

which changed to his possible use for intelligence purposes. As his 

self-discipline was assessed as being inadequate for this task it was 

determined that it was best for him to go it alone, developing his 

own organization for whatever followed. The reservations that were 

held concerning his qualities were reflected in the specifically 

conditional arms-length position taken with him during the period 

preceding President Kennedy•s death. He had to succeed with hi:s 

own program before he could expect support from the U.S. 

Eventually -- but not until after the death of President 

Kennedy -- firmer indications of support were offered. Even then 

the volume of equipment promised was not large, especially to a 

man who claimed to have the 11 necessary people and equipment inside 

[Cuba] to accomplish (the) overthrow . 11 The nature of the 

relationship never did firm up. As late as the fall of 1964 

(page 77, Book V of the SSC Final Report) CIA was telling AMLASH/1 

that it could not be associated with his concept of the first step 

of a coup, which he viewed as requiring the death of Castro. While 

one can reason that any association with AMLASH/1 included 

association with all his plans, it nevertheless appears that those 

directly involved structured their thinking differently. 
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The Inspector General's report in 1967 treated the AMLASH 

operation in its study of assassination, as did the sse Interim 

Report on Alleged Assassination Plots. At the time of the 1967 IG 

report there was no issue of how to characterize the operation at 

different times, and the question was not addressed. Facing that 

question now, it is clear that however the operational relationship 

developed after the death of President Kennedy, it was unformed and 

without substance during his life. During that time it was not an 

assassination plot. The treatment of this question in the SSe 

Report is both imprecise and misleading. 
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MATERIALS FORWARDED TO WARREN COMMISSION AND FBI 



Volume V of the SSC Final Report conveys an impression of 

limited effort by CIA in the course of the ltJarren Commission 

inquiry. As is noted in other annexes to the present report, 

CIA did seek and collect information in support of the efforts 

of the Warren Commission. Additionally, it conducted studies and 

submitted special analyses and reports. 

The following pages list reports and other papers submitted 

to the FBI (which had primary responsibility for the investigation) 

and to the Warren Commission. It is felt that this compilation 

is appropriate to consideration of the extent of the CIA effort, 

to the extent that it reveals something of the results of that 

effort. 

The lists fall into the following sections: 

E.l Dissemination to the Intelligence Community 

E.2 Dissemination of Information to the Warren Commission 

E.3 Disseminations to the FBI on Rumors and Allegations 

E.4 Memoranda to Warren Commission 



.S R 

AGENCY SUPPORT TO THE FBI AND THE WARREN COMMISSION 

Information received from the Agency•s field stations was dis­
seminated to appropriate agencies and departments as soon as 
possible after receipt. The following list of some 100 cabled 
disseminations, CSCI 1 s, and memoranda were forwarded to the Federal 
Bureau of Investigation, et al. The listing covers the period from 
10 October 1963 through September 1964. 

AGENCY DISSEMINATION OF INFORMATION TO THE INTELLIGENCE 
COMfl1UNITY (FORMAL AND INFORtlfAL DISSH1INATIONS) 

I 

*10 October 1963 

II 

DIR 74673 

III 

(WH/3/Mexico) 

11 0n 1 October 1963, a reliable and sensitive source 
in Mexico City reported that an American male, who 
identified himself as Lee OSWALD, contacted the 
Soviet Embassy in Mexico City ... 11 

Recipients: FBI, I&NS, Navy, State. [Warren Com­
mission] 

*24 October 1963 DIR 77978 (WH/3/Mexico) 

_ Request for two copies of most recent photograph of 
Lee Harvey OSWALD. 
Recipients: Navy. [Warren Commission] 

23 November 1963 DIR 84915 (WH/3) 

Information relating to telephone call on 28 Sep­
tember 1963 to Soviet Embassy in Mexico City. 
Recipient: FBI 

I - Document Date 
II - Document Number ·\ 
III - Originating Office 

* -An asterisk indicates that the document was also made available 
to the !~arren Commission . .. 

SECR 

fT1 . 



S RET 

24 November 1963 TDCS-3/565,829 

Subject: Cuban Precautions following Assassination of 
President Kennedy. 
Recipients: State/INR, State/DIR, DIA, Army/ACSI, Navy, 
Air, JCS, SECDEF, NSA, NIC, AID, USIA, OCI, ONE, OCR, 
ORR, 00, EXO. 

25 November 1963 DIR 84950 (WH/3/Mexico) 

Subject: Silvia T. DURAN, Mexican Employee of the 
Cuban Embassy [sic - Consulate] in Mexico City; 
Contact with Lee Harvey OSWALD. 
Recipient: FBI. 

25 November 1963 DIR 84951 (CI/SIG) 

Agency requests information relating to OSWALD 1 s 
Activities in Mexico City. 
Recipient: FBI 

26 November 1963 CSCI- (WE/BC) 

Subject: Reported Anonymous Telephone Message. 
Recipient: FBI. 

26 November 1963 CSCI-3/778,826 (WH/3) 

Subject: Lee Harvey OSWALD, Suspected Assassin of 
President Kennedy. Encloses transcripts of tele­
phone calls made on 27 and 28 September and 1 and 
3 October 1963. 
Recipient: FBI. 

26 November 1963 CSCI-3/778,829 (WH/3) 

Subject: Lee Harvey OSWALD, Suspected Assassin of 
President Kennedy. (Encloses transcripts of tele­
phone calls made by OSWALD or concerning OSWALD 
between 27 September and 3 October 1963). 
NB: This dissemination may be identical with 
CSCI-3/778,826. The above CSCI number appears to 
be the correct one, according to a copy of the 
document in CI/SIG file No. 568. 
Recipient: FBI. 

2 

SECR 



.SECRET 

26 November 1963 DIR 85069 (WH/3) 

Subject: Travel of Pro-Communist Costa Rican Congress-
man to Texas on 26 November 1963. 
Recipient: FBI 

*26 November 1963 DIR 85089 (C/WH/3) 

Gilberta ALVARADO, a professed Castroite Nicaraguan, 
stated to U.S. Embassy in Mexico City on 26 November 
1963 that 11 0n 18 September 1963 he saw Lee Harvey 
OSWALD receive six thousand five hundred dollars in 
a meeting inside the Cuban Embassy in Mexico City ... 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

26 November 1963 DIR 85176 (WH/3) 

Subject: Marina Niko1aeva OSWALD (information volun­
teered on Marina OSWALD by Moroccan student Mohamed 
REGGAB studying in West Germany). 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. 

26 November 1963 DIR 85177 (WH/3/Mexico) 

.. 

Subject: Telephone communication between Cuban President 
DORTICOS and Joaquin HERNANDEZ Armas, Cuban Ambassadro to 
Mexico. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service re­
ceived copy. 

26 November 1963 Unnumbered 

Subject: HUNTER Report No. 10815. 
Recipient: FBI. 

26 November 1963 Unnumbered 

Subject: HUNTER Report No. 10816. 
Recipient: FBI. 
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27 November 1963 CSCI-3/778,881 (WH/3/Mexico) 

Subject: Lee Harvey OSWALD, Soviet Activities in 
Mexico City, 18 - 24 November 1963. 
Recipient: FBI. 

*27 November 1963 DIR 85182 (WH/3/Mexico) 

Subject: Lee Harvey OSWALD. On 23 November, Richard 
Thomas GIBSON, an American living in Switzerland, who 
was acquainted with OSWALD, made statements regarding 
latter to a close friend in Bern. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

27 November 1963 DIR 85195 (C/WH/3) 

United States Ambassador to Mexico requests passage 
of- message to Secretary of State RUSK, Mr. f·1cCONE, 
and Mr. HOOVER. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. 

27 November 1963 DIR 85196 (C/WH/3) 

According to information from Nicaraguan Security 
Service, Gilberto ALVARADO Ugarte was a Nicaraguan 
intelligence source from 1962 to August 1963. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. 

*27 November 1963 DIR 85199 {WH/3/Mexico) 

Information solicited from Gilberto ALVARADO Ugarte. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

27 November 1963 DIR 85222 (WH/3/Mexico) 

Subject: Silvia T. DURAN, Mexican Employee of the 
Cuban Embassy [sic - Consulate] in Mexico City, 
contact of Lee Harvey OSWALD. 
Recipient: FBI. 
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27 November 1963 DIR 85246 (WH/3) 

Dr. Jose GUILLERMO Aguirre of Mexico reports information 
regarding Lee Harvey OSWALD. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. (Also relayed to S. PAPICH of the FBI 
by CI Staff on 27 November 1963.) 

27 November 1963 DIR 85471 

Subject: Rearrest of Silvia DURAN. 
Recipients: FBI, State, White House. 

27 November 1963 DIR 85573 

(C/~JH/3) 

(WH/3/Mexico) 

Information from U.S. Ambassador MANN for Secretary 
of State RUSK regarding Ambassador HERNANDEZ, Cuban 
Ambassador to Mexico, and Gilberta ALVARADO. 
Recipients: FBI, State, White House. 

27 November 1963 Unnumbered (CI/SIG) 

Information on Ernesto RODRIGUEZ relayed by tele­
phone to S. PAPICH. 
Recipient: FBI. 

27 November 1963 Unnumbered (CI/SIG) 

Information regarding photographic coverage of 
Cuban and Soviet Embassies in Mexico City passed 
to S. PAPICH of the FBI. 
Recipient: FBI. 

27 November 1963 Unnumbered (CI/SIG) 

Telephone contact with S. PAPICH with regard to 
OSWALD's presence in New Orleans in September 1963. 
Recipient: FBI. 

28 November 1963 DIR 85657 (C/WH/3) 

On 26 November 1963 a British journalist named John 
WILSON-HUDSON gave information to the American Em­
bassy in London indicating that an 11American gangster­
type named RUBY 11 visited Cuba around 1959. 
Recipients: FBI, State, White House. 
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*28 November 1963 DIR 85662 (C/WH/3) 

Further interrogation of Gilberta ALVARADO Ugarte. 
Recipients: FBI, State, White House. [Warren 
Commission] 

*28 November 1963 DIR 85665 (C/WH/3) 

The Hague Station reports that on 23 November 1963, 
a local Castroite named Maria SNETHLAGE talked to 
Third Secretary Ricardo SANTOS of the Cuban Embassy. 
SNETHLAGE claimed she knew the Mr. LEE [sic] who 
murdered President Kennedy. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

-
29 November 1963 CSCI-3/778 ,893 (WH/3/Mexico) 

Subject: Interrogation of Silvia Tirado de DURAN 
and Horacia DURAN Navarro. 
Recipient: FBI. 

*29 November 1963 DIR 85666 

Acting upon FBI request, the Agency requests ALVARADO 
be turned over to Mexican authorities for additional 
interrogation and investigation. 
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Com­
mission] 

29 November 1963 DIR 85668 (WH/3/Mexico) 

Highlights from interrogation of Horacia DURAN Navarro 
and his wife, Silvia Tirado de DURAN. 
Recipients: FBI, State, White House-

*29 November 1963 DIR 85670 (C/WH/J) 

Sensitive sources ... have reported that when the 
23 November arrest of Silvia DURAN became known to 
the personnel of the Cuban Embassy there was a 
great deal of discussion. 
Recipients: FBI, State, White House. [Warren 
Commission] 
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29 November 1963 DIR 85676 (WH/3/Mexico) 

Subject: Travel of Soviet diplomatic couriers. 
Recipient: FBI. 

*29 November 1963 DIR 85691 (C/WH/3) 

Series of anonymous telephone calls to the office of 
the Naval Attache in Canberra, Australia, by a man 
claiming to have knowledge about a Soviet plot to 
assassinate Kennedy. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. 

29 November 1963 DIR 85714 

Release of Silvia DURAN for second time on 
28 November. 

(C/WH/3) 

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. 

*29 November 1963 DIR 85715 (WH/3/Mexico) 

Subject: Travel of Lee Harvey OSWALD {October 1959 
to May 1962). 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. 

29 November 1963 DIR 85744 (C/WH/3) 

Interrogation of Gilbert ALVARADO Ugrate. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. 

*29 November 1963 DIR 85758 (WH/3/Mexico) 

Translation of interrogation of Silvia DURAN and 
Horacio DURAN Navarro. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 
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*29 November 1963 DIR 85770 (C/WH/3) 

Series of incidents which have produced a report alleging 
advance information on assassination. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service re­
ceived copy. [Warren Commission] 

29 November 1963 Unnumbered Memorandum (CI/SIG) 

Telephone contact with S. PAPICH concerning rumor that 
Oswald had made a bank deposit. 

29 November 1963 Unnumbered Memorandum (CI/SIG) 

Telephone contact with S. PAPICH relaying the Director•s 
suggestion that FBI check all bank accounts and safe 
deposit records in New Orleans, Fort Worth, and Dallas.-

30 November 1963 CSCI-3/778/894 

Subject: Article in 29 November 1963 issue of Washington 
Post suggesting two men involved in assassination. 
Recipient: FBI. 

*30 November 1963 DIR 86063 (C/WH/3) 

Gilberta ALVARADO Ugarte admits his story a fabrication. 
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission] 

3 December 1963 DIR 86496 (C/WH/3) 

Information relating to OSWALD 1 s presence in Mexico. 
Recipient: FBI. 

*4 December 1963 DIR 86702 (C/WH/3) 

Travel information regarding OSWALD and his wife, 
June 1962. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 
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5 December 1963 DIR 87189 (C/WH/3) 

Known Soviet intelligence officer in New Delhi 
demanding full probe into assassination. 
Recipients: FBI, State, White House. 

*6 December 1963 DIR 87520 (C/WH/3) 

Correction of DIR 87502. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

*7 December 1963 DIR 87667 {C/WH/3/) 

Reinterrogation of Gilberte ALVARADO concluded. 
Recipient: FBI. [Warren Commission) 

9 December 1963 DIR 87731 (WH/3/Mexico) 

Richard BEYMER, American movie actor, in touch with 
Cuban Embassy, Mexico City. 
Recipient: FBI. 

*9 December 1963 DIR 87796 (WH/3) 

Letter mailed in Stockholm on 25 November 1963 
alleging assassination arranged by Communist 
Chinese. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

9 December 1963 Unnumbered Memorandum (Cl/SIG) 

Telephone contact with S. PAPICH regarding identity 
of a source who claims plot to assassinate Kennedy 
prepared and executed jointly by the Communist 
Chinese and Cubans through intermediaries. (See 
JMWAVE 8658 IN 75902). 
Recipient: FBI. 

11 December 1963 TDCSDB 3/658,408 

Subject: Comments of Soviet official regarding 
(a) Moscow views on international situation 
following death of President Kennedy, and (b) 
resumption of disarmament talks. 
Recipients: General distribution. 
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12 December 1963 CSCI-3/779,048 (C/WH/3) 

Subject: WILSON, Carlos John (also: WILSON-HUDSON, 
John; WILSON, John Hudson.) 
Recipient: FBI. 

*12 December 1963 DIR 88643 

Subject: Letter Relative to Assassination of Presi­
dent Kennedy Sent to United States Embassy in Costa 
Rica. 
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Com­
mision] 

12 December 1963 DIR 88682 (C/WH/3) 

Cuban Ambassador to France received instructions not 
to comment upon the assassination. 
Recipients: FBI, State, White House. 

12 December 1963 DIR 88747 (C/WH/3) 

Subject: Second Interrogation of Silvia DURAN. 
Recipients: FBI, State, White House. 

*13 December 1963 CSCI-3/779, 136 (C/WH/3) 

Subject: Mexican Interrogation of Gilberta ALVARADO. 
Recipient: FBI. [Warren Commission] 

16 December 1963 CSCI-3/779, 135 (C/WH/3) 

Subject: Peter DERYABIN 1 S Comments on Kennedy 
Assassination. 
Recipient: FBI. 

*18 December 1963 DIR 89970 (C/WH/3) 

Further information on Richard Thomas GIBSON. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 
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*18 December 1963 DIR 89980 

Subject: Actions of Silvia DURAN after her first 
interrogation. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

19 December 1963 CSCI-3/779,225 

Subject: Nomenclature of Weapon Possibly Owned by 
Lee Harvey OSWALD. 
Recipient: FBI. 

19 December 1963 CSDB-3/658,870 (WH/Reports) 

Subject: a. Disagreements between Fidel CASTRO and 
Rauo ROA y Garcia. 

b. Probable Future Plan of Action for 
Carlos RAFAEL Rodriguez. 

Recipients: State (Miami) and others (not identified. 

27 December 1963 CSCI-3/779,297 

Subject: Assassination of President Kennedy (arranged 
by the Cuban Government and the Communist Chinese}. 
Recipient: FBI. 

3 January 1964 Unnumbered Memorandum (CI/SIG} 

Telephone contact with S. PAPICH on 3 January 1964 
regarding newspaper article appearing in El Caribe 
on 27 November 1963 and possible connection with 
ALVARADo•s interview in the U.S. Embassy on 26 November. 
Recipient: FBI. 

*1 0 January 1964 CSCI-3/779,482 (WH/3/Mexico) 

Subject: Second Mexican Interrogation of Silvia DURAN. 
Recipient: FBI. [Warren Commission] 
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14 January 1964 CSCI-3/779,510 (CI/SIG) 

27 

Subject: Assassination of President John F. Kennedy. 
(Regarding liaison with FBI and latter•s handling of 
information from CIA.) 
Recipient: FBI. 

January 1964 CSCI-3/779, 729 (CI/SIG) 

Subject: Possible Relatives of Marina Nikolayevna 
OSWALD. 
Recipient: FBI. 

30 January 1964 CSCI-3/779,814 (CI/SIG) 

Subject: Jack L. RUBY, Lee Harvey OSWALD. 
Recipient: FBI. 

4 February 1964 CSCI-3/779,817 (SR/CI/R) 

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Information on names, 
addresses, and telephone numbers relating to the 
Soviet Union.) 
Recipient: FBI. 

18 February 1964 DDP 4-0860 

Memorandum for the Director, Federal Bureau of 
Investigation. Subject: Assassination of John F. 
Kennedy. 
Recipient: FBI. [Copy to Warren Commission] 

18 February 1964 DDP 4-0861 

Memorandum for the Director, Federal Bureau of 
Investigation. Subject: Assassination of 
President John F. Kennedy. 
Recipient: FBI. [Copy to Warren Commission] 

18 February 1964 DDP 4-0862 

Memorandum for the Chief, United States Secret 
Service. Subject: Assassination of President 
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John F. Kennedy. (Verification of entry in "Historic .. 
Diary11 relating to OSWALD 1 s attempted suicide.) 
Recipient: Secret Service. [Copy to Warren Commission] 

18 February 1964 DDP 4-0864 

Memorandum for Mr. Thomas L. Hughes, The Director of 
Intelligence and Research, Department of State. 
Subject: Assassination of President John F. Kennedy -
Verification of Entry in 11 Historic Diary11

• 

Recipient: State. [Copy to Warren Commission] 

20 February 1964 CSCI-3/779, 988 (SR/CI/R) 

Subject: lee Harvey OSWALD. (Information regarding 
SETYAEVA and RAHM.) 
Recipient: FBI. 

22 February 1964 DIR 03101 (C/WH/3) 

Subject: Further Information Provided by Moroccan 
Student Mohamed REGGAB. 
Recipient: White House (attention Secret Service). 

11 March 1964 CSCI-3/780,344 

Subject: Summary of Findings in Regard to Allegations 
by Mohamed REGGAB Relative to Marina OSWALD. 
Recipient: FBI. 

20 March 1964 CSCI-3/780,612 (SR/CI/R) 

Subject: Assassination of President John F. Kennedy. 
(Photograph of an individual closely resembling 
OSWALD). 
Recipient: FBI. 

16 April 1964 CSCI-3/780,996 

Subject: Yuriy Ivanovich NOSENKO. 
Recipient: FBI. 

20 Apri 1 1964 CSDB-3/660,704 

(SR/CI/R) 

Subject: Plans by British and French to Publish 
BUCHANAN Articles on Assassination. 
Recipient: FBI (?) 
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22 April 1964 CSCI-3/780,881 (SR/CI /R) 
.. 

Subject: Assassination of, President John F. Kennedy. 
(Information regarding Lydia DYMITRUK.) 
Recipient: FBI. 

30 April 1964 Unnumbered Memorandum (CI/SIG) 

Telephone Contact with S. PAPICH on 29 November 
advising PAPICH to contact SOLIE of the Office 
of Security for information. 

8 May 1964 DDP 4-2351 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Marina OSWALD's Notebook. 
Recipient: Copy of attachment forwarded to FBI. 

11 May 1964 CSCI-3/781,172 

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Traces on Soviet names, 
addresses, and telephone numbers from an address bbok 
belonging to Marina OSWALD.) 
Recipient: FBI. 

13 May 1964 CSCI-3/781,282 (SR/CI/R) 

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Identification 
of photographs sent to CIA by FBI.) 
Recipient: FBI. 

15 May 1964 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Role of Cuban Intelligence Service in 
Processing Visa Applicants; Reaction of that Service 
to the Assassination of President Kennedy. 
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13 May 1964 CSCI-3/781,351 

Subject: Lee Harvey OSWALD 1 s Access to Classified 
Information about the U-2. 
Recipient: FBI. [Warren Commission - DDP 4-2444] 

19 May 1964 CSCI-3/781,386 

Subject: Paul DIMITRIK (aka Pavel DIMITRUK). 
Recipient: Navy. 

5 June 1964 CSCI-3/781,543 (CI/R&A) 

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Use of Machine Colla­
tion Program to Check Out Cubans Mentioned in Letter 
of 27 November 1963 from Mario del ROASRIA Milina. 

10 June 1964 CSCI-3/781,841 (CI/R&A) 

Subject: Information Concerning Jack Ruby. 
Recipient: FBI. 

29 June 1964 CSCI-3/782,058 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Investigation of Allegation that OSWALD was 
in Tangier, Morocco. 
Recipient: FBI. [Warren Commission] 

2 July 1964 DDP 4-3401 

~1emorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Lee Harvey OSWALD. 
Recipient: Copy to FBI. 

6 July 1964 DDP 4-3470 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Statements Reportedly Made by George and 
Jeanne de MOHRENSCHILDT Concerning Lee Harvey OSWALD 
and the Assassination of John F. Kennedy. 
Recipient: Copy to FBI. 
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27 August 1964 CSCI-316/.00856-64 

Subject: No Indication of Subject's Defection Having 
Been Used for Propaganda by the Soviet Union. 
Recipient: FBI. 

3 September 1964 DDP 4-4600 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: OSWALD Documents Supplied by the Cuban 
Government. 
Recipient: Copy to FBI. 

1 October 1964 DDP 4-5110 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Joachim JOESTEN. 
Recipient: Copy to FBI. 

6 October 1964 CSCI-316/01446-64 

Subject: ['v!ADUCT Interview on 9 September 1964; His 
Comments on Seven Photographs Forwarded by the FBI. 
Recipient: FBI. 

23 October 1964 CSCI-316/01709-64 

Subject: Raymond F. FRIESECKE. 
Recipient: FBI. 

2 November 1964 CSCI-316/01779-64 

Subject: Testimony in the Warren Commission Report in 
the Assassination of President Kennedy. 
Recipient: FBI. 

23 December 1964 CSCI-316/02545-64 

Subject: Allegation of Unidentified Scientist of 
Cuban Involvement in Assassination. 
Recipient: FBI. 
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2 March 1965 CSCI-316/00925-65 .. 

Subject: Marvin KANTOR, Possible Connection with Investi­
gation of Lee Harvy and Marina OSWALD. 
Recipient: FBI. 

8 April 1965 CSCI-316/01398-65 

Subject: Correspondence to the Soviet Embassy in Mexico 
City. 
Recipient: FBI. [Copy to Secret Service] 

30 June 1965 CSCI-316/02654-65 

Subject: Silvia DURAN. 
Recipient: FBI. 

2 September 1966 CSCI-316/04482-66 

Subject: Rima ZMITROOK, Lee Harvey OSWALD 1 s Intourist 
Guide in Moscow. 
Recipient: FBI. 

9 May 1967 CSCI-316/02153-67 

Subject: BEAUBOVEFF apparently to be used as a pawn by 
Jim GARRISON to show that OSWALD was a CIA agent and 
was to be used to assassinate Fidel CASTRO. GARRISON 
alleges he has letters signed by CIA representatives or 
by Senator Robert KENNEDY authorizing certain Americans 
to work with Cubans for the assassination of CASTRO. 
This memroandum is intended to record that such letters 
never existed and therefore could not be in GARRISON•s 
possession. 
Recipient: FBI. 

14 June 1967 CSCI-316/02669-67 

Subject: Allegations of Unidentified Woman Regarding 
Mario GARCIAS et al. 
Recipient: FBI 
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24 July 1967 CSCI-316/03243-67 

Subject: Allegation of Oscar COUNTRERAS, Mexican newsman, 
that OSWALD visited UNAM Campus shortly after the Cuban 
Embassy refused him a visa to visit Cuba. CONTRERAS' 
statement of dubious credibility; information passed to 
Mexican authorities. 
Recipient: FBI. 

7 May 1968 CSCI-316/01678-68 

Subject: Promotional Literature Concerning the Alleged 
Assassination Conspiracy of JFK Written and Mailed by 
Joachim JOESTEN in Support of District Attorney Jim 
GARRISON's Allegations. 
Recipient: FBI. 

16 September 1969 CSCI-316/03323-69 

Subject: Charles William THOMAS. 
Recipient: FBI. 

DISSEMINATION OF REPORTS TO CI STAFF 

Since CI Staff held the Agency's official file on OSWALD, 
all cable traffic (theoretically) including disseminations by 
cable was sent to the Staff for filing in the official file. Ad­
ditionally, cables disseminations were released by CI/Liaison. 
Copies~ere, therefore, available to the Staff. 

Since CI Staff released all long-form CSCI's, coordinated 
on short-form CSCI's, and maintained the CSCI log, the CI Staff 
received copies of all CSCI's. 

DISSEMINATION OF MATERIAL TO THE WARREN COMMISSION 

13 December 1963 [Commission Document No. 100] 

Memorandum 
Subject: Analysis of World Reaction to President 
Kennedy's Assassination. 
(Supplied by A. W. DULLES.) 
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21 January 1964 [Commission Document No. 300] 

Note from Richard HELMS, DDP, to J. lee RANKIN. 
Attachments: a. Recent Soviet Statements on 

Lee Harvey OSWALD. 
b. FBIS-28 on OSWALD case. 

21 January 1964 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Draft Questions for Submission to the 
Government of the Soviet Union. 

22 January 1964 [Commission Document No. 691] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Suggested Questions for Marina OSWALD. 

25 January 1964 [Commission Document No. 321] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Chronology of Lee Harvey OSWALD 1 s Stay in 

the Soviet Union. 

31 January 1964 

Alphabetical List of Persons in the Soviet 
Union Who Were Known to or Mentioned by 
Lee Harvey OSWALD or His Wife. 

[Commission Document No. 347] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP. to J. lee RANKIN. 
Subject: Information Developed by CIA on the Activity 
of lee Harvey OSWALD in Mexico City, 28 September - 3 
October 1963. 

5 February 1964 

Note from Thomas H. KARAMESSINES to J. Lee RANKIN. 
Fourteen attachments including recent Soviet State­
ments on Lee Harvey OSWALD (as of 5 February 1964). 

5 February 1964 [Commission Document No. 361] 

Memorandum from Thomas H. KARAMESSINES, ADDP, to 
J. Lee RANKIN forwarding three copies of Appendix B, 
a summary biography of Mrs. OSWALD and her relatives. 
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8 February 1964 [Commission Docjment No. 1182] 

Letter from Thomas H. KARAMESSINES, ADDP, to J. Lee 
RANKIN regarding Soviet weapon mentioned in one of 
Lee Harvey OSWALD 1 s documents. 
[Information passed to FBI.] 

18 February 1964 

Memorandum for the Director, Federal Bureau of Investi­
gation, attention Mr. S. J. PAPICH. Subject: Assassi­
nation of President John F. Kennedy. (Request for 
information which might be helpful in interpreting 
available materials relating to OSWALD 1 s activities 
abroad.) 
[Copy to Warren Commission.] 

18 February 1964 DDP 4-0860 

Memorandum for the Director, Federal Bureau of Investi­
gation, attention Mr. S. J. PAPICH. Subject: Assassi­
nation of John F. Kennedy. (Request for information 
relating to OSWALD•s attempted suicide.) 
[Copy to Warren Commission.] 

18 February 1964 DDP 4-0861 

Memorandum for the Director, Federal Bureau of Investi­
gation, attention Mr. S. J. PAPICH. Subject: Assassi­
nation of President John F. Kennedy. (Request for copies 
of 47 photographs found among the effects of Lee Harvey 
OSWALD.) 
[Copy to Warren Commission.] 

18 February 1964 OOP 4-0862 

Memorandum for the Chief, United States Secret Service; 
signed by Richard HELMS, DDP. Subject: Assassination 
of President John F. Kennedy. (Verification of entry 
in 11 Historic Diary11 relating to OSWALo•s attempted 
suicide.) 
[Copies to Warren Commission and the FBI.] 

20 

[SECRET 



RET 

18 February 1964 DDP 4-0864 

~1emorandum for Mr. Thomas L. HUGHES, The Director of 
Intelligence and Research, Department of State. 
Subject: Assassination of President John F. Kennedy. 
(Verification of Entry in 11 Historic Diary 11

.) 

[Copies to Warren Commission and the FBI.] 

19 February 1964 [Commission Document No. 384] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee RANKIN. 
(TS No. 187908.} Subject: Information Developed by 
CIA on the Activity of Lee Harvey OSWALD in Mexico 
City, September 28 to October 3, 1963. 

19 February 1964 DDP 4-4581 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Cuban Consulate and Embassy in Mexico City. 

" 

*21 February 1964 DDP 4-0940 [Commission Document No. 426] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Translations of Interrogations Reports of 
Silvia DURAN. 
Attachments: OUT Telegram No. 85758, 29 November 1963. 

5 March 1964 

Translation of Interrogation of Silvia 
DIRAN and Horacia DURAN Navarro. 

CSCI-3/779,482 of 10 January 1964. Trans­
lation of Official Mexican Polic Report 
on the Second Interrogation of Silvia 
DURAN. 

DDP 4-1171 [Commission Document No. 448] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Summary of Findings in Regard to Allegations 
by Mohammed REGGAB Relative to Marina OSWALD. 

*6 March 1964 DDP 4-1224 [Commission Document No. 692] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Information in CIA 1 s Possession Regarding 
lee Harvey OSWALD Prior to November 22, 1963. 
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18 March 1964 DDP 4-1423 [Commission Document No. 528] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Article Alleging that OSWALD was Interviewed 
by CIA in Moscow. 

24 March 1964 DDP 4-1555 [Commission Document No. 674] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Information Disseminated to the Secret 
Service but not yet made available to the President•s 
Commission. 

*24 March 1964 DDP 4-1554 [Commission Document No. 631] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. _ 
Subject: CIA Dissemination of Information on lee 
Harvey OSWALD, Dated 10 October 1963. 
Attachments: OUT Message No. 74673, dated 10 October 

1963. 

25 March 1964 

OUT Message No. 77978, dated 23 October 
1963. 

DDP 4-1576 

Note from Richard HELMS to J. Lee RANKIN. 
Attachment: Five copies of 11 Rumors about Lee Harvey 
OSWALD 11

, dated 23 March 1964. 

27 March 1964 DDP 4-1606 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to Thomas L. HUGHES, 
Director of Intelligence and Research, Department of 
State. Subject: Verification of Entry in 11 Historic 
Diary 11

• 

[Copies to Warren Commission and the FBI.] 

*31 March 1964 DDP 4-16.55 [Commission Document No. 698] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Reports on Activities and Travel of Lee 
Harvey OSWALD and Marina Nikolevna OSWALD. 
Attachments: OUT Message No. 86702, 4 December 1963, 
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to the White House, the Department of State, and the 
Federal Bureau of Investigation, with copy to the 
Secret Service. 

OUT Message No. 97520, dated 6 December 
1963, to the White House, the Department of State, 
and the Federal Bureau of Investigation, with copy to 
the Secret Service. 

OUT Message No. 85715, dated 29 November 
1963, to the White House, the Department of State, and 
the Federal Bureau of Investigation, with copy to the 
Secret Service. 

OUT Message No. 85182, dated 22 November 
1963, to the White House, the Department of State, and 
the Federal Bureau of Investigation, with copy to the -
Secret Service. 

OUT Message No. 85665, dated 28 November 
1963, to the White House, the Department of State, and 
the Federal Bureau of Investigation, with copy to the 
Secret Service. 

*3 April 1964 DDP 4-1699 [Commission Document No. 710] 

~1emorandum from Richard HiELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Richard Thomas GIBSON. · 
Attachment: OUT Message No. 89970, dated 18 December 
1963, to White House, Department of State, and the 
Federal Bureau of Investigation, with a copy to the 
Secret Service. 

6 April 1964 DDP 4-1739 [Commission Document No. 708] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Reply to Questions Contained in Your Memo­
randum dated 12 March 1964. ( 11 Certain Questions Posed 
by the State Department Files 11

) 

7 April 1964 DDP 4-1787 [Commission Document No. 726] 

Memorandum from Richard HELMS, DOP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Actions of Silvia DURAN After Her First 
Interrogation. 
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7 April 1964 DDP 4-1786 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Mohammed REGGAB. 

" 

20 April 1964 DDP 4-1997 [Commission Document No. 817] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, J. Lee RANKIN. 
Subject: BND Report Pertaining to Allegations Con­
cerning Anton ERDINGER. 

21 Apri 1 1964 

Letter from Raymond G. ROCCA to Mr. Samuel A. STERN. 
Attachment: CSDB 3/660,704 (Plans of British and 
French Publishing Firms to Publish the Thomas 
BUCHANAN Articles on Assassination of President 
Kennedy.) 

24 April 1964 DDP 4-2099 [Commission Document No. 844] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Lydia DIMYTRUK; Acquaintance of Marina OSWALD. 

29 April 1964 DDP 4-2160 [Commission Document No. 871] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
SUBJECT: Photograph of Lee Harvey OSWALD. 

4 May 1964 DDP 4-2256 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Additional Information on Lee Harvey OSWALD. 

6 May 1964 DDP 4-2296 [Commission Document No. 902] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Criteria for Dissemination of Information to 
the Secret Service; Recommendations of the Central 
Intelligence Agency Relative to Presidential Protection. 

8 May 1964 DDP 4-2351 [Commission Document No. 911] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Marina OSWALD's Notebook. 
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13 May 1964 DDP 4-2444 [Commission Document No.• 931] 

Memorandum for the Director, Federal Bureau of Investigation. 
Subject: Lee Harvey OSWALD's Access to Classified Informa­
tion about the U-2. 
[CSCI-3/781,351 -copy to Warren Commission] 

15 May 1964 [Commission Document No. 935] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Role of the Cuban Intelligence Service in 
Processing Visa Applicants; Reaction of that Service 
to the Assassination of President Kennedy. 
[Copy to FBI] 

19 May 1964 DOP 4-2533 [Commission Document No. 944] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Hours of Work at Cuban and Soviet Consulates; 
Procedures and Regulations for Issuance of Cuban Visas; 
Mexican Control of U.S. Citizens• Travel to and from 
Cuba. 

*19 May 1964 DOP 4-2534 [Commission Document No. 943] 

Memorandum from Rixhard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Allegations of Pfc. Eugene B. DINKIN, U.S. 
Army, Relative to Assassination Plot Against Presi­
dent Kennedy. 
Attachment: OUT Message No. 85770, dated 29 November 
1963, to the White House, State Department, and the 
Federal Bureau of Investigation, with a copy to the 
Secret Service. 

*22 May 1964 DDP 4-2624 [Commission Document No. 971] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Anonymous Telephone Calls to United States 
Embassy in Canberra, Australia, Relative to Planned 
Assassination of President Kennedy. 
Attachment: OUT Message No. 85691, dated 29 November 
1963, to the White House, Department of State, and 
the Federal Bureau of Investigation, with a copy to 
the Secret Service. 
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27 May 1964 DDP 4-2688 [Commission Document No.~ 985] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Letter Accusing the Chinese Communists of 
Plotting the Assassination of President Kennedy. 
Attachment: OUT Message No. 87796, dated 9 De9ember 
1963, to the White House, Department of State, and 
the Federal Bureau of Investigation, with a copy to 
the Secret Service. 

27 May 1964 DDP 4-2692 [Commission Document No. 990] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Discussion between Chairman KHRUSHCHEV and 
Mr. Drew PEARSON Regarding Lee Harvey OSWALD. 

1 June 1964 DDP 4-2741 [Commission Document N~. 1000] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Gilberta ALVARADO Ugarte. 
Attachments: OUT Message No. 85089, dated 26 November 
1963, relative to Gilberta ALVARADO. 

OUT Message No. 85199, dated 27 November 
1963; subject: Lee Harvey OSWALD. 

OUT Message No. 85662, dated 28 November 
1963, relative to Gilberta ALVARADO. 

OUT Message No. 86063, dated 30 November 
1963, relative to Gilberta ALVARADO. 

OUT Message No. 85666, dated 28 November 
1963, relative to Gilberta ALVARADO. 

OUT Message No. 87667, dated 7 December 
1963; subject: Lee Harvey OSWALD. 

Memorandum, dated 12 December 1963; 
subject: Mexican Interrogation of Gilberta ALVARADO. 

3 June 1964 DDP 4-2764 [Commission Document No. 1001] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Documents on lee Harvey OSWALD Furnished by 
the Soviet Government. 

3 June 1964 DDP 4-2770 [Commission Document No. 1012] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject. George and Jeanne de MOHRENSCHILDT. 
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4 June 1964 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Information Developed on the Activity of Lee 
Harvey OSWALD in Mexico City. 

5 June 1964 DDP 4-2844 [Commission Document No. 1041] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Allegations Regarding Intelligence Training 
School in Minsk, USSR. 

10 June 1964 DDP 4-2922 [Commission Document No. 1054] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Information Concerning Jack RUBY (aka Jack 
RUBENSTEIN) and His Associates. 

*12 June 1964 DDP 4-2988 [Commission Document No. 1089] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Letter Relative to Assassination of President 
Kennedy Sent to United States Embassy in Costa Rica. 
Attachment: OUT Message No. 88643, dated 12 December 
1963, to the White House, Department of State, and the 
Federal Bureau of Investigation. 

19 June 1964 DDP 4-3169 [Commission Document No. 1131] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Soviet Brainwashing Techniques. 

26 June 1964 DDP 4-3366 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Soviet Brainwashing Techniques 

29 June 1964 DDP 4-3347 [Commission Document No. 1188] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Investigation of Allegation that OSWALD was 
in Tangier, Morocco. 
[Copy to the FBI.] 
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1 July 1964 DDP 4-3389 [Commission Document No.~l201] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP. to J. Lee RANKIN. 
Subject: Lee Harvey OSWALo•s Arrival Time in Helsinki 
on 10 October 1959. 

2 July 1964 DDP 4-3401 [Commission Document No. 1216] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee RANKIN. 
Subject: lee Harvey OSWALD (Remarks by Soviet Consul 
Pavel Antonovich YATSKOV). 
[Copy to the FBI.] 

6 July 1964 DDP 4-3470 [Commission Document No. 1222] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Statements Reportedly Made by George and 
Jeanne de MOHRENSCHILDT Concerning Lee Harvey OSWALD 
and the Assassination of President Kennedy. 
[Copy to the FBI.] 

22 July 1964 DDP 4-3712 [Commission Document No. 1273] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Apparent Inconsistencies in Material Fur­
nished the Commission by CIA and the Department of 
State. 

23 July 1964 DDP 4-3769 [Commission Document No. 1287] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: lee Harvey OSWALD. 
Attachment: Affidavit respecting origin and circum­
stances of a photograph of an unknown individual 
furnished by this Agency to the FBI on 22 November 
1963. 

23 July 1964 DDP 4-3770 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Lee Harvey OSWALD. 
Attachments: Translation (original documents included.) 
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31 July 1964 DDP 4-3916 [Commission Document No.~ 1358] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Length of Time Required for Obtaining Soviet 
Tourist Visas in Helsinki and Stockholm, 1964. 

7 August 1964 ODP 4-4037 [Commission Document No. 1356] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Soviet Hunting Societies. 

28 August 1964 DDP 4-4479 [Commission Document No. 1443] 

Memorandum from Thomas H. KARAMESSINES, ADDP, to J. 
Lee RANKIN. 
Subject: Konstantin Petrovich SERGIEVSKY. 

31 August 1964 DDP 4-4581 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Cuban Consulate and Embassy in Mexico City. 

3 September 1964 ODP 4-4600 [Document No. 50, List 2] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: OSWALD Documents Supplies by the Cuban Government. 
[Copy to the FBI] 

14 September 1964 DDP 4-4775 [Commission Document No. 1483] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Length of Time Required for Obtaining Soviet 
Tourist Visas in Wester Europe in 1964. 

11 September 1964 DOP 4-4793 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Publication of Documents Furnished to the 
Commission by the Central Intelligence Agency. 

11 September 1964 DDP 4-4794 [Commission Document No. 1479] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Certain Questions Posed by the State Depart­
ment Files. (Revised) (Attachment to CD No. 1479) 
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·11 September 1964 DDP 4-4795 [Commission Document No. 1479] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Soviet Hunting Societies. (Revised) 
(Attachment to CD No. 1479.) 

11 September 1964 DDP 4-4796 [Commission Document No. 1479] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Length of Time Required for Obtaining Soviet 
Tourist Visas in Helsinki and Stockholm, 1964. 

15 September 1964 DDP 4-4801 [Commission Document No. 1493] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Information Concerning Jack RUBY (aka Jack 
RUBENSTEIN) and His Associates. 

17 September 1964 DDP 4-4823 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Hours of Work at Cuban and Soviet Consulates; 
Procedure and Regulations for Issuance of Cuban Visas; 
Mexican Control of U.S. Citizens• Travel to and from 
Cuba. 

17 September 1964 DDP 4-4838 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: State Department Files. 

17 September 1964 DDP 4-4893 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.· 
Subject: Valeriy V1adimirovich KOSTIKOV. 

17 September 1964 DDP 4-4841 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Lee Harvey OSWALD. (Regarding Agency approval 
for the publication of memorandum, dated 2 July 1964, 
concerning Lee Harvey OSWALD. Not authorized.) 
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18 September 1964 DDP 4-4847 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: COmmunications from the Department of State. 

18 September 1964 DDP 4-4848 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Departure from the USSR of Soviet Citizens 
Married to Foreigners. 

18 September 1964 DDP 4-4850 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Passport and Visa Office. 

18 September 1964 DDP 4-4873 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: lntourist Hotels in Moscow. 

18 September 1964 DDP 4-4882 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Technical Examination of Photographs of Lee 
Harvey OSWALD's Application for a Cuban Visa. 

18 September 1964 DDP 4-4886 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Resettlement of U.S. Defectors in the USSR. 

22 September 1964 DDP 4-4921 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Silvia Tirado Bazan de DURAN. 

17 September 1964 DDP 4-4922 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Eusebio AZQUE [sic - AZCUE] - Former Cuban 
Consul, Mexico City. 
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18 September 1964 DDP 4-4952 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Lee Harvey OSWLAD. (Information regarding 
OSWALD 1 s stay in Helsinki.) 

18 September 1964 DDP 4-4953 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Identification of Persons Appearing in FBI 
Photograph No. D 33-46 (Commission Exhibit No. 2625). 

1 October 1964 DDP 4-5110 [Commission Document No. 1532] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. lee RANKIN. 
Subject: Joachim JOESTEN. 
[Copies to FBI, I&NS, State] 

13 October 1964 DDP 4-5275 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Publication of Documents Furnished to the 
Commission by the Central Intelligence Agency. 

16 October 1964 DDP 4-5334/1' 

Memorandum for The President's Committee on the Warren 
Commission Report. 
Subject: CIA's Role in the Support of Presidential 
Foreign Travel. 

20 October 1964 DDP 4-5341 [Commission Document No. 1545] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Information Developed on the Activity of Lee 
Harvey OSWALD in Mexico City. 

29 October 1964 DDP 4-5558 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Transmittal of OCR Publication: 11 Foreign 
Press Reaction to the Warren Report 11

, and Follow-Up 
Report, dated 22 October 1964. 
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AGENCY DISSEMINATIONS TO THE FBI ET AL REGARDING RUMORS AND 
ALLEGATIONS REGARDING PRESIDENT KENNEDY ASSASSINATION. 

10 October 1963 DIR 74673 

Lee Harvey OSWALD, Contact with Soviet Embassy, Mexico 
City, 1 October 1963. 
Recipients: FBI, I&NS, State, White House. 

23 November 1963 DIR 84915 

Information relating to telephone call on 28 September 
1963 to Soviet Embassy in Mexico City. 
Recipient: FBI. 

25 November 1963 DIR 84950 

Subject: Silvia T. DURAN, Mexican Employee of the 
Cuban Embassy [sic - Consulate] in Mexico City; 
Contact with Lee Harvey OSWALD. 
Recipient: FBI. 

25 November 1963 DIR 84951 

CIA requests information relating to OSWALD's ac­
tivities in Mexico City (from FBI interrogation 
of OSWALD). 
Recipient: FBI. 

26 November 1963 

Subject: Reported Anonymous Telephone Message. 
Recipient: FBI.· 

26 November 1963 CSCI-3/778,826 

Subject: Lee Harvey OSWALD, Suspected Assassin of 
President Kennedy. Encloses transcripts of tele­
phone calls made on 27 and 28 September and 1 and 
3 October 1963. 
Recipient: FBI. 
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26 November 1963 ' CSCI-3/778,829 

Subject: Same as above. 
(Comment: This dissemination may be identical with 
CSCI-3/778,826. The above CSCI number appears to 
be the correct one, according to a copy of the docu­
ment in CI/SIG file no. 568.) 
Recipient: FBI. 

26 November 1963 DIR 85069 

Subject: Travel of Pro-Communist Costa Rican Congress­
man to Texas on 26 November 1963. 
Representatives of this Agency in Costa Rica suspect 
that Julio SUNOL Leal, pro-Communist, pro-Castro deputy 
to the Costa Rican National Assembly, will try to 
gather data in Texas to use in pro-communist-pro-Castro­
propaganda in connection with the assassination of 
President Kennedy. 
Recipient: FBI. 

26 November 1963 DIR 85089 

Gilberta ALVARADO, a professed Castroite Nicaraguan, 
stated to U.S. Embassy in Mexico City on 26 November 
1963 [sic- 25 November 1963] that "on 18 September 
1963 he saw Lee Harvey OSWALD receive six thousand 
five hundred dollars in a meeting inside the Cuban 
Embassy in Mexico City ... 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received a copy. [Warren Commission] 

26 November 1963 DIR 85176 

Subject: Marina Nikolaevna OSWALD (information volun­
teered on Marina OSWALD by Moroccan student Mohamed 
REGGAB studying in West Germany). 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. 

26 November 1963 DIR 85177 

Subject: Telephone Communication between Duban Presi­
dent DORTICOS and Joaquin HERNANDEZ Armas, Cuban Am­
bassador to Mexico. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. 
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26 November 1963 Unnumbered 

Subject: HUNTER Report No. 10815. 
Recipient: FBI. 

26 November 1963 Unnumbered 

Subject: HUNTER Report No. 10816. 
Recipient: FBI. 

26 November 1963 Unnumbered 

Subject: Passage of IN 68291 from Mexico City to the 
White House. (OSWALD's reported presence in Mexico 
City on 18 September 1963.) 
Recipient: FBI. 

27 November 1963 CSCI -3/778,881 

Subject: Lee Harvey OSWALD, Soviet Activities in 
Mexico City, 18 - 24 November 1963. 
Recipient: FBI. 

27 November 1963 DIR 85182 

Subject: Lee Harvey OSWALD. On 23 November, Richard 
Thomas GIBSON, an American living in Switzerland, who 
was acquainted with OSWALD, made statements regarding 
latter to a close friend in Bern. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

27 November 1963 DIR 85196 

According to information from Nicaraguan Security 
Service, Gilberta ALVARADO Ugarte was a Nicaraguan 
intelligence source from 1962 to August 1963. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. 

27 November 1963 DIR 85199 

Information solicited from Gilberta ALVARADO Ugarte. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 
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27 November 1963 DIR 85222 

Subject: Silvia T. DURAN, Mexican Employee of the Cuban 
Embassy [sic - Consulate] in Mexico City, contact with 
Lee Harvey OSWALD. 
Recipient: FBI. 

26 November 1963 DIR 85246 

Dr. Jose GUILLERMO Aguirre of Mexico reports information 
regarding Lee Harvey OSWALD. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service re­
ceived copy. (Also relayed to S. PAPICH of the FBI by 
CI Staff on 27 November 1963.) 

27 November 1963 DIR 85471 

Subject: Rearrest of Silvia DURAN. 
Recipients: FBI, State, White House. 

27 November 1963 DIR 85573 

Information from U.S. Ambassador MANN for Secretary of 
State RUSK regarding Ambassador HERNANDEZ, Cuban Am­
bassador to Mexico, and Gilberto ALVARADO. 
Recipients: FBI, State, White House. 

27 November 1963 Unnumbered 

Information on Arnesto RODRIGUEZ relayed by telephone 
to S. PAPICH. 
Recipient: FBI. 

27 November 1963 Unnumbered 

Information regarding photographic coverage of Cuban 
and Soviet Embassies in Mexico City passed to S. PAPICH 
of the FBI. 
Recipient: FBI. 

28 November 1963 DIR 85657 

on 26 November a British journalist named John WILSON­
HUDSON gave information to the American Embassy in 
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London indicating that an "American gangster type named 
RUBY 11 visited Cuba around 1959. 
Recipients: FBI, State, White House. 

28 November 1963 DIR 85662 

Further interrogation of Gilberta ALVARADO Ugarte. 
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission] 

28 November 1963 DIR 85665 

The Hague Station reports that on 23 November 1963, 
a local Castroite named Maria SNETHLAGE talked to 
Third Secretary Ricardo SANTOS of the Cuban Embassy. 
SNETHLAGE claimed she knew the Mr. Lee [sic] who 
murdered President Kennedy. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

29 November 1963 CSCI-3/778,893 

Subject: Interrogation of Silvia Tirado de DURAN and 
Horacia DURAN Navarro. 
Recipient: FBI. 

29 November 1963 DIR 85666 

Acting upon an FBI request, the Agency requests ALVARADO 
be turned over to Mexican authorities for additional 
interrogation. 
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission] 

29 November 1963 DIR 85668 

Highlights from the interrogation of Horacia DURAN Navarro 
and his wife, Silvia Tirado de DURAN. 
Recipients: FBI, State, White House. 

29 November 1963 DIR 85670 

Sensitive sources ... have reported that when the 
23 November arrest of -Silvia DURAN became known to 
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the personnel of the Cuban Embassy there was a great deal 
of discussion. 
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission] 

29 November 1963 DIR 85691 

Series of anonymous telephone calls to the office of the 
Naval Attache in Canberra, Australia, by a man claiming 
to have knowledge about a Soviet plot to assassinate 
President Kennedy. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service re­
ceived copy. 

29 November 1963 DIR 85714 

Release of Silvia DURAN for second time on 28 November. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. 

29 November 1963 DIR 85744 

Interrogation of Gilberte ALVARADO Ugarte. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. 

29 November 1963 DIR 85758 

Translation of interrogation of Silvia DURAN and 
Horacio DURAN Navarro. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

29 November 1963 DIR 85770 

Series of incidents which have produced a report 
alleging advance information on assassination. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

29 November 1963 Unnumbered memorandum 

Telephone contact with S. PAPICH concerning rumor 
that OSWALD had made a bank deposit. 
Recipient: FBI. 
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30 November 1963 CSCI-3/778,894 

Subject: Article in 29 November 1963 issue of Washington 
Post suggesting two men involved in assassination. 
Recipient: FBI. 

30 November 1963 DIR 86063 

Gilberte ALVARADO Ugarte Admits his story a fabrication. 
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission] 

3 December 1963 DIR 86496 

Information relating to OSWALD's presence in Mexico. 
Recipient: FBI. 

7 December 1963 DIR 87667 

Re~interrogation of Gilberto ALVARADO concluded. 
Recipient: FBI. [Warren Commission] 

9 December 1963 DIR 87731 

Richard BEYMER, American movie actor, in touch with 
Cuban Embassy, Mexico City. 
Recipient: FBI. 

9 December 1963 DIR 87796 

Letter mailed in Stockholm on 25 November 1963 alleging 
assassination arranged by Communist Chinese. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

9 December 1963 Unnumbered Memorandum 

Telephone contact with S. PAPICH regarding identitY of 
a source who claims plot to assassinate Kennedy prepared 
and executed jointly by the Communist Chinese and Cubans 
through intermediaries. {See JMWAVE 8658, IN 75902.) 
Recipient: FBI. 

12 December 1963 CSCI -3/779,048 

Subject: WILSON, Carlos John (also: WILSON-HUDSON. 
John; WILSON, John Hudson.) 
Recipient: FBI. 
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12 December 1963 DIR 88643 

Subject: Letter Relative to Assassination of President 
Kennedy Sent to United States Embassy in Costa Rica. 
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission] 

12 December 1963 DIR 88682 

Cuban Ambassador to France received instructions not 
to comment upon the assassination. 
Recipients: FBI, State, White House. 

12 December 1963 DIR 88747 

Subject: Second Interrogation of Silvia DURAN. 
Recipients: FBI, State, White House. 

13 December 1963 CSCI-3/779, 136 

Subject: Mexican Interrogation of Gilberto ALVARADO. 
Recipient: FBI. [Warren Commission] 

16 December 1963 CSCI-3/779,135 

Subject: Peter DERYABIN 1 s Comments on Kennedy Assassination. 
Recipient: FBI. 

18 December 1963 DIR 89970 

Further Information on Richard Thomas GIBSON. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

18 December 1963 DIR 89980 

Subject: Actions of Silvia DURAN after her first 
interrogation. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

27 December 1963 CSCI-3/779,297 

Subject: Assassination of President Kennedy (arranged 
by the Cuban Government and the Communist Chinese). 
Recipient: FBI. 
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3 January 1964 Unnumbered Memorandum 

Telephone contact with S. PAPICH on 3 January 1964 
regarding newspaper article appearing in El Caribe 
on 27 November 1963 and possible connection with 
ALVARADO's interview in the U.S. Embassy on 26 No­
vember. 
Recipient: FBI. 

10 January 1964 CSCI-3/779,482 

Subject: Second Mexican Interrogation of Silvia 
DURAN. 
Recipient: FBI. [Warren Commission] 

27 January 1964 CSCI-3/779,729 

Subject: Possible Relatives of Marina Nikolayevna 
OSWALD. 
Recipient: FBI. 

30 January 1964 CSCI-3/778,814 

Subject: Jack L. RUBY, Lee Harvey OSWALD. 
Recipient: FBI. 

4 February 1964 CSCI-3/779,817 

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Information on names, 
addresses, and telephone numbers relating to the 
Soviet Union.) 
Recipient: FBI. 

18 February 1964 DDP 4-0860 

Memorandum for the Director, Federal Bureau of 
Investigation. 
Subject: Assassination of John F. Kennedy. 
("In connection with our efforts to assist the 
President•s Commission on the Assassination of 
President Kennedy by providing information which 
might be helpful in interpreting available ma­
terials relating to OSWALD 1 s activities abroad, 
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we have considered the entry with regard to attempted 
suicide. We consider this entry as being of consider­
able importance and one which might be subject to 
verification. 11

) 

Recipient: FBI. [Copy to Warren Commission] 

18 February 1964 DDP 4-0861 

Memorandum for the Director, Federal Bureau of 
Investigation. 
Subject: Assassination of President John F. Kennedy. 
{

11 
••• 47 photographs which were among the effects of 

Lee Harvey OSWALD, . . . . It appears that most of 
the photographs were taken in the USSR and depict 
Soviet contacts of OSWALD or scenes in the Soviet 
Union. 11

} 

Recipient: FBI. [Copy to Warren Commission] 

18 February 1964 DDP 4-0862 

Memorandum for the Chief, United States Secret Service. 
Subject: Assassination of President John F. Kennedy. 
(Verification of entry in "Historic Diary" relating to 
OSWALD 1 s attempted suicide.} 
Recipient: Secret Service. [Copy to Warren Commission] 

18 February 1964 DDP 4-0864 

Memorandum for Mr. Thomas l. Hughes, The Director of 
Intelligence and Research, Department of State. 
Subject: Assassination of President John F. Kennedy­
Verification of Entry in 11 Historic Diary 11

• 

Recipient: State. [Copy to Warren Commission] 

20 February 1964 CSCI -3/779,988 

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Infonnation regarding 
Annette SETYAEVNA and Lillie May RAHM.) 
Recipient: FBI. 

22 February 1964 DIR 03101 

Subject: Further Information Provided by Moroccan 
Student Mohamed REGGAB. 
Recipient: White House (attention Secret Service.) 
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11 March 1964 CSCI-3/780,344 

Subject: Summary of Findings in Regard to Allegations 
by Mohamed REGGAB Relative to Marina OSWALD. 
Recipient: FBI. 

20 March 1964 CSCI-3/780,612 

Subject: Assassination of President John F. Kennedy. 
(Photograph of an individual closely resembling 
OSWALD.) 
Recipient: FBI. 

16 April 1964 CSCI-3/780,881 

Subject: Assassination of President John F. Kennedy. 
(Information regarding Lydia DYMITRUK.) 
Recipient: FBI. 

8 May 1964 DDP 4-2351 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Marina OSWALD 1 s Notebook. 
Recipient: Copy of attachment forwarded to FBI. 
[Warren Commission] 

11 May 1964 CSCI-3/781, 172 

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Traces on Soviet names, 
addresses, and telephone numbers from an address book 
belonging to Marina OSWALD.) 
Recipient: FBI. 

13 May 1964 CSCI-3/781,282 

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Identification of 
photographs sent to CIA by FBI.) 
Recipient: FBI. 

15 May 1964 

" 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Role of Cuban Intelligence Service in Processing 
Visa Applicants; Reaction of the Service to the Assassi­
nation of President Kennedy. 
Recipient: FBI. [Warren Commission] 
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5 June 1964 CSCI-3/781,543 

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Use of Machine Colla­
tion Program to Check Out Cubans Mentioned in letter 
of 27 November 1963 from Mario del ROSARIA Mi1ina.) 
Recipient: FBI. 

10 June 1964 CSCI-3/781 ,841 

Subject: Information Concerning Jack RUBY. 
Recipient: FBI. 

29 June 1964 CSCI-3/782,085 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Investigation of Allegation that OSWALD was 
in Tangier, Morocco. 
Recipient: FBI. [Warren Commission] 

2 July 1964 DDP 4-3401 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
(Remarks made by Soviet Consul Pavel Antonovich YATSKOV.) 
Recipient: FBI. [Warren Commission] 

27 August 1964 CSCI-316/00856-64 

Subject: No Indication of Subject's Defection Having 
Been Used for Propaganda by the Cuban Government. 
Recipient: FBI. [Warren Commission] 

3 September 1964 DDP 4-4600 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: OSWALD Documents Supplied by the Cuban 
Government. 
Recipient: FBI. [Warren Commission] 

6 October 1964 CSCI-316/01446-64 

Subject: VIADUCT Interview on 9 September 1964; His 
Comments on Seven Photographs Forwarded by the FBI. 
Recipient: FBI. 
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23 December 1964 CSCI-316/02545-64 

Subject: Allegation of Unidentified Scientist of 
Cuban Involvement in Assassination. 
Recipient: FBI. 

2 March 1965 CSCI-316/00925-65 

Subject: Marvin KANTOR, Possible Connection with 
Investigation of Lee Harvey and Marina OSWALD. 
Recipient: FBI. 

30 June 1965 CSCI-316/02654-65 

Subject: Silvia DURAN. 
Recipient: FBI. 

2 September 1966 CSCI-316/04482-66 

Subject: Rima ZMITROOK, Lee Harvey OSWALD's In­
tourist Guide in Moscow. 
Recipient: FBI. 

14 June 1967 CSCI-316/03243-67 

Subject: Allegation of Oscar COUNTRERAS, Mexican 
Newsman, That OSWALD Visited UNAM Campus Shortly 
After the Cuban Embassy Refused Him a Visa to 
Visit Cuba. CONTRERAS' Statement of Dubious 
~redibility; Information Passed to Mexican au-
thorities. 

MEMORANDUM SUBMITTED BY CIA TO THE WARREN 
COMMISSION ON RUMORS AND ALLEGATIONS RE­
LATING TO THE PRESIDENT'S ASSASSINATION 

31 January 1964 

Subject: Information Developed by CIA on the 
Activity of Lee Harvey OSWALD in Mexico City, 
28 September - 3 October 1963. 
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5 March 1964 

Subject: Summary of Findings in Regard to Allegations 
by Mohammed REGGAB Relative to Marina OSWALD. 

18 March 1964 

Subject: Article Alleging that OSWALD was interviewed 
by CIA in Moscow . 

. 31 March 1964 DDP 4-1655 

Subject: Reports on Activities and Travel of lee Harvey 
OSWALD and Marina Nikolevna OSWALD. 
Enclosures include the following: 

Teletype Message No. 87515, 29 November 1963 -
paragraph g - Marina SNETHLAGE. 

Teletype Message No. 85182, 22 November 1963 
Remarks made by Richard Thomas GIBSON. 

Teletype Message No. 85665, 28 November 1963 -
Remarks Made by Maria SNETHLAGE and Third 
Secretary Ricardo SANTOS of the Cuban Em­
bassy in The Hague. 

3 April 1964 DDP 4-1699 

Subject: Richard Thomas GIBSON. 

7 April 1964 DDP 4-1784 

Subject: Mohammed REGGAB. 

4 May 1964 DDP 4-2256 

Subject: Additional Information on Lee Harvey OSWALD. 
"A survey of Agency files indicates that all ... 
information known to the Agency on OSWALD's association 
(with communists or criminals, either in United States 
or abroad) has been made available to the Commission. 11 

8 May 1964 DDP 4-2351 

Subject: Marina OSWALD's Notebook. 
(Compilation of traces on what appear to be Soviet 
names, addresses, and telephone numbers from an ad­
dress book identified by Marina OSWALD as belonging 
to her.) 
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15 May 1964 

Subject: Role of the Cuban Intelligence Service in 
Processing Visa Applicants; Reaction of that Service 
to the Assassination of President Kennedy. 

19 May 1964 DDP 4-2534 

Subject: Allegations of PFC Eugene B. DINKIN, u.s. 
Army, Relative to Assassination Plot Against Presi­
dent Kennedy. 

22 May 1964 DDP 4-2624 

Subject: Anonymous Telephone Calls to United States 
Embassy in Canberra, Australia; Relative to Planned 
Assassination of President Kennedy. 

27 May 1964 DDP 4-2688 

Subject: Letter Accusing the Chinese Communists of 
Plotting the Assassination of President Kennedy. 
(Comment: Letter received at U.S. Embassy, Stockholm.) 

1 June 1964 DDP 4-2741 

Subject: Gilberta ALVARADO Ugarte. 
Enclosures: Out Teletype No. 85089, 26 November 1963. 

3 June 1964 

Out Teletype No. 85199, 27 November 1963. 
Out Teletype No. 85662, 28 November 1963. 
Out Teletype No. 85666, 28 November 1963. 
Out Teletype No. 86063, 30 November 1963. 
Out Teletype No. 87667, 7 December 1963. 
Memorandum, 12 December 1963, Interroga-

tion of Gilberto ALVARADO. 

DDP 4-2769 

Subject: Documents on Lee Harvey OSWALD Furnished by 
the Soviet Government. 

4 June 1964 DDP 

Subject: Information Developed on the Activity of 
Lee Harvey OSWALD in Mexico City. 
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10 June 1964 

Subject: Information Concerning Jack RUBY (aka Jack 
RUBENSTEIN) and His Associates. 

12 June 1964 

Subject: Letter Relative to Assassination of 
President Kennedy sent to United States Embassy 
in Costa Rica. 

29 June 1964 DDP 4-3347 

Subject: Investigation of Allegation that OSWALD 
was in Tangier, Morocco. 

2 July 1964 DDP 4-3401 

Subject: Lee Harvey OSWALD. 

28 August 1964 DDP 4-4479 

Subject: Konstantin Petrovich SERGIEVSKY. 

15 September 1964 DDP 4-4808 

Subject: Information Concerning Jack RUBY (aka Jack 
RUBENSTEIN) and His Associates. 

17 September 1964 DDP 4-4839 

Subject: Valeriy Vladimirovich KOSTIKOV. 

17 September 1964 DDP 4-4922 

Subject: Eusebio AZQUE- Former Cuban Consul, Mexico City. 

18 September 1964 DDP 4-4953 

Subject: Identification of Persons Appearing in FBI 
Photograph No. D 33-46 (Commission Exhibit No. 2625). 
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MEXICO CITY COVERAGE OF OSWALD VISIT 



rn, ... 

Intelligence Sources on Oswald's Visit 
to Mexico City in 1963 

r; ocr 
Station was opened~n April 

1947]until the arrival of Mr. Win Scott as Chief of Station[i.n °1 

195~ the Station had developed a support apparatus to exploit 

leads from the Soviet Embassy in Mexico City. This umbrella 

type project (LIPSTICK) consisted of multi-line phone taps, three 

photographic sites, a moibile surveillance team and a mail inter-

cept operation. 
a'-/ 

Telephone taps (LIFEAT) were placed byEn employee of 

the local telephone company who wa~ handled by a Station case 

officer. The number of lines tapped was limited only by the avail-

ability of a listening post nearby and the availability of language 

(English, Spanish, Soviet, Polish, Czech, etc.) transcribers. 

Generally, these were Mexican or Mexican-American recruited agents. 

Three photographic sites were handled by a Station case 

officer assisted by technicians on TOY from Headquarters who 

advised the Station on the best types of cameras, films, and con­

cealment devices. These operations had sub-crypts under project 

LIPSTICK (namely: LIMITED, LILYRIC and LICALLA). LIMITED was a 

fixed site directly opposite the Soviet Embassy (across the 

street) which had both a vehicle and a pedestrian entrance. The 
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gate to the Soviet Embassy was on the northwest corner of tAe 

Soviet compound and the LIMITED site was diagonally across a 

double laned street on the southeast corner of that block (See 

attached diagram). LIMITED was the first photo base and opera-

ted strictly on an experimental basis in the early stages. This 

base, however, was closed when the Station received word that the 

photograph of the 11 Unidentified manu was being released by the 

Warren Commission. LILYRIC was an alternate photographic base. 

It was located in an upper story of an apartment building on the 

same side of the street as the LIMITED site but in the middle of 

the block south. It had a planted view of the front gate of the 

Soviet Embassy. LICALLA, the third photographic site, was located 

in one of a row of four houses on the south side of the Soviet 

Embassy compound. This site overlooked the back garden of the 

Soviet Embassy compound. The purpose of this operation was to get 

good identification photographs of Soviet personnel. The three 

photographic sites were managed by a recruited agent who was a 

Mexican citizen, the son of an American mother and Mexican father 

(deceased). This agent collected the film from the LIMITED and 

LILYRIC sites three times a week. The film was then devleoped and 

printed into 8 x 10 contact print strips. LICALLA film was ori-

ginally processed in the Station but in early 9] due to the 

resignation of a technician, this film like that of LIMITED and 

LILYRIC was processed on the outside by a recruited agent. 

2 
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Mobile surveillance was conducted by two American 

staff officers. These two officers organized a surveillance 

team of six recruited agents which used late model cars and a 

panel truck for surveillance. The team could be activated by 

radio from the LIMITED site whenever someone of interest left 

the gate of the Soviet Embassy. These agents were aware of 

the LIMITED site since they had been issued LIMITED photographs 

for identification purposes. 

The Station also conducted a~niiaterall mail intercept 

operation, LIBIGHT, which was handled by an American case officer. 

[3 recruited Mexican agent~\£ho had a s_emi-official statu~ obtained 

selected letters from a sub-agent ~mployed by the~~exican postal 

system] 

2. 

unreliable and insecure as charac­

terized by the nature of the xicanz.gervice~at that time. The 

Mexican Direction of Federal Security (DFS), ~th whici}~e con­

ducted liaison~was a hip-pocket group run out of the Mexican 

.Ministry 'lf Government. This Ministry was principally occupied 

with political investigations and control of foreigners. Their 

agents were cruel and corrupt. A Station officer ained a number 

of them in name tracing and travel control.~ 
[In 1958, at the instigatior~f a Mexican official, a 

joint telephone tap operation came into existence. The operatio~ 



2<-f 
ich became known as LIENVOY, was run by a Mexican office~ 

The listening post had 30 lines connected at one time. The 
Z.4 

transcription room was staffed by xican Army officer~ In 

1961, cause of mismanagemen by the Mexican principal~ 

the Station Chief, himself, became the project case officer. 

A Station officer assisted him in the daily supervision of the 

listening post and in picking up the transcripts and the tapes. 

There was also an American technician inside the listening post. 

3. Oswald Coverage: 

In mid-1962,(ihe Mexican officer~ charge of LI~NVOY 
(the joint tap operation) asked the American officer at the 

LIENVOY listenin~post for the telephone numbers of the Soviet, 

Cuban and Satellite Embassies in nticipation of p ssible cover-

age. The Station immediately isconnected all of the lateral 

telephone taps on these Embassies so that they would not be dis­

covered when the Mexicans hooked up their taps. The Mexicans~ 

soon thereafter connected five Cuban lines, five Soviet lines, 

three Czech lines, two Polish lines, and one Yugoslav line. At 

the listening post, a live monitor made short summaries of con-

versations of interest which were then included in a daily re-

sume for the Chief of Station. Later, when a reel was completely 

recorded, full transcripts were typed and passed to the Station; 

however, there was usually a time lag of a day or two. Reels 

which contained Russian or a language other than Spanish or 
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English were taken to another location for translation and 

typing. Mr. Boris Tarasoff did the Russian translations but 

because of the volume of Russian conversations, the trans-

lations usually ran about a week behind the date of the con-

versation. All transcripts were made in either Spanish or 

English since the Chief of Station could read only these two 

languages and because he personally screened the transcripts 

for operational leads. 

As soon as the Station learned that an American iden-

tifying himself as Lee Oswald phoned the Soviet Embassy, Miss 

Ann Goodpasture of the Station started screening all photographs. 

However, here again, there was a backlog because the photographs 

were picked up three times a week, but those picked up were usually 

for dates a few days before since the technician who was proces-

sing the film did so on a night-time basis. Further, photographs 

were not made initially until a complete roll of film was used. 

Later this was changed and the operator cleared the camera at the 

end of each day regardless of amount of unused film remaining. 

The instructions were to cover the entire work day (office hours) 

and to photograph all Soviets, their families, all foreigners, 

and cars with foreign license plates. Human error did occur but 

generally the agents were conscientious. The Cuban Embassy cover­

age had more sophisticated equipment using a pulse camera which 

frequently developed mechanical difficulties. 

',_' 
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Oswald came to the attention of the listening post 

operators from a tap of the Soviet line. It was picked up and 

taken to Mr. Boris Tarasoff for translation because the caller 

was trying to speak in Russian. There was some delay because 

Station personnel waited to review the photographs coincidentally 

with the typed transcript. 

4. Airport Coverage: 

This is discussed at Tab B. 



SELECTED NEWSPAPER STORIES WITH COMMENTS 



In the course of the research effort leading to this general 

report, there were newspaper stories relating to the assassination 

of President Kennedy and to CIA. Some of these appear to have been 

based on specially designed stories emanating from the House Select 

Committee on Assassinations. At the time of their appearance they 

were the subject of comments prepared in CIA. These newspaper 

stories and the comments are attached. 

The following newspaper stories and comments are listed below: 

Tab G.l Jack Anderson column on 6 May 1977 alleging 
CIA activity in Dallas, Texas in 1963. 

Tab G.2 Jack Anderson column on 20 January 1977 
alleging that CIA is tied to a false Oswald 
story. 

Tab G.3 Norman Kempster story on 1 January 1977 
alleging that CIA withheld data on Oswald. 

Tab G.4 Clare Booth luce involvement with Cuban exiles. 

Tab G.S Ronald Kessler story on 26 November 1976 
alleging CIA withheld details of Oswald tele­
phone calls, with report on handling of documents. 

Tab G.6 John Goshko story on 13 November 1976 alleging 
that Oswald ·told the Cubans of his plan to kill 
Kennedy. 

Tab G.7 Tabloid Midni ht story on 2 August 1976 
regarding CI and Castro. 

Tab G.8 Post story on 1 October 1976 concerning 
cons on of possibly interviewing 

Lee Harvey Oswald in 1960. 



l () >i·lY 1 977 

i-1H!ORf\liDUi·1 F0:1: o·irector of Centr-a·! Intelligence 

VIA 

FRGr,'l 

SUBJECT 

Dcpu ty D i r'ectot of Centra 1 In ten i ycr:ce 

John H. Haller 
Inspector General 

Jack Anderson 6 t1ay 1977 Column Entitled 
"Odd CIA Activity in Dallas in '1963" 

REFERENCE OLC Memorandum for Director of Central 
Intelligence- OLC 77-1816 (attached) 

None, for information only. 

2. 13ackground: The attached Jack Anderson colw~m ·is a 
mixture ofsome Tact and eJ~ror. At least port·ion.s of it see111 
to have been leaked by someone connected with the House Select 
Committee on Assassinations. 

3. Factual information on matters cover'ed in the article 
follov;s: 

a. Alphc:. 65 was an anti-Castro Cuban Exile 
Organization. Antonio Veciana 1r1as one of its 
founders. Veciana contacted the Agency on three 
occasions for assistance in an assassination plot 
against Castro (December 1960; July 1962 and April 
1966). On each occasion he was turned down. The 
Agency had no ~-espons i bi ·1 ity for or sponso;·srrl p of 
A.l pha 66. 

b. Veciana ViaS reg·istei'Cd in th•~ Intei'-SH'Vicc 
H2g·ist}'Y by the U.S. Army for· the period Novembei' 
1962 to July 1966 at which time he was terminated 
without prejudice. 

c. Veciana l'eportedly collaboro.ted \·rith a Cubc~n 
Governm2nt Intelligence Officer, Guillermo Ruiz, in· 
connect·ion \·:ith J\.lpha 66 activ·itie~;. Ruiz ·is rnai·!'·i2(l 
to i1 cu~1s·in of' VocicuVI. 
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cl. Anderson uttr:;:!pts to conn:.~c f. Oi!O r'lon··i s 
Bishop vlith CIA ·in Danas~ nt:\·i:.pa~Jers in Dallas 
have tt·icd to identify Bishop i·rith our· DCD n::}Ji'c-
sentative in Dallas, Mr. J. Walton Moore. ~ 0 -
cording to our records, no Agency officers ev~r 
used th2 nam2 of f.lorri s B·i shop as an a ·1·i as. No 
one named Hot-ris Bishop Has ever employed hy the 
Agency. 

e. The FBI identified the three men who 
visited Nrs. Od·io. Lee Harvey Os\·Ja·ld ~1as not 
one of them. The Warren Commission was satis­
fied that Osv;a'ld could not have been in Dallas 
at the time of the visit. 

Attachment - l 

Distribution: 
Original - Director of Centra·! Intel·! igence 1tJ/att. 

" 

1 -Deputy Director of Central Intelligence 1'1/att. 
1 -Assistant to the Director (Publ·ic Affairs) 1·1/att. 
1 - Office of Legislative Counsel w/att. 
1 - Office of General Counsel \'J/att. 
1 - Executive Registry w/att 

1 IG SubJect t-J/att.'. 
1- IG Chrono \•J/att.· 
., - J.L.Leader Chr·ono i--J/att.t.~·_........../·· 

OIG/J.L.Leader:aa1 
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The secret files or the Housa Assas- ·_ celved.trom his CIA. contact aiter K~n- had be-en J mix-up but never d~~r~-~1 

sinations Committee cont:1in reports ol nedy was killed. the rnatt.::r up." . __ ,. . . , 
strange CL<\ activitie-s in Dalla:; on the · 'i'be CIA man, i-Iorrb Bishop, ask::d A CIA ••ltne;;;.:; ha..~ told.commHt~ !a-
eve o! the Jo~_F. Kermedy assassina· Veciana to contact hls cmqin, ~uil: v~sti~::..tors-, meanw:i.ille:., that the. Ct:\'; 
tion. - - - :()~,- ·.- _ _ brno Ru.iez, who worked ~or the Cuban monitoring · to !:uE-a:, 

Credible '\yttne:sse5 have confirm~ embassy·Jn Mexico City. Relates a con- dO'Nn on the cby that swald allegedly 
ports that the ac~'!Sed ass.a:;..,·- .:ffdentlal report: "Veciana wa.:~ to relay -..isik'-d the Soviet Embassy. But tlB 'i 

Oswald, watl lu touch·. Bishop's oiler: lo· pay Ruie-.: and his : CL:\ tap on the Sovh:t :Zmbassy's. phone 
with anti-Castro Cubans In Dalla..~ Ona wlie to S:.!y that they llatl met with (h.:- product--d. an alleged telephone c~til 
confidential report statt£:S that '1n 1003,.. wald in Mexico City." _;.~· - - · ~, - . · ~rom wmeune who identlli~ himself 
Qswald :;vas seen leaving the Dallas of--};- This oot only woUld iJ'v., pla~~ o;.: ru ''Lee Henry Oswald-..':-. ; ·- - '' 
fice of Alpha 68." 'I'hi.s was a Cuban wald o;tt of Dallas hut ,;.ou\d hav& - The CL<\ ·.vitness claimed that the ttC· 
comma._ndo group traiO;ecj by the '?A- · · thrown suspicion on the Castro gov- tual voice. rec~rding of th_e tele_phoM j 

A Cuoan CL;\ operative, Antomo Ve- cz·nment. The ruse was later called off. con.v~rsatioa was destroyed in 1'01!­

ciana, also ·told investigators t~at he , Instead, the CIA cited secret·tapes and tlne destruction procedur~ .approxi- · i 
had been summoned to Dalla1 In Au-.. photographs as evidence that Cs,»ald mately one 1veek after 1t was ~ , · 
gust.lS83, by his CIA contact-a myst,e..·· had been in touch with both the Cuban ceived." Yet more than seven we-e:<3 
r.ious_ ma~ .who _":'aJ;It by the n:ame _ol : ~i:u~ Soviet em~ie3 in :Mexi.c9 City. l~ter, the FBI claimed t~ ha~!t h~d 
:r.1orns Blsaop. States ~ COILfldeattal --: · •ni CIA,_ t ta • I 11 h iis tu.e tale e co.nversat.on that .. f'tll · l 
:mmmary: "When (V~<:Jana.) arrived.--_- , e. ....ep pes 0 a P one_~~. _ C!.A d b!!i!n destroyed. 'I':::·; ; 

omp.ani~l.hy another._ ~mng in a~d out of ~~-e t~o e~?a.:-.:>~f!-3.. FBI's judgment _was that th? voice ~Jd 
'I 03iw;~l~t . .:-·:· : · "hotograpns were ai.SO tuen '" ev .. ry- n"• ,,,..,,y J ~"O'wa'(' · - ', t . (1 d 1 • th b J ._,, IL<v•lo •v :; • 1.1... • 

Another witness who ins pressed the;. one en ':!rm., an ·-~avmg ~ e:n.~. as- Wrote the late I•'BJ.. director J. Edgar 
Investigators, Sylvia Odio, told them sies. On Oct..l, 1~1• the CfA no.m~ -Hoover on Nov. 23, 1003= ''The Central 
that two anti-Castro Cubam: had intro- oth~~ U.S. e~hassles ~~at a:n ~nen~ 1:1tell.igence Agency advise<l tlut D-'1 · ' 
duced her to an American by the name · can male, 'vho id{>ntifled bm~e,r, a:-. Oc:t. 1, 1w.q, an extremely :sensith~ '' 
of Leon Oswald. She was told that Qs.. L-ee Oswald, .con~ct;,d the Soviet Em- source had renorted that an individual 
wald was trying "to comri nee anti-- bassy in M.extco City. · . -- 'if!•ienillied hiroseU as J...ee O:;waJd. 
Castro roup.'l. •. to kill :t'resi- Oswald was describe<i in the cable as who contacted the Soviet Embassy iu :, 
dent K th~ as.<;assina- "JJpproximately 35 years old, with an :r.Ie.."tico (.'ity inquiring as to :my mt>s-..a-
tion, she recogni'r.ed this American as athletic _bujld, ~b?ut,;\;,!eet tall,- :Mth g.:~-· ., . _ -. . , 1 

Lee Harvey Oswald. . . -. il l"OCt::dmg hrurlma ice C01nm1tt~ ''Sn?.clal aoents of this. bureau ~~o 
'I'he House investigaton don't really :liles note that this "in no way physi- h:r.r; conv~;<"ii with Oswald in DaHru, 

believe that the CL'\ bad any part ln caU,y" resembles the Le~ H!lrvey ~ Tex., have observe£\ pb.atograplu c.f 
the murder of Presldt>nt Keonedv. wald acc_used o! a.ssa>smatiug Prt:s!- the individual referred to itbove- ;tml 
:More likely, they suspect the CIA may dentKannooy." _' . . have listened to a recording of hLs 
ha'le trie<l to cover up so1ne exobar... •rhe CIA soUght pbotographs from vo!ce .. '1'hese special agents .are ol i~1.~ .. 
rassing contacts with O:;wald lu Dallas. the :-navy to compare with i;:s pbO: cp!nlon th:tt the above-referred-to b-

b any- case, the CL-'1. .took pains to tographs of Oswal~l at t.he Soviet ~m- dividual wa.:> not L~~ Har-vey O;waid" 
g1ve thr.lmprssion that O:;w:drl was in_ bassy. Declares a cpmmittee report The !louse jnve;..tigators :-m:: bcg!.n­
],!e:dco Clty at the time tlJ._;t wirness~ "These photographs, though ohviott.:<ly _ niHg ta -.~·ond'::'r whether th<: CL\ C0f!­
chimed he was ·~i~.aling. \<Vlth the CiA- ·not ol the correct Lea H-rvey Osw~H. ccdc·d the whole Oswahl adventurr. :;_,-, 
guided Cubans in Dallas-. Veci:ma, for- became the Warren Comroi.~lon's !:'..X- Mexico Ci~.;r iil ~Jl attemot to cone~~ 
exawple, told of a strarlge eall h?. re- hib!t 2.:"7. -'The CiA adrrt\tte<l that tb.w;: !ili re;;i ;.t.Ctlvii.-i~ in DaU~t.~. 
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L/\/t:OC/021-,.77 

MEMORANDUM POR: Deputy Director for Operations 

FROM Raymond ;\. Warren 

SUBJECTS 

Chief, Latin America Division 
& 

A. Jack Anderson 20 January 1977 Column 
Titled "CIA T;i·ed to False OsHald Story" 

B. Identification of the Mr. X jn the 
Anderson Column 

1. The attached column, citing the testimony of a Mr. X, 
a 11 e g e s that a C I A agent t r i e d to 1 ink 0 s w a 1 d to Cub an ii1 t e 11 i -
gene~ officers in Mexico. There is, of course, no substance to 
the column's aJlegatiohs. The column identifies the source as 
Mr. X because of attempts on his life, but subsequently gives 
enough information. on Mr. X to establish his identity. 

2. According to the Anderson column, Mr. X was first met 
by his CIA contact in Havana before relations with U.S./Cuba were 
severed. Mr. X had helped to organize bank accountants to em­
bezzle Cuban government funds to finance anti-Castro causes. 
Mr. X was reportedly recruited by a Morris Bishop (CIA contact), 
to ''plan an attempt on Castro's life. The plan was to fire a 
bazooka from a nearby apartment building while Castro was deliver~ 
ing one of his marathon speeches. Accord:ing to the Anderson 
column, the plot was discovered by Castro's police and Mr. X 
escaped to Miami. Mr. X also reportedly tried to assassinate 
Castro in Chile in 1971 in lea·gue with the Venezuelan Luis Posada 
Carriles, wlto is now being detained in Caracas for the 6 October 
Cuhana air 1 ine bombing. The J\nde rson co lurnn ends l'<'i th the report 
that Mr. X worked for CIJ\ until 1973 for expenses, hut \'.'as paid 
$253,000 in cash by r.torris Bishop when he tvas terminated. 

\~1\RN I NG NOT ICE 
NSlTIVE INTELLIGENCE SOURCES AND ~IETIIOD:-1 "INVOLVl:D 

· · • · r:·<-::..:1 
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=~ . F r (J lll f: ll (! ;t h 0 v c d c s c r j p t i 0 ll () r ~I r . X ' i t i s r c;! s 0 IW h J }" 
~:lc~lr that i1lr. X is Antonio Ca1·!us VFClAN:\ Blattc!, (20J<H2~J(,(J). 
VEC.L\NA, an a:.;s istant bank manager and past pn!:; iclcnt of a puh1tc 
<1CC01!11tants ds~ociation in llavnna, fjt·st cont;Ictecl C:T ·in 1Jav;uq:i3. 
in l.lec(~ml:er J~l(J() \l'llcl: hc.askcd the C~lS, a~ that l"iiJH·: ''':·.~s _:\. ~-.:o(:!J 
to help 1n an <-~ssasslnatJon plot ag;nnst Castro. VL \NJ\ asked 
for visas for ten relatives of the four men assigned to kill C:8st.ro, 
and also requ~sted four MI rifles with adapters for grenades plus 
eight grenades. The COS did not encourage VEC!/\0JA and subsequently 
c h e c ked w i t h a n Em has s y o f f i c e r '"' h o reported t h a t. V E C IAN J\ h a d m a cJ e 
similar "wild··eyed" proposals to him. On 23 November 196L the 
Miami News published a report of an unsuccessful attempt by Antonio 
VECIANA to kill C3stro. VECIANA reportedly had arranged to 
as sass ina te Castro and Cuban President Osvaldo Ilo rt icos on S Oc Lober 
in Havana, but the bazooka he was using failed to fire. 

4. There has been no Agency relationship with VECIANA. A 
POA, which was granted for his use in para-military affairs in 
January 1962, expired in November 1962. VECIANA was born on 
4 October 1935 in Havana. He was a member of the People'~ Revo­
lutionary Movement, an anti-Castro group in Cuba during 1960-61, and 
was one of the founders of Alpha-66. A certified public accountant 

· by trade, VECIANA was with.A.l.O; in La Paz in 1968-72. VECIANA 
was registered i11 ISR td the U.S. Army in November 1962 and he 
was terminated ~ithout prejudice in July 1966. On 23 July 1962 
VECIANA \vas interviewed, at his request, by Mr. Harry Real from 
the- DCD New York office. VECIANA asked Real to arrange a meeting 
with a senior CIA officer to discuss Alpha-66's plans to assassinate 
Castro and to request CIA's assistance (U.S.$100,000; 10,000 Cuban 
pesos; 48 hand grenades). There IS no indication that this request 
was ever acted upon by CIA. 

Q] 
·· 5. In April 19(,6 a LA Division officer, bohn R. Lucyl using 

the alias John Livingston, met VEClANA in New L.r-ork City. ''""'i,he 
meeting was arranged by a retired naval officer, ,James Cog sHell, 
\vho had informed Ch icf, WII Division that he had information of value 
concerning Cuba. When {18~YJ arr'ived in Ne1v York City for the meeting, 
he was introduced by Cogswe:ll to VECIAN/\. Ile immediately launched 
a discussion of the Cuban political situation and no·ted his strong 
fe,rl1ng that ·the only solution "was the as~assination of tastro. 
ITJ8·c:6advised VECJ/\N/\ that he \vas in no posit:ion to provide him Hith 
assistance or encourage h·im .in an assassin;1t:ion attempt and w::~s only 
interested in gathering information which. he thought was the purpose 
of the meeting. VJ:CI/\NA subsequently said that hi_s roommate Felix 
ZABALA, a Cuban refugee, had .excellent contacts jn ·llav~1na. It h'3S 

c~ear to ~B.tll however~ VEC~/\NA was attempt i1_1g to us~ Z/\I!J\LA poten­
t 1 ally to get Agency f1 nanc_.tal support fen h 1 s organJ za t ·ton. 

S E C R E T 
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\Tt:I:\N:\ suggc.-;ft'd tll:tt $50,000 \votdd he needed to gl't his 
• ;tcl:ivitics c:•rr !lw g~·ound. Q,S~·)Jind.icatcd to VJ:CI/\NJ\ that"hc 

hOulJ look 1nto the :>\1~/\LJ\ m;tttcr ;nHl 1vould proh<~hly arrange for 
Z i\ B J\ L J\ t o b c ./l_ o n t; 1 c t: c d i n Puc r t o n i co . 

6. There i .. s no inclicat.ion in the file that any Agency officer 
1n cont.Jct with ·VECJ!\:-.1/\ ever used an alias Morris Bishop. There is 
no ~1orris Bishop li::otcd in true name in the DUO rolls. There 1·;<1s 

never any contractu.:ll relatjonship with VECJJ\NJ\ and he was not 
paid CIA funds. 

7. On 11 Ja~uary 1977 a sanjtizcd copy of VECIANA's 201 fil~ 
was m~de availabl6 to staffers from the Senate Select Committee on 
Intelligence. 

Raymond A. Warren 

.Attachment 

DDO/C/LA/COG/OPs:0JD0e~in~js (9229) (21 January 1977) 
Distribution: 
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10 January 1977 

MEMORANDUM FOR: Chief, Counterintelligence Staff 

FROM Russell B. Holmes 
CI Operations Group 

SUBJECT Article by Norman Kempster Appearing in 
the Los Angeles Times of 1 January 1977 
and Entitled "CIA Withheld Data on Oswald" 
(copy attached) 

In light of the inaccurate and misleading statements 
attributed by Kempster to Sprague, the following comments are 
offered in rebuttal. 

a. "The CIA withheld from the FBI for almost 
two months 1n 1963 1nformat1on that Lee Harvey Oswald 
had talked with Cuban and Soviet offic1als about h1s 
desire to visit those countr1es ... rr 

Comment: Oswald's name did not surface in Mexico City until 
1 October 1963 when a hitherto unknown male telephoned the 
Soviet Embassy. During this telephone call, the caller identi­
fied himself as "Lee Oswald." On 8 October 1963, the Mexico 
City Station cabled to Headquarters the highlights of the 
transcript of the conversation. 

(1) On 1 October 1963, an American male who 
spoke broken Russian and said his name was Lee 
Oswald (phonetic), stated he was at the Soviet 
Embassy on 28 September when he spoke with a consul 
whom he believed to be Valeriy Vladimirovich 
Kostikov. Oswald asked the Soviet guard Ivan 
Obyedkov, who answered, if there was anything new 
regarding a telegram to Washington. Obyedkov upon 
checking said nothing had been received yet, but 
the request had been sent. 

(2) Mexico Station said it had photographs of 
a male who appeared to be an American entering the 
Soviet Embassy at 1216 hours, leaving at 1222 on 
1 October. His apparent age was 35, athletic 
build, about six feet, receding hairline, balding 
top. Wore khakis and sport shirt. 
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(3) No local dissemination was being made by 
the Station. [MEXI 6453 (IN 36017), 8 October.] 

(Note: Cablese has been rendered here into readable English, 
without substantive changes or omissions. Cryptonyms and 
pseudonyms have been omitted or put into clear text.) 

The above information was received in Headquarters on 

" 

9 October; the following day Headquarters incorporated this 
information in an electrical dissemination to the Federal Bureau 
of Investigation, the Department of State, the Department of 
the Navy, and the Immigration and Naturalization Service. 

(1) On 1 October 1963 a reliable and sensitive 
source in Mexico reported that an American male 
who identified himself as Lee Oswald, contacted the­
Soviet Embassy in Mexico City inquiring whether the 
Embassy had received any news concerning a telegram 
which had been sent to Washington. The American 
was described as approximately 35 years old, with an 
athletic build, about six feet tall, with a "receding" 
hairline. 

(2) It is believed that Oswald may be identical 
to Lee Henry [sic] Oswald, born on 18 October 1939 
in New Orleans, Louisiana, a former U.S. Marine who 
defected to the Soviet Union in October 1959 and later 
made arrangements through the United States Embassy 
in Moscow to return to the United States with his 
Russian-born wife, Marina Nikolaevna Pusakova [sic] 
and their child. 

(3) The information in paragraph (1) is being 
disseminated to your representatives in Mexico City. 
Any further information received on this subject 
will be furnished you. This information is being 
made available to the Immigration and Naturalization 
Service. [DIRECTOR 74673, 10 October 1963.] 

(Note: It should be pointed out that for some unknown reason 
the Headquarters desk responsible for making the dissemination 
neglected to include the information that Oswald had visited the 
Soviet Embassy on 28 September 1963.) 

It was not until 22 November 1963, when the Station initiated 
a review of all transcripts of telephone calls to the Soviet Embassy 

r "'"" .-.--.,-;:-,::-:; 
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that the Station learned that Oswald's call to the Soviet Embassy 
on 1 October 1963 was in connection with his request for a visa 
to the USSR. Because he wanted to travel to the USSR by way of 
Cuba, Oswald had also visited the Cuban Embassy in an attempt to 
obtain a visa allowing him to transit Cuba. 

Inasmuch as Oswald was not-an investigative responsibility 
of the CIA and because the Agency had not received an official 
request from those agencies having investigative responsibility 
requesting the Agency to obtain further information, the Station 
did nothing other than ask Headquarters on 15 October 1963 for 
a photograph of Oswald. [MEXI 6534 (IN 40357), 15 October 1963.] 
On 25 October 1963, Headquarters sent a request to the Department 
of the Navy for a photograph of Oswald. [DIRECTOR 77978, 
24 October 1963.] It was not until 26 November 1963, however, 
that the Navy Department apparently responded to this request-by 
sending directly to the Mexico City Station a photograph of Oswald. 

In response to a question from the Warren Commission, the 
Federal Bureau of Investigation, on 6 April 1963 stated that: 

"The investigation of Oswald in 1963 prior to receipt 
of the Central Intelligence Agency communication 
dated 10 October 1963 was directed toward the primary 
objective of ascertaining the nature of Oswald's 
sympathies for, and connection with, the FPCC (Fair 
Play for Cuba Committee) or subversive elements. The 
Central Intelligence Agency communication which 
reported that a man, tentatively identified as Oswald, 
had inquired at the Soviet Embassy concerning a 
telegram which had been sent to Washington did not 
specify the nature of the telegram. This contact 
with the Soviet· Embassy interjected a new aspect into 
the investigation and raised the obvious questions of 
why he was in Mexico and exactly what were his 
relations with the Soviets. However, the information 
available was not such that any additional conclusions 
could be drawn as to Oswald's sympathies, intentions 
or activities at that time. Thus, one of the objectives 
of the continuing investigation was to ascertain the 
nature of his relations with the Soviets considering 
the possibility that he could have been recruited by 
the Soviet Intelligence Services. The Central 
Intelligence Agency communication, dated 10 October 1963, 
stated that any further information received concerning 
Oswald would be furnished and that our liaison repre­
sentatives in Mexico City were being advised. On 
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18 October 1963, one of our FBI liaison repre­
sentatives in Mexico City was furnished this infor­
mation by Central Intelligence Agency and he arranged 
follow-up with Central Intelligence Agency in Mexico 
City for further information and started a check to 
establish Oswald's entry into Mexico. Subsequent to 
the assassination, Central Intelligence Agency also 
advised us of Oswald's contact with the Cuban Embassy 
in Mexico City at the time of his visit there." 

[Commission Exhibit No. 833 (FBI Letter to J. Lee Rankin, 
dated 6 April 1964).] 

b. "Chief Cm.msel Richard A. 
committee staff had learned that a 

month 

Comment: It is not CIA practice to disseminate raw information in 
the form it is received from the field. Field reports are received 
in Headquarters where they are first reviewed by the action desk. 
The information is then written in a form suitable for dissemination 
to the intelligence community, including additional information, 
if available, from the Agency's central counterintelligence files 
to make the report more meaningful to the recipient(s). 

Upon learning that on 1 October 1963 an American identifying 
himself as Lee Oswald had telephoned the Soviet Embassy, the Mexico 
City Station cabled to Headquarters on 8 October 1963 the highlights of 
Oswald's conversation with the Embassy. Because the Station at that 
time did not know that Oswald was Lee Harvey Oswald and that he had 
come to Mexico to apply for visas to the Soviet Union and Cuba, the 
Station reported only that information obtained through telephone 
tap operation against the Soviet Embassy. 

On 10 October 1963, the day after it received the information 
relating to Lee Oswald and his contact with the Soviet Embassy, 
Headquarters incorporated this information in an electrical dissemi­
nation to the community and included a brief summary of biographic 
information obtained from central counterintelligence files on the 
possible identity of Lee Oswald. Since Headquarters had no indi­
cation before 22 November that Oswald had gone to Mexico to apply 
for Cuban and Soviet visas, there was no question of eliminating any 

v:.5· :~~ ... ~T 
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mention of Oswald's request for such visas. 

Within its limitations and capabilities, Mexico Station had 
complied with the Agency regulations pertaining to reporting on 
Americans abroad. The Station had informed Headquarters which in 
turn had alerted those agencies with an investigative or policy 
interest in Oswald as an American in the United States. Headquarters 
also instructed the field station to inform the local representatives 
of those agencies. 

As mentioned above, the action desk in Headquarters neglected, 
for unknown reasons, to include the fact that Oswald had visited 
the Soviet Embassy on 28 September 1963. Had this information been 
included it would have indicated to recipients of the report that 
Oswald had more than a fleeting reason to be in contact with the 
Embassy; however, as already stated, the reason for the 28 Se~tember 
contact and the sUbject of the telegram to Washington were, at that 
time, unknown. 

c. "The CIA's decision to withhold information 
was reversed shortly after Kennedy was killed." 

Comment: This statement is patently false and misleading. It is 
totally incompatible with Sprague's remarks to Agency representatives 
in Headquarters on 24 November 19 76, i.e. , "he will not prejudge the 
Agency for any sins of 'omission or commission'." 

Comment: If Sprague needed more information, why did he not ask 
the Agency for an explanation, instead of making it appear to the 
public that the Agency has been dishonest in its dealings with the 
intelligence community? 

raised two interestin 
· s have done 

Comment: As already mentioned, the Agency did not know initially 
why Oswald was in contact with the Soviet Embassy in October 1963. 
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It was only aft~r the news of the assassination had reached the 
Station that the Station initiated a review of its holdings. As 
a result of this review, the Station learned that Oswald had also 
visited the Cuban Embassy and that Oswald's contacts with the two 
embassies were in connection with his desire to travel to the 
Soviet Union by way of Cuba. 

As to what "other agencies" might have done had they had more 
information, attention is drawn to the FBI's comment in response 
to the Warren Commission's question. According to the FBI's 
response, some investigation had been initiated on or about 
18 October in Mexico. By the 25th of October, FBI headquarters had 
informed its field office in New Orleans "that another Agency had 
determined that Lee Oswald was in contact with the Soviet Embassy 
in Mexico City in the early part of October 1963." The New Orleans 
field office in tum informed the Dallas office which had jurjs­
diction over Oswald's place of residence. (For further detail, see 
IV H 447 and 459.) There was, however, no request, official or 
otherwise, from any of the responsible departments and agencies in 
Washington for further details as to Oswald's presence in Mexico 
and his reasons for contacting the Soviet Embassy. 

Comment: Sprague's characterization "a former CIA agent" is probably 
in reference to David Phillips. The latter's "revelations" to staff 
investigators (and also to Ronald Kessler) were unfortunate to say 
the least, in that they were inaccurate, so far as we know. There 
is no indication in the Oswald files that Oswald wanted to make a 
deal with the Soviets in return for a free trip to the USSR. The 
"additional witnesses" in Mexico, it is believed, are Boris Tarasov 
and his wife, both of whom had been mder contract with the Agency 
in 1963. We have not been informed, officially or otherwise, by 
Sprague what Phillips and the Tarasovs told the staff investigators. 
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.. 
Corrnnent: If "these witnesses" include people other than the Tarasovs 
it would be impossible, at this time, to make an appropriate corrnnent. 
The fact remains, however, that if Sprague had obtained additional 
details, he should hold such information and not make it public 
tm.til the Agency has had a chance to review it and comment. There 
are many examples in the Oswald files of statements made by people 
claiming ~o have knowledge of Lee Harvey Oswald which have been 
proven to be fabrications. One such person was Gilberto Nolasco 
A 1 v a r a d o Ugarte who, on 26 November 1963, came to the U.S. 
Embassy in Mexico City. He claimed he had been in the Cuban 
Consulate in Mexico City on 18 September 1963 when a man he later 
recognized to be Lee Harvey Oswald received $6,500 in cash to kill 
an important person in the United States. After thorough investi­
gation by Mexican authorities, the Mexico City Station, and the FBI, 
it was concluded that Alvarado had completely fabricated his story 
about Oswald. 

Russell B. Holmes 

Attachment 
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Sian of Congress 1.11 which Jt _was.formed. . ··.The. corruruttee ~~n shed light on tr:~ 1 ·Thepl.I.rpO.-~oftheyear-endreportwasto larger 1ssue of-pohttcal. murder and Vl~ ; 
urge the new Congress to reestablish the? olencet ·Gonzale~ s_aid. ".We :should )io~ / 

· committee and to give it $6.5~milli~n ~o pa;c ,:.:,forget, tha~ .P~:stdent. Ford had his (JWi\ l 
. for the .first year of what could be· a two-' •.' narrow escapes, no member or the Hct!~~~ l 
year investigation.· ~=--:; ·:•' ~,~~:,__.. 1 ~.\='·1!-·~~~:sliou!d ·: ~;··:.:..;•,-~.:. .;..:.-:. · :: ·. ::.,...-i:':t:.Y,fCJ:. · 

. ~, .,:{::.~ ·:,, . •-~: ~~: ~:-, : ~- --:'t:tp.q t;l ~tni~:e1rgetn that' the Capitol /lMlding :· w<~s 
,.,.. a .. ~: • - ~ "1~ •- !.t•' ........ a ... <t ,.\ ··,·~···"'omb~>d . II ...... ,.. ... ,;. :;--.., - .. ~ ~ ,ar,. ·--

:',·. ~'ln the three months sir.c~ its·establish..:.'/,~ v" ....... ·•.· ...... •'·~'"'~ ,~:: ••.. ~·:·-! .• ·:.'·:•~{- .· ~-: 
ment,. the committee has initiated prelim-'··· . ~e;;:-a:q the comnutLe S ulllll1cte t.as;.; 
inary investigations into new and pre .. · ·,,was... to !.t?d ~~~-n~t)ust.w?at ~J-~I)F~~~;-~ 

· 1 dl d · b h · · but'l'lhy : ··•····-~"····--···~ .. -, ...... ,.· .. ,·VJous yunpursue ea ::; m ot .assassma .... ··~· .-~. • ... · ::-:: .... '~.t!ir:;:~ • .;:;-'r<":-:-..:d."·:;:.::;;.~.·'· ::. 
_Uons," the report said. _: -· ·: ::.·~ -~~- ··~:~;~ · ~ • '} • 
• .. The committee sa!d its staftinvestigators · 
had recently :·questioned a , former CIA:·: 

. agent: who hd -~ersonal knowledge~'. of.. 
Oswald's .. v-i.si~·-to· the Soviat and Cuban:":· 

· embassies iD 1!exkoiA.s a result of that in­
.:terview; ·the.~ report- said,· star~. members· 
:. were sent to Mextoo;:where tl!ey !ow1d and 
.~question~.additional v;it'cesses; ··~<:~f: :.J,:fl*J 
::--.':'These:vritr.esses had ne'/er. been sought~ 
:cut be.fore·by-anj .investig2.!.ive body. :not-·:'·.1 
'Withstanding the.f~ct that they had impor~·:; 
tant.lniorn13.tion·concernii:lg statements by.·! 

:· Lee Earvey;. Oswald in Mexico 'WithiJ1..:60' 
days- of the assassination of Pres!dent:.Ken­
nedy, .. thereportsa!d.; ·~· . ..., ::~)·1/.5:"':.:""; . 

. : ~ The said' also that the committee 
staffha temewe<ta person who)!..ssert:-. 

· ed that he had discussed the King murdec ! 
'With JameS' Earl Ray, who pleaded guilty ! 

. to the aime. The unidentified witness said 
· that Ray.had told. him about contactiilg an 
.·associate in Eu:rop~ to receive further in-
·'StnicUons. The story, which was told tore-j 
. porters by a committee member· .several· 
1'feW 3.g01 Ms not been veruied.:~-~_.:_; -~-. L·,. ,; , .. .. .. ·'' . ...... . . . 

·: In a letter to New York 'rimes co1u.u-mist 
. 'Anthony Lewis, Ray offered this week to 
· tesUfy under oath at a cornm!ttee hearlrlg. 
::But Spi"ag~e and Walter F •. !:auntroy,. the.l 

'"' ' o ....... 00 • • t.,. 0
48 D "'..: .... -.-.:. a ·~.l 
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MEMORANDUM FOR: Director of Central Intelligence 

VIA Deputy Director of Central Intelligence 

FROM John H. Waller 
Inspector General 

SUBJECT President Kennedy As sass inati on - t1rs. Luce Story 

1. Action Required: None; for information only. 

2. : In 1975, Mrs. Clare Boothe Luce telephonically 
informed Director lliam Colby of support she had rendered to certain 
Cubans who were conducting their own independent operations against 
the Castro Government in 1961 and 1962. Mrs. Luce stated that she and 
Mr. William Pawley, an American financier long associated with the 
Dominican Republic~ helped finance a motorboat for three Cubans. The 
three Cubans, concurrently, were members of a CIA supported Cuban 
exile organization. After the 1962 missile crisis, all resistance 
groups against Castro were ordered to cease operations. At this time, 
Mrs. Luce and Mr. Pawley also ceased their financial support. In 
1963, very shortly after the assassination of President Kennedy, the 
Cuban captain of the motorboat, which Mrs. Luce helped to subsidize, 
phoned Mrs. Luce to inform her that "Oswald was a hired gun". She, in 
turn, informed him to tell all to the FBI. At the behest of Director 
Colby, Mrs. Luce passed the story on to Senator Richard Schweiker, 
chairman of the subcommittee investigating the Warren Commission Report. 

A version of the information was given to columnist Betty 
Beale and was published in the t~ashin ton Star on 16 November 1975 
(attached). A staff member of the Senate Se ect Committee~ on 10 
December 1975, inquired as to what the Agency thought of the story. 
The Agency oral response was that it had nothing to add to the news­
paper story and that since this query involved U.S. resident Cuban 
refugees, the FBI would be the proper agency to contact. 



The transcripts ~Jere received by CIA's Inspector General 
on 22 December 1976 from Nr. Colby's secretary. At the suggestion 
of the Inspector General, the Office of Security sent copies of the 
transcripts and a background note to:the Federal Bureau of Investi­
gation in January 1977. He do not know \<Jhether the FBI passed this 
information to the House Select Committee on Assassinations. 

This story is summarized here for your background in the 
event that it should be replayed: by the press as a result of releases 
which may be made by the House Assassination Subcommittee. Hhile it is 
not a new story, the actual CIA transcript of Mrs. Luce's conversation 
with Mr. Colby could be considered newsworthy and could be presented 
in a manner detrimental to CIA. 

Attachment: a/s 

cc: Asst. for Public Affairs w/att 
Mr. H. Hetu 

Distribution: 
Original - Addressee w/att. 

1 - DDCI w/att. 
l - Asst. for PA/Mr. Hetu w/att. 
1 - ER w/att. 

--l - IG Subject (Task Force) w/ att. 
1 - IG Chrono w/o att. 
1 - J.L.Leader Chrono w/o att. 

OIG/J.L.Leader:aal 
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I 
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~ne day in.the latter part of October. Clare L~ce ;c~· I 
:en~ed a call from Sen. Richard Schweiker. R.-Pa .• I 
:ha~rman ~I t}le subcommittee investigating the War- ! 
~en Comr.uss:on He wanted her to persuade l 
;ome Cubans she wn- Cubans who had known : 
i...ee. Oswald -to testify before his committee. l 
Mrs. efforts to loc<lte the Cubans led to a some- 1 

what bloodcurdling warning. But let her tell the story : 
irom the begi · . . j 

"The year 1. a year of great American . 
trauma:· she began ·her narration to recent dinner ; 
~est:> i~ her aqua-colored Watergate apartment. "I i 
nad a f~1e:1d named Bil s brouaht uo in \ 
Cuba and who was Tru to Peru O.nd 
Brazil. I got to know Bi well in India and China 
where he had built up ntacy outfit called The ! 
FJyi::tg Tigers. Bill was also called in by the CIA tore- I 
cruit Cubans for the Bay of Pigs operation. Afterwc:trds ,, 
h y man. · . · · 
. "One da me up and said. 'How would you 

hke ~o g~t n tl:e Cuban t:ly:ing T" eration?' He I 

. '11 · .. .. 'i; . 

~~!.... ~rn e· f ti • { . 
tlJil.\~ 

. -. -.· ~ .:: 

·. -xr';~'T .. 
.. \\(r..\1 

V .V 

.It 

' Bctt)r· Beale .. i 

I 
. phon~ cali f~om New Orleans. ••rt wa5 the caot<iin of I· 

my motorbo:1t," said Clare. "A young m2n not mort! . 
·than 25. a young student laW'Jer-. He sa-id, 'Mrs. I.uce·J -~ 
want to tell you abogt Oswald: . _ .· • . 1 

"He said that immediately after the 1961' missile ! 
showdown. FBI men had ccme to Miami and told the ! 
Cubans to break up all resistance groups and diso~rse. I 
He and the ot.1er two mem~rs of his crew had moved 
.to N;,w Orleans where they star•ed another "Free 1 
Cuba group. They had been there a year and a half ! 

. ~hen who made contact with them but Oswald! · 

had m mmd a fleet of motorcoats · . 
c::ans and man~ed by Cubans who had been in the Bay l · 
o t10n -all these young kids who had baen I 

.. The Cubans all thooght he ·was a kcok. Oswald. 
bragged about having been in Russia and sdid he was 
an ex-Marine. He said he could shoot anybody and he 
would be happy to shoot Castro. He had no money he 
was Jiving with his wife in N~w Orle-ans and it looked 
like he was presenting himself as a rJred gun. They 
didn't like the cut of his jib so they turned him off. But I; 
they followed h_im and found he was in a Fair Play for 
Cuba Commurust cell to 'i'ih.ose members he was giv-

s ftertne Ba of · s. · · I 
. "I said, 'Fine: he to finance a motorboat. 1 

The thre~ lads -who mannad mine came up to see me I 
several ttm<!s. They would l~ave the coast of Florida · 
and larid in Cuba and come out with information. The j 
.information they came out with was remarkably accu- : 
:rate~ that the Russians were building missile sites in l 
Cuba. I was told that the information was eventually ! 
fed. to Sea1. Ken Keating and was passed on to· the i 
Whtte Hcus~. You :remember what an impression it 

1 

zpade and how accurate it was. 

"'~N CAME THE :Mrssrr..E showdown: Soon after 
the showdown I got a t hone call from Allen Dulles 
c;aying the Neutrality had been invoked and all ' 
Amt!rican·s must cease and desist in any further efforts 
tu•.,;ards th~ Hberation of Cuba. Of course. we desist-
eri"' . . 
-~ • • .. Jl ~ ~ 

T·,.:o ye2rslater she and her husband Harry ·(Henry) 
~.::.:e we.re sitti in their New York apartme::tt listen· 
mg to the tel sed report;; of President Kennedy's 
?"·'>;"!:>sinatibn when around midnight she received a 

( 

. ing the same line. . · I 
"And I remember tills from the tel eo hom~ con versa- ; 

tion- Oswald was telling the cell tha·t he could shoot l1 

anyone. inch..:di the secret:rry of the Navy. The Free . 
Cubans contin to tail p.im and found that suddenly li 
he had money, and he start..ed going to Mexico City. He 
made several trips. They ccntinuoo their penetration . 
of the Cuban Communist cell. He said they made ta i 
recordings of som~of Oswald's meetings and r . 

. ta aphs of him distributing handbills 
Fair y unit. The next thing they knew P.resider.t 
Kennedy was shot. . . 

''THE YOUNG CUBA.t"l WHO called me," continued ! 
former Ambassador Luce, "said that there was a l 
Cuban Communist assassination team working some- 'r 
where- in Dallas, Ne'.?.Orle3ns or wherever- I don't· 

. remember, and th:Jt Oswald was t.I:ek hired Os-.! 

. wald, he said, ~ad tried Commun <ms i 
to the FBI some time be .a- nss.sssination. But b~- ; 
cause he was ()Ut for the dough they dion't believe ~im. ; .. 



) 

.. , . 

I suppo::;e that the· FBI must hear from a thousand 
' -h 'cracl:flots' a week. . .. . . 

I~1 any event, on L'1e te1ephon? my young friend told 
me tn.1t they had the:;e tape recordings of Oswald. and 
photoz;raphs and wh:lt should they do? "I said, 'Go to 
~he FBI ;:md tel.l them everything you kr.ovr.' That hav­
·mg be~n said I put the whole thing out of my mind. 
Comes the Warren Commission and says Oswald nh;n-:e 
was re~onsible and I forgot the whole matter . 
. ·"Then, in 1967, a fellow named Jim Garrison, dis­

trict ai:tomey in New Orleans, hit the headlines charg­
ing that the assassination was a conspiracy. At that 
mome;-;.t I was reminded of the information I had re~ 
ceived and I began to wonder whether or not the 
Warren Commission had got aU the facts. I couldn't 
remem~r the names of the Cubans but I finally locat­
ed one cre•Hman who was·living in Miami again and I. 
asked him what happened after he went to the FBI. 

.. He said, 'We turned over copies of everyt..'"ting:we 
were then told.to keep our traps shut and that we 
w·~uld be deported if we said anything publicly.' He 
satd one of the crew was deported to Guatemala, and 
one was murdered- stabbed in front of a store. · 

. . "TrlEIR INFORMATION, HE SAID. nev~r appear-. 
ed in the Warren Commission report. He said, '1 am · 
married now, I Jive in Miami and 1 don•t want to get 
invol·;ed in it_ ever again.' , . 
· When Sen. Schweiker made his request of C!:lre 

· Luce less than three weeks ago. she telephoned anoth­
er Cuban friend to see if he cot:.ld locate and persuade 
L'u': young man to testifJ behind dosed doors. Re;>lied 
the older Cuban, if the testimony was behind 13 closed 
doars it would still become public. . . · . · · 

''Americar.s think they are playing games:· he told 
her. ''Tney don•t know they are involved in a .life or 
c!eath business. No, I won't tell you where he can be 
found. Tne people working for a free Cuba would lose 
!heir lives. A lot of them have already: They ar·e not 
mterested in making political headlines for politicians. 
You think the Bay of Pigs, the nuclear missiles, the 

· · assassination of the president was the end Qf the story? 
. 1 tell you it is just L'1e beginning. What you Americans 
. don't tmderstand is, there are trained Communist ter-
. rorists, assassination, kidnapping. bombing and sabo­
.:ta.g-e teams all over the country and the world." . 

:JI-"t ...... ~~- ~~ 

f'.<{:~r~,'·• "·•(N°' < .. ,,~, ? •• •.,A.;>/'<• 
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Clare Boothe Luce '· · ·: 1 
••• ···~year of great_J!merican t:aums . . .. 

·' 

.• .... · .. : . ... . ~ f 
The very day after ~hat conversation. observed i 

Clare gravely, bombs went off at the State Depart-, 
ment here, at the U.S.-U.N. mission and four banks.in; 
New York and at three plac~s in Chicago. And close toi 
the same hour she was recounting the whole fascinat-i 

.. ing story to _her guests. a Cuban; ailti-Communist~ 
· ~eader was exploded into.bits in his _car in Mia;ni. ... I 

·... -~ .. .. . . .. .. ~ . - ··- ~~ -... -

() 

(t 
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6 January 1977 

MEMORANDUM 

SUBJECT: Transcripts of October 1975 Telephone Conversations 
Between Director Colby, Mrs. Clare Boothe Luce and 
Mr. Justin McCarthy 

1. Attached herewith are transcripts of two telephone conversations 
between Director William Colby and Mrs. Clare Boothe luce, and one between 
Director William Colby and Mr. Justin McCarthy. The conversations took 
place in October 1975 and discuss Mrs. luce•s concern that certain infor­
mation, from a former boat captain, a Cuban refugee, regarding the Presi­
dent Kennedy assassination, reached the proper authorities. While the 
information in these transcripts have been provided to investigating 
authorities, they may be of some assistance to the House Select Committee 
on Assassinations as it investigates various allegations. 

2. The transcripts were received by the Agency Inspector General· on 
22 December 1976. The transcript of the 25 October 1975 conversation was 
typed by Ms. Barbara Pindar on the same day. The other two transcripts 
were typed by Ms. Pindar on 21 December 1976 from her stenographic records 
while clearing out the remainder of Director Colby's files. Ms. Pindar 
was Mr. Colby's secretary during his Directorship. 

3. A version of the telephone conversation transcript was publ.ished 
in the Washi ton Star on 16 November 1975 (attached). A staff member of 
the Senate elect Committee on Intelligence, on 10 December 1975, inquired 
as to what the Agency thought of the story. The Agency oral response was 
that it had nothing to add to the newspaper story and that since this 
query involved U.S. resident Cuban refugees, the FBI would be the proper 
agency to contact. 



4. The attached transcripts indicate that the matter was brought to 
the attention of Senator Schweiker and The Federal Bureau of Investigation. 
(Telephone conversation between Director Colby and Mrs. Clare Boothe Luce 
on 25 October l975s pages 2 and 3). 

Attachments: a/s 

2 



Revimv Staff: 75/3637 
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TO : CIA Task Force 

FROM The Reviel'l Staff, Walter Elder 

SUBJECT SSC/HSC Request 

RECEIVED: Date Time ------
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Paul W-cfllach, sse staff' asks \vhat we think or:- the 
a~tached. ' He is not writing a formal request and will 
be satisfied with an oral reply. •· 
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· ·Action In.fo 
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Telephone Conversation B'- · .veen Mr. Colby and Mrs. Cla_ Boothe Luce 
at 12:40 on Saturday, 25 October '1975 (from steno notes of Barbara Pindar 
transcribed the same day) 

Mrs. Luce: I have a big problem, a case in conscience. I got rather 
deeply involved during and after the Bay of Pigs, and up to the Hme of 
the missile crisis, with a group called the (Directorate Revolutionario 
Estudiante; :Note: the spelling of that is just a guess), the DRE. Whether 
you know this or not, it was me who fed the missile stuff to Keating. I 
knew a number of these leaders well; they were going in and out of Cuba, 
and I paid for one of the motor boats. Bill Pawley did too. We thought we 
were doing another Flying Tiger. The missile crisis came, a11d I got a 
telephone call from Allen telling me that the Secrets Act had gone into 
effect and that henceforth there would be no voluntary American efforts. 
That ended that, and I don't know what I was doing --maybe I went back 
to Arizona, or whatever. Then came the assassination. The night of the 
assassination, right after Oswald was caught, one of my boys telephoned 
me from New Orleans. Didn't I ever tell you this? 

Mr. Colby: No •. 

~ Mrs. Luce: It was the captain of my boat. It seems that after the missile 
crtsts -- a period of about a year had gone by -- he said that all the young 
Cubans involved profoundly in all of this had been told to scatter and 
scram, that he and two of my other lads 

Mr. Colby: When, after the crisis? 

Mrs. Luce: (Yes.) (were told) to leave Miami. 

Mr. Colby: In 1962? 

Mrs. Luce: Yes. They were to stop their efforts f::o free Cuba~ and if they 
did not, they would be deported. It has a very interesting end involving you. 
In any event, this one had been told to leave Miami after the missile crisis 
was over, and he had opened a cell in New Orleans. He telephoned me to 
tell me that Oswald was -- I am telling you what his view was -- was a 
hired gun; Oswald had tried to penetrate their little cell; that they turned 
around and did a counterpenetration job on Oswald; all of this was done 
several months before the assassination. He said,--telling me on the phone, 
he was terribly excited -- he said

1
you see he had no money, all o£ a sudden 

he began to get money, so we checked him and he had a little "Communists 
be Fre~·· or "Be Fair to Cuba'' group going in New Orleans." He said 11 We 
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had tape recordings of what he was telling his group. 1
' It was a counter­

penetration they went on. He said, ''We have photographs of Oswald. 
passing out handbills on the street, 1 Be Fair to Cuba. trn He said, "We 
are absolutely certain that Oswald was simply one of three ass,p.ssination 
teams, that they were working out of Mexico City (or funded in Mexico · 
City) by Castro." He said there were three assassination teams. Then 
he said, ''We have these recordings, these tapes, and we have these 
photos, what should we do? 11 These fellows always trusted me. I said, 
''The first thing you do~ the minute you hang up this phone, _you telephone 
to the FBI, give them everything you have got. 11 Working in New York 
with these-Cubans is an extraordinary fellow, one of the most puzzling· 
characters I have ever)t met; he is a devout Catholic -- Justin McCarthy. 
Justin is the American patron:· -- although he has no money, nevel· had 
money -- of all these free Cubans in America. He never worked at CIA, 
although CIA tried to pick his brains. He tried to help the FBI. I knew 
Justin McCarthy, and he used to send me bulletins; he said he had ·been 
sending them to me for the past six months, and I had never received one 
of them. Out comes the ·Warren Report. I have many other ,ihings to do, 
and I ass y lads had reported what they knew. and maybe it had been 
discounted, t I had taken the Warren Report at face value without poring 
over it -- and I fo,rgot the whole darn thing. Then, this m~st be nine 
years ago, up turns a guy named Lloyd Garrison*-- what was he, a sheriff~ 
or something? ('tit .s.~ ~c..""s '"3:\"""" C::.-6- ,...,. ; ~ ... ........._) 

Mr. Colby: District Attorney. 

Mrs. Luce: And he hit the headlines that the assassination had been a con-
spiracy. Then it all flooded back into my mind that I had never been quite 
satisfied with what the Warren Report had ·brought out.. Basically, I was 
troubled by the whole thing, so I said I thought I would call Garrison. · · 
In order to call him, I had to have the names of the Cubans, which had 
gone out of my bean. So I called Justin McCarthy. H~, said one of them. 
was now, my lad, was in Miami. I got him on the phone, my fellow, and 
I said, "You remember your midnight call to me about the assassination 
of the President, I want to know what happened after that." He said, ''We 
went at once to the FBI, they; took all the tapes and photos and all our 
information and told us to keep our mouths shut, and shortly after that they 
informed us that if any of us talked to the press or anyone, dire things 
would happen." He said one of the fellows on the boat was depOrted to 
Guatemala or Chile, and one of them was murdered. He said, 11! am a 
lawyer, have two children, I arn making rny way in Miami, and I never 
want to hear a damn word about the assassination of Kennedy because you 
Americans really do not want to know the truth." He said, 11We waited, 
expecting the Warren Committee would want to have us, and ever heard 
a word. 1

' He said, "I want no part of it:" Then the Garrison g died 

. ------·---·--·--·------~------------------~--- ---------
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down, and I am a busy woman, and I forgot about it. Three days ago, 
a reporter was in here -- a gal~- asking about my ~ife style and · 
said, in passing, "What do you think of the investigation of the 

I 
assassination of the President?" I am afraid I hit the roof:. I said, 
"I think everyone must be absolutely off their rocker;s. ·:What possible 
motive would the CIA have for murdering their own President?'' I 
said, "Even to assume such a thing is beyond belief because where 
there is a murder or assassination, there is a motive, and there could 
be no motive.'' I said, ''Who had the motive was Castro; but perhaps 
not even Castro, possibly just a bunch of Comm.unist Cubans or plain 
Communists." I said, "They always had a motive for that sort of 
thing. 11 Schwe~ker called me up yesterday -- when the reporter said 
to me, "What is the name of the young Cuban? 11

, I said, "Well, letts 
call hirn Julio Fernandez. 11 The Senator said to me "that i.s a fascinating 
story." (*::I: ~,..,....\ s, .... 'h -\'--.. ~t>-<~-!r ~\....e-X ..\.1,.....1... S ;.....-\. v<-<S. ... _.~.,... V-J c.-S . 

w\-\'-\ v<""'5~T N-e..v...\~~ (.,.... .l) .. -
Mr. Colby: . You told the story to Schweiker? 

Mrs. Luce: He read it in the Knight paper. 

Mr. Colby: You told the story to the Knight people? 

Mrs. Luce: Not in the detail I told you. Schweiker asked if I could locate 
any of these men involved for him, and I said I would try. That was 
yesterday. I used that opportunity to say, "I do not know what you are 
doing on the Hill. II I said, "You are in the (process?) for headlines and 
destroying this country's security. 11 He said, "If you have this informa­
tion and you can get your hands on it, it would be a good thing to lay 
this story to rest.'' He said, "If you can find me these people, I a~sure 
you they will be listened to in closed session. 11 Now comes the big. 
thing. Justin McCarthy runs an animal farm in Nyack: telephone 
number is 914; 647-8596. I have known him to be a man of complete 
integrity. He is a devout Catholic. He may or may not be a fanatic. 
What makes one think he is is what he tells you is just so terribly 
alarming; as he was the one, along with Bill Pawley, who involved me 
with these Cubans, I tracked him down and had a two-hour conversation 
on the phone with him this :morning that was really staggering. When I 
said to hi:m, "Would you tell thes-e things in the closed session in the 
Senate? 11

, he said, "1 would find it more expedient and.to shorten the 
process to hire loud speakers and put them on top of the Empire State 
Building. 11 He said, "You don't know, Clare, the Cubans have not lost 
their desire to free their country, and there are plenty of them working 
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at it, and tJ;l.ey trust me, and I trust them, and they all trust me. 11 

He said, 11All these fellows on the Hill give a damn about is a big 
headline and political attention, and if this should involve n1.y testi­
fying and some :of my fellows got bumped off, or their apparat shut 
down, I could not live with myself, no I will not testify." I said, 
"You know, Justin, if they send for you, you might have to." He 
said, ''They are not likely to send for me unless you tell them. 11 He 
said, "They do not know who to ask for anyway. '' {It doesn't appear 
in my notes, but my memory is that he added that the reason the Hill 

doesn't get to the truth is that they never know who tb ask for.) He 
told me a story about working once with CIA. He said,. "We did this 
DRE did one operation with CIA,. as a result of which all the Cubans 
involved were caught and killed, and I do not want any part 'With the 
CIA." He said, "It too can be a sieve. 11 I said, ·''You have me really 
over a barrel. 11 I said, "Justin, I have to tell someone, is there 
anyone you trust? 11 He said, ''There is only one man in this whole 
country whose word at this point I would take." I said, ''Who is that?'' 
and he said, "Bill Colby." He said, "He is a daily communicant" 

Mr. Colby: No, no. 

Mrs. Luce: I did not disillusion him. In any event, if only to put my own 
mind at rest since -- he always says, which is fascinating if true, 
that my lads in New Orleans, yes, they did turn over the tapes to the 
FBI but they kept copies. 

Mr. Colby: Really? 

Mrs. Luce: So he says. If so, you are possibly, i£ -- I think you should 
get hold of Justin and give him a couple of hours because he has plenty 
to say. If what he says is true -- he also told met which I had forgotten -~ 
that during the time of the missile crisis, and I was the one he came to, 

~"lnd naturally the one I went to was Harry (note: this is first me~tion of 
.:_,y j ~"Harry'" maybe I misunderstood; could she have_ said ':Allen'!~) because 

I could trust him. In a Justin McCarthy supplied a lot of background 
material on the Cubans to could not hear what she said). He said 
a few days ago-- Time is planning to do a (take-out) issue on the 
assassination of Kennedy. He said that, going back through their files,· 
they came across my name as an informant, and he said "they tracked me 
down too." He said, then he told me -- I mentioned in passing that there 

-; 

-1':. l>·.r '(V''~'-~'- <-,.'\.-o.. ~(..:. v• \·~....-:. ........ ) · \..._ \.-.....~- .. \r.......,.J'-::.c:;.--..~ ~ \);{"',._"'\. \.._........._(..;,_ • 
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was a wonderful girl on Time that knows more about the Cubans 
almost than anyone in CIA, Priscilla Badger. He said the Time 
people are now trying to get information. He said, "I will talk to 
no one because there are lives at stake" -- except you. .Fo:t' my 
own sake, if you have a go at him, I would be very happy to know how 
serious it is. 

Mr. Colby: I will report back to you by all means. Let me do a little home­
work on just where this (looks). You do not remember the name· of the 

Cubans in Miami? 

Mrs. Luce: There are so many names; he talked to me so fast. He kept 
saying "Chilo. 11 I asked who "Chilo" is, and he said that was his code 
name. 

.Jose Antonio La Nuza (Note: That last name may be all one word; 
she said it means "the nut .. 11 } 

Luis Fernandez Rocha 

One of those fellows was the Director of the DRE. Then he also reminded 
me of a guy who used l:o come to see me -- Cardona. (He had been told 
by the American Government to get out of Miami) and he died, having 

·become the President of a university in Puerto Rico. These fellows 
were scattered all over the place •. As I mentioned that to Justin, he said, 
"I know where they all are. 11 The thing that alarmed me is that --he 
does not talk in an excited voice, but the statements are -- he said 
"People think of the Bay of Pigs and the nuclear showdown and the 
assassination of Kennedy as the end of the story, it is only the beginning." 
He said, · "If you knew what is' being laid on for the U. S. , 11 and he talks 
like that. I asked him, "What do you think happened? 11 He said, "Oswald 
want to the FBI." He said. "I know that, he was selling them information, 
and they did not believe him." I said, "That is incredible. 11 He said,. ''I 
do not know how much you know about the FBI, but no day goes by without 
desks being loaded with letters saying something will be blown up. 11 

(Note: I missed a little bit here due to something else happening in the 
office.) I said, "What happened?" and he said, "The· FBI got the word 
from on top 'Destroy the letters."' 

Mr. Colby: From on top? 

Mrs. Luce: From th~ President, who was Johnson. I contended that if at 

that point the FBI had proven that Castro. had in mind assassinating the 
President, we would have been in war with Cu"~?a. It might have been 
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an act of State to shut up about it. If I had been the President, I 
would have had (Note: :missed :more due to outside interference). 
What is hideous about this is that the CIA is being accus.ed or 
Kennedy is being accused -- anyone except the people who probably 
were involved. If putting it at rest in a secret session will work, · 
if such evidence does exist. you are the :man to present it. 

. . 
, 

Mr .. Colby: Schweker does not know about McCarthy? 

Mrs. Luce: H~ only knows this -- I said there is one :man I know who 
:might be able to tell you where tl:e se Cubans are, and that is a fellow 
na:med Justin McCarthy. He said, "Where is he? 11

, and I said, 111 do 
not know, I have lost track of him. 11 He said, "If you find him, let me 
know. 11 After talking with Justin McCarthy, I do not want him to talk 
to Sch,weiker. I do not know what to say if he calls again.- Knowing the 
.Senator, I may never hear from hirn. I leave it with you. 

N~~:Jf~JgXtKMK~ll@~Uf~K~Jf:K]IX)IIXX 

xxx~:xFl!umnHeriKJNXfli.X~ tXUrehlf:iKXc»:s.vX:U®alsiKiKJifXt:fllf.J§.li~atl@fX · 

NOTE: Mrs .. Luce closed the conversation by referring to a CIA papel~ 
entitled "Restless Youth" and asked if it had been declassified. Mr. Colby. 
said he would check on it, and Mrs. Luce said she would like to have a copy 
if it has been declassified. 



... 
Telephone Conversation Between Mr. Colby and Justin McCarthy at 3:45 
on Tuesday, 28 October 1975 (this transcript was typed on 21 December 1976 
from steno notes of Barbara Pindar) 

... 

Mr. McCarthy: I am glad to know you, even if it is over the phone. 

Mr. Colby: Mrs. Luce talked to me yesterday (sic). She gave me a capsule 
version of some of her chat with you. It puts me in a bi.t of a jam, 
obviously, because there are some things that really hold some 
potential for being very important in these days (of} post-tnorten::~.s 
of everything. I wondered if maybe we should chat about it some­
time, or, quite frankly, one of the main things I would suggest is 
that you might want to go to this Senate Committee looking into tbis. 

Mr. McCarthy: No. There are several reasons why not. I am sure we do 
not need to discuss them, but there are many reasons. Over the 
period of time there have been so many things. We were_ theonly 
ones who had the information about the missiles in Cuba for many 
months, and we beat our brains out trying to get someone to do 
something (or believe?) and regrettably (in) Washington there are 
too many political (opportunists?), but there are too many lives at 
stake. We risked our neck for all these years. We are interested 
in doing the right thing • 

. Mr. Colby: I wondered if you could {slice?) off that Ne~ Orleans thing (and 
not go any further than that?) 

Mr. McCarthy: As I said to her -- (can't read the next few words}. For me 
to be seen in Washington, it is (can't read the next few words). We 
do not trust anyone. We did 5:0 many operations for so long, and 
we were entirely successful and. never lost a man, and then one day 
we did an operation for the Government and lost ·zz men. .Lives 
depend on it. Someone sent a Top Secret memo, and the one he 
sent it to left it on his desk and someone came in and read (it) and 
the men were arrested. She asked, "Would you talk to Bill? 11 I 
said I would. We think it would be a good idea - - for me to go down 
I do not want to blow my cover, but I would like very much to chat with 
you and tell you. 

Mr. Colby: My problem is then I get information, and then what are my 
obligations. 

Mr. McCarthy: From the point of view of (seeing?) how to do it through persons 
other than me --to get the end result. 
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Mr. Colby: It might be that one of your fellows aware of some of the things · 
(would not mind telling Schweiker?) under some protection and 
assurances of anonymity. That would be enough of a (can't read the 
next word) to get started. · 

Mr. McCarthy: There is plenty to get started on. 

Mr. Colby: Then (he?) could cut your people nut as a source. 

Mr. McCarthy: She said it v;o uld be aclosed·-door hearing. I said there (would?) 
still be someone come out of the meeting and (can't read next word) 
their names in the press. You see Jack Anderson's colum.n on Monday. 
It is vitally important, and it is true evidence. It is not conjecture. 
I am concerned about what it ties into -"'"" it is all the same ball of wax. 
We sat on the information about the missiles. This has been going on 
for a good twenty years, and we have accumulated an awful lot of 
information. We are more concerned today than whe.n we had the 
missile information. It is appalling, and it is frightening, and people 
do not want to believe it. Last night I enlightened people 'about some of 
the things that are going to happen. We feel the time has come that 
some of this should come to light. It is necessary and essential to go 

.-: back and bring out some of these things that need to be brought out, but 
not at the expense of (next word missing). We have done this on our · 
own and at our own expense. One of the reasons my people trust me is 
I am thinking of a book -- we did not want to do a book before. The 
American public wants to know. It is all part of what went on then. 
I think it should be clarified and straightened out what went on then. 
Butl am so terribly wary. I went to everyone, including the President, 
about the missiles. We had evidence -- what ships they were on, 
where they (docked?), and a few days later they came back and said 
there is no credibility of what you say. 

Mr. Colby: The only thing that bothers me is the story about the existence of 
some records (you?) still hold .. The important part of that is that 
indicates some {part?) of a failure, or possibly even worse -- that 
is the kind of thing that does need investigation or (correction?) -­
protecting your people that are in on it. The other. possibility would 
be to ask SchwEiker or one of his men to go and talk to you or one of 
your people who would have factual knowledge of it. 

Mr. McCarthy: When (Dorothy) told me about you over a period of time -­
(Dorothy) said we have been through this so many times-- I took 
thi,s to editors of Life. That was the time when the guy sent the 

Note: I am not positive about the "Dorothy" above but don't know \\hat el •t 
could be. I had written in long-hand, 11 Doroth." My only guess at this por;t \s 
Dorothy Farmer, Mrs. Luce 1 s secretary. 
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Top Secret memo and it got left on a desk in Miami and we lost a 
lot of people on that. Inadvertently so many things happen. We 
work so carefully. We have information now that no one else has .. 
because it has come to the point where so many of the people I work 
with find they cannot trust people because of the opportunists. I 
have never met such overbearing and obnoxious (can't read next 
word). We sat on this year in and year out -- we never know when 

we might get calls. I was up all night long the night before last. 
Time is doing a big cover story on the thing -- the next issue --
the Today Show is bugging me. Washington is a funny place. If I-­
by and large, when your life is on the line-- one of (our?) guys hung 
himself after one of the escapades_ we went through. He committed 
suicide because he felt guilty about it. Up here it is terrific because 
I am an animal nut. A lot of the guys divulging some of this stuff 
that they would not normally do. 

Mr. Colby: Let me talk with Clare again as to how we handle this. The main 
thing is not so much the overall stuff about Cuba -- the main thing 
is the story about records, about Oswald. That comes at a time 
when that is a serious subject of study here by the Congress. If we 
could in some way shake that information loose without putting the 
finger on any of your friends, I think we are sort of obliged to do this 
Jn terms of clarifying the record against the (facts?) -- this is a very 
key aspect of it and a very serious problem that if it was suppressed 

. at the time. 

Mr. McCarthy: That is not all that was suppressed. 

Mr. Colby: That is the thing. They are looking into i~. Let me talk to Clare 
again arid see if I can figure out some way in which we could talk to 

. you (rna ybe?) and if you could in the meantime think of a way of 
(can't read the next word) out or (can't read the next word) out thi-s 
(feature?) of it so that you give the (final result?) but not the sourcing, 
and let the investigators (find their own source later on?), we would 
have done our duty. My problem is that I really cannot sit on it with 
my obligations. I can be·reasonable about protecting other people, 
and I have to be, but I also have to have the responsi'l::ility fo17 responding 
to proper investigations of things that really should be looked into. 

Mr. McCarthy: Let me (can't read next word) this in. Some of our guys {can ft 
read next several words). 

Mr. Colby:' That is what she said. 
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Mr. McCarthy: They and I are scared to death. I was Executive Producer 
of TV programs for years -- I cannot make -- T have earned the 
respect and confidence of these people over the years. The other 
night I talked all night long. If I try to push my ,guys -- Cl~re said 
it needs to be laid to rest, and it does. I would like to ·see it get 
laid to rest, but my people --

Mr. Colby: I can assure you I am as interested (as) you in protecting that 
part of it if there were s orne way of having part of the cake and 
eating part of it, so that you do not lose the one or the other but to 
work out some vehicle -- a way in getting the substantive information 
loose but protecting people involved. There may be ways to do that if 

we put our minds to it. Let me talk to Clare and see what really --
I will not do anything except with her without your permission. 

NOTE: Mr. Colby tried to call Mrs. Luce on 29 October, but could not reach 
her. He contacted her on 31 October (see separate notes} 



Telephone Conversation Between Mr. Colby and Clare Boothe Luce at 4:07 
on Friday, 31 October 1975 (this transcript was typed on 22 December 1976 
from. steno notes of Barbara Pindar) -

.. 

Mr. Colby: I got the Restless Youth for you. .And I called Justin McCarthy. 
We had a long chat. He does not want me to do anything about it, 
but I said you put me in an awful position. {Note: The "you11 there 
refers, I believe, to McCarthy.) I understand what you mean about 
his strong manner of talking. I think both of us are (hung?) with a 
rather tantalizing story. 

Mrs. Luce: If I had not known the guy for 25 years, I would take him. much 
less seriously. 

Mr. Colby: The only real point is the thing about the tapes and the photos and 
the aliegation about the FBI. I tried to (argue?} him into figuring out 
some way in getting rid of those but keeping himself out "'f the act. 

Mrs. Luce: He called me back and said he talked with you and that you left 
him in a box, and I think he feels now that there is some kind of a 
question of conscience involved. He said, 11 I am going to let you and 
Bill Colby decide what is best to do. 11 

Mr. Colby: I said I would be in touch with you and try to figure out something 
· sensible. 

Mrs. Luce: ·Why don't we suggest that he bring you or me -- perhaps he feels 
safer with me --the tapes and photos if he bas copies of them. 

Mr. Colby: And then you pass them over to Schweiker. 

Mrs. Luce: And let them decide, a·nd I will maintain his cover he keeps 
saying it is not worth it to him. after all these years to blowthat --
the paradox, he tells me he is going to have to write a pook {and 
whether he i.s indeed goi.qg to?) so that he is not altogether a crackpot. 
On the other hand, what he i.s doing is sufficiently crackpot. He is 
taking care of broken-down animals from his entire area. However, --

. . 

Mr. ·Colby: I think that is a good idea. You say that you and I have talked, an~ 
we are all in a kind of box at this point, and we really in conscience 
cannot sit on this stuff-- all these charges that there is remaining 
evidence that (can't read next word) was held back and disappeared 
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into the FBI, and maybe the way to do i.t is for him to provide it to 
you, and you to Schweiker, and then I would just as soon drop out-­
it does not really have much to do with me --and in that way you 

would protect him from Schweiker, and you would say you got it from 
a friend -- and the source is whatever he and you agree ofl_. 

Mrs. I,.uce: I will do that. 

Mr. Colby:. I think that is the best thing to do. If he does not ·~uy that, I do not 
know what we do about Schweiker. 

Mrs. Luce: (I am going to ignore it if Schweiker comes to me.) 

NOTE: The conversation continued, but it did not pertain to thi~ subject • 

\ 



S E C R E T 

" 

MEMORANDUM FOR: Deputy Director for Operations 

SUBJECT Senate Selec:...t--e-omruittee oJ1...-lR-te.lligence 
Request__ :to/the Depu-t;y,-Dlrector for 
Ope:x:.at·ions 1 _7 """--~-- ~·~ ; r. r# 12.-' · :------ /I tJ___;;C c/ ~.--c;r c..- /'f.-A-A"_..,_ • 

1:> // --, ~ ) /-- ~-;V ... -;.~ ~ ~.e-::tf.::-~--,.._1 .-6(!./-0 "-/...-</ (-'.-'" ,.........,_, .A--T'- t:/ /) /J ~. 

l...,:.-(:<~ ...... ...(.. Gc.~/ 

Attached, in response to the Senate Select Committee ""-

request of 27 :october 1975, are separate memoranda on the 

DRE and several Cuban exiles. 
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SUBJECT: Directorio Revolucionario Estudiantil (DRE, Students' 
Revolutionary Directorate) 

The DRE was founded by a group of students at Habana 
University in 1954 as an instrument of opposition to the regime 
of President Fulgencio BATISTA. The original members of this 
group were also members of the Habana University Student Federa­
tion (FEU). Several leading members of the DRE were killed by 
Cuban authorities during and following the attack on fhe 
Presidential Palace, Habana, in March 1957. The remaining DRE 
leaders, as of 1958, were in exile. The DRE worked as a secret 
underground organization in Cuba, generally in Habana, laying 
plans and making preparations. The theory of the DRE was that 
success of the revolution depended on quick and efficient 
elimination of BATISTA which Fidel CASTRO's forces at that time 
could not achieve alone. The DRE finally turned against CASTRO 
on the issue of communism. 

As of March 1962 the DRE was receiving $9,000 a month from 
the Agency for salaries of 55 assets in Miami, Florida, and 
$2,000 a month for overhead costs. The DRE's overseas program. 
(AMBARB's) at that time received $12,400 a month from the Agency. 
Agency support to the DRE was terminated by mid-1967. 

'-' 
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Julio FERNANDEZ Molino 
(No crypt) 
DPOB: 23 March 1934, Havana 
201-752511 

Subject t<Tas of interest to AMWORLD program as a radio 
operator in 1964. A PRQ Part I was submitted to Headquarters 
by JMWAVE, but there was no follow-up, and Subject was not 
hired. He had previously been associated clandestinely with 
RESCATE (anti-CASTRO) group in Cuba. He came to U.S. as 
exile in May 1964. In 1966, he lived at 430 SW 11th Ave., Miami. 

Julio FERNANDEZ Bencomo 
(No crypt) 
DPOB: 10 April 1917, Havana 
201-742497 

Received POA 14 January 1964, which cancelled 24 February 
1964, because he was not interested in employment with CIA 
since salary was insufficient. He signed secrecy agreement 
and was terminated without prejudice. He took SGSWIRL 10 
January 1964. No derog, but he had told his wife and one 
Carlos lviARQUEZ that he would be working for CIA. He was 
originally recruited for AMWORLD by one Pedro BLANCO, and was 
to be used as PM asset on a CIA vessel. 

Julio FERNANDEZ Gonzalez 
(AMOT-99) 
DPOB: 10 May 1935, Havana 
201-299222 

He 'Was employed by the Intelligence and Security Commission 
of the Frente Revolucionario Democratico (AMIRON/AMBRUSH) for 
about two months in 1961. He was brought into it by Julio 
PASCUAL Abril. He stated in a letter to Hernan HENRIQUEZ 
Lorca, anti-CASTRO Cuban in Madrid who informed the FBI (who 
told us in memo dated 2 November 1961) that he "was about to 
take a trip to Cuba to take material to anti-CASTRO elements, 
trip being financed by CIA." He received POA 10 May 1961 for 
use as member of Al\10T Admin Staff. File does not say who dropped 
from it, but when last contacted was working for Dixie Lily 
Products Company (a wholesale grocery outfit) as an accountant 
at $50 weekly in December 1961. POA cancelled 24 July 1962. 
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Luis FERNANDEZ-ROCHA ltodriguez 
(Formerly AMTOPIC-2, AMHINT-53) 
DPOB: 3 May 1939, Havana 
201-316766 

POA granted 18 April 1962. According to file, he quit 
. his job as Secretary General· of the Directorio Revolucionario 
Estudiantel (DRE) in July 1964 to pursue his medical studies. 
He was paid his final salary payment of $425 on 1 September 
1964 under the DRE project. He was to do some unwitting work 
for JMHOPE, Swan Island propaganda broadcasting, and WIBALDA. 

There is no further indication in file that he was terminated, 
no quit claim, no OA or POA cancellation. However, there is no 
information on his use since 1964. Per document dated-7 June 
1965, he was studying at University of Miami and lvorking as 
switchboard operator for Cuban Catholic Children's program in 
Miami. According to Cuban Families Yearbook of 197 4, Dr. Luis 
FERNANDEZ Rocha living at 6021 W. 14th Lane, Hialeah, Florida, 
33012 with wife and four children. He became naturalized U.S. 
citizen on 15 September 1967. 

Julio FERNANDEZ Travejo 
(No crypt) 
DPOB: 10 August 1934, Havana 
201-297828 

POA requested for use as PM trainee 21 March 1961. POA 
cancelled 4 April 1962. FBI memo dated 14 December 1961 notes 
that he told FBI of CIA financial support to Frente Revolucionario 
Democratico (FRD) and to Antonio VARONA, one of its leaders, to 
the tune of "Six million dollars." Subject told FBI he himself 
belonged to group led by Rolando MASFERRER which ·NOT getting 
CIA support. Subject visited FBI 21 November 1960 after 
incident in which some paramilitary trainees of MASFERRER's 
group on No Name Key in Florida had come to FBI's attention. 
That group was called "Ejercito Nacional Cubano." 
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Jose Antonio LANUZA 
.. 

One Jose LANUSA was a leader of the DRE, residing in ·'' 
Miami, Florida, in November 1963. At that time, he was 
providing information (does not say to whom) on the 
"Commandos L," an anti-CASTRO organization. Not clear 
whether he is identified with the following LANUZA. 

Jose Antonio LANUZA 
(on microfiche) 
201-339258 

Only information in file is that Subject is a Cuban 
citizen who in 1962 was living at 1705 SW 3rd Ave., Miami. 
He is the Subject of Inter-Source Registry No. 9518. 
According to a document dated 1 November 1968, "SD 19658 is 
terminated without prejudice by the Department of the Army, 
and any additional information should be referred to the Army 
Source Registry." A note in the file also said that there. was 
no present contact with Subject, dated 29 October 1962. 

No traces Justin MacCarthy 

' "- . - . J 
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30 November 1976 

MH10RANDUM 

SUBJECT: Comments on Ronald KESSLER's Arti"cle: "CIA 
Withheld Details of OS~JALD Call," which Appeared 
in the Washington Post of 26 November 1976 

.. 

The following comments are keyed to the attached Hashington 
Post article, i.e., the paragraph numbers below correspond to the 
paragraphs as numbered in the margin of the xerox of the article: 

1. COMMENT: While CIA knew that a man identifying him­
self as Lee OSWALD had been in touch with the Soviet Embassy by 
telephone on 1 October 1963, this information had no unusual 
significance until 22 November 1963 when President Kennedy's 
assassination occurred. At that time an intensive review was 
made by the Mexico City Station of conversation transcripts pre­
pared on the basis of the 1 October telephone intercept. These 
transcripts had been reported to Headquarters and disseminated to 
the interested members of the intelligence community (as a former 
r~arine, OSWALD was a Navy and FBI case, and pot.entially of inter­
est to the Department of State). This review turned up 11 matches 11

, 

i.e., similar materials intercepted on 27 and 28 September 1963. 
These were reported by cab 1 e to Headquarters on 23 November 196.3. 
There is no indication in the transcripts that Lee Harvey OSWALD 
tried to make any "deal" with the Soviet Embassy as claimed in · · 
the Washington Post article. 

Analysis based upon actual voice comparison could not 
be made because the tapes, in accordance with-the normal practice, 
had been erased for re-use. The monitor was able to recall some­
thing of the voice characteristics from memory, hmoJever. He could 
recall the very poor Russian spoken by OSHALD, for example. 

2. COW1ENT: This statement is not substantiated by our 
files. 

3. COMMENT: The information regarding the 1 October 1963 
contact with the Soviet Embassy -- received in Headquarters on 
9 October -- was disseminated on 10 October 1963 to the Department 



' ' 

of State, the Federal Bureau of Investigation, the Department 
of the Navy, and the Imm·igration and Naturalization Service.~ 
A copy of the 10' October 1963 dissemination was made available 
to the Harren Con1mission on 24 t1arch 1964. {See Memorandum 
for J. Lee RANKIN, dated 24 t4arch 1964, from Richard HEU4S, 
Deputy Director for Plans; Subject: CIA Dissemination of In­
formation on Lee Harvey OSWALD, dated 10 October 1963.) On 
16 October 1963~ our Chief of Station sent a memorandum to the 
American ambassador on the subject of Lee OSWALD's contact with 
the Soviet Embassy. The original of this memorandum was routed 
to the ambassador, the minister~ the counselor for political 
affairs~ the reg·ional security officer. A copy was sent to the 
legal attache, naval attache, and the I&NS. 

In April 1964, Messrs. COLEMAN, SLAWSON and WILLENS, 
staff representatives of the Warren Commission, visited the U.S. 
Embassy in t4exico City. Our Station then indicated that the 
three men already knew 11 all about 11 the telephone conversations 
OSltlALD had. According to the Memorandum for the Record of 1-l 
April 1964, the three men reviev1ed the product from the tele=­
phone tap operation for the days 27, 28 September and 1 October 
1963 when Lee OSWALD contacted and visited the Cuban and Soviet 
Embassies. They made a 11 schedule" of OSltJALD's activities as far 
as possible for these days from this source. Note: They were 
shown English translations of the product, or "take 11

, as it was 
called. (HMl'vlA 23249, 14 April 1964. This document, in a sani­
tized and declassified version was made available to the public 
under provisions of the FOIA in March 1964 as Document Number 
274 and in September 1976 as Document Number 658) See follow­
ing: 

a. Hemorandum for J. lee RANKIN, dated 31 
January 1964, from Richard HELMS, Deputy Director 
for Plans; Subject: Information Developed by CIA 
on the Activity of Lee Harvey OS~JALD in Me xi co 
City, 28 September - 3 October 1963. 

b. Letter to Richard HELMS, Deputy Director 
for Plans, dated 10 February 1964, from J. lee 
RANKIN, General Counsel. 

c. Memorandum for J. Lee RANKIN, dated 19 
February 1964, from Richard HEL~1S, Deputy Director 
for Plans; Subject; Information Developed by CIA 
on the Activity of Lee Harvey OSHALD in t1exi co 
City, September 28 to October 3, 1963. 



4. COW1iENT: See comments in Parilgraph 3, above. .. 

5. C0~1~1ENT: The Agency disseminated the information 
concerning OSWALD's contact with the Soviet Embassy on 1 Octo­
ber to the Department of State, the Federal Bureau of Investi­
gation, the Department of the Navy, and the Immigration and 
Naturalization Service on 10 October 1963. On 23 November 1963 
the Agency disseminated to the FBI the transcripts of the tele­
phone calls made on 27, 28 September, 1 October, and 3 October 
1963. (The latter call, it was determined, did not pertain to 
OSWALD.) (See CSCI-3/778,829, dated 26 November 1963.) On 23 
November 1963, the Agency disseminated to the FBI information 
relating to OSWALD's contacts with the Cuban and Soviet Embas­
sies in Mexico City. 

6. COMMENT: OSHALD's alleged offer of information and 
suggestion that the Russians pay his way to the Soviet Uniuo 
does not appear in Agency transcripts of OSWALD's telephone . 
conversations \vith the Cuban and Soviet Embassies. 

7. COMMENT: OSWALD was in no sense "under investiga­
tion11 (before 22 November 1963). None of the facts of his trip 
to and stay in the USSR and retw~n to the United States, 1959-
1962, were known to the Mexico Station before 10 October 1963, 
when the bare bones of his biography were fonvarded by Headquar­
ters to it in response to a Station cabled report of 8 October 
1963 \llhich forwarded~ on a routine basis, what appeared to be 
a contact by an American for a visa to Cuba in transit to the 
USSR. It should be pointed out that the voice intercept cover­
age was not processed in 11 real time 11

• The means of acquisi­
tion and the volume of the information precluded anything but 
the spot reporting of items judged by the monitor to be of more. 
than ordinary interest. Full texts of selected items required 
a full transcription and full translation. One of the .. trig­
gers" that normally operated to focus and accelerate more speedy 
review and reporting of this kind of raw intelligence was the 
mention of a name. This \•tas \vhat occurred in the second of two 
conversations on 1 October.with the Soviet Embassy, d~ring which 
the speaker said he \vas 11 Lee OSvJALD 11

• This \•Jas the first time 
that the name OSWALD appeared in the intercepts and was report­
ed by the Station to Headquarters (8 October 1963). 

Had, at any time, a person telephoned the Soviet 
Embassy, identified himself, and offered information in ex­
change for a trip to the Soviet Union, it waul d have td ggered 

3 
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an immediate reaction by the monitor and the Station -­
fil~st, to identify the speaker; second, to report the infor­
mation to Headquarters; and third, to step up technical and 
photographic surveillance. 

8. COMMENT: No comment. 

9. COMMENT: Tapes Here not 11 routinely destroyed 11
• 

Tapes v.,rere erased after transcription had been made and re­
used. 

" 

Full transcripts of calls made on 28 September 1963 
and 1 October 1963 were forwarded to Headquarters on 23 Novem­
ber. The person who processed the transcripts was identified 
in the cable. There is no indication in the transcripts that 
OSt~ALD offered information or that any omissions were made \'Jhich 
might have contained that information . 

10. COMMENT: No comment. 

11. COMMENT: Files do not support this statement. 

12. COMMENT: Fi 1es do not support this statement. 

13. COM~lENT: The information "given by DURAN" is sup-
ported by her interrogations. 

14. COM~lENT: "OSHALD later referred in a letter to 
•meetings' he had in the Soviet Ernbassy. 11 Although KESSLER 
chooses not to give details, this statement is in reference 
to a letter OSWALD \'/rote on 9 November 1963 to the Consular 
Division of the Soviet Embassy in Lvashington. (Cormnission· 
Exhibit No. 15, Vol. XVI of the Hearings before the President's 
Commi.ssion on the Assassination of President Kennedy_.) 

15. COMMENT: No additional comment. 

16. COMMENT: With regard to the press statement that 
11 CIA claimed it did not knm-J of most of OSHALD's activities in 
Mexico City until after the as sass i nati on 11

: this is true, CIA 
did not know of his activities, other than those revealed in 
the intercepts. It should be noted that after the dissemination 
on 10 October 1963 of the 1 October 1963 contact, no requests 
\•Jere received from the dissemination cus tamers for fUl~ther in­
formation or follmi-up. Hithout some customer interest being 
expressed, particularly from the Navy, the FBI or' the Depat'tment 



ofState, who had the greatest interest in OSWALD at the tim~, 
there would have been little motivation for the Station to in­
dependently pursue such a tenuous CE lead. 

17. COMMENT: The discussion in this paragraph of the 
article rests on assumptions and allegations developed earlier 
in the article, follm-Jed by comments by t~essrs. BELIN and 
SCHWEIKER, apparently based in turn on information provided 
them by reporters. No further comment seems relevant, beyond 
those comments made earlier. 

18. COMMENT: Is BELIN here referring to Gilberta 
ALVARADO Urgate? If so, information regarding OS~~ALD provided 
by ALVARADO was passed to the Warren Commission as attachments 
to a memorandum for J. Lee RANKIN, dated 1 June 1964, from 
Richard HEU4S, Deputy Director for Plans. 

·-
(See also Memorandum for J. Lee RANKIN, dated 4 Ju.ne 

1964, from Richard HELMS; Subject: Information Developed on the 
Activity of Lee Harvey OSHALD in Nexico City. This memorandum 
became Commission Exhibit No. 3152 contained in Vol. XXVI of 
Warren Commission report.) 

19. COMMENT: We do not know what BELIN actually said to 
the reporters, when, or in response to what. vJe believe, how­
ever, this may be referring to BELIN•s letter of 15 April 1975 
to E. Henry KNOCHE of CIA. BELIN at that time was Executive 
Director of the Commission on CIA Activities \•lithin the United 
States (Rockefeller Commission). In his letter, BELIN refers to 
the photograph of an American male and the question whether or 
not this male was lee Harvey OSWALD. He continues: 

11 The CIA and the Warre.n Commission both 
determined that the picture \\las not of Lee 
Harvey OSWALD and that the picture was taken 
after OS~-JALD 1 eft t~ex·i co City. 

11 Although por:-tions of this record have 
been released to.the public, other portions 
have remained classified because of concerns 
by the CIA at the time that a release of the 
full picture might disclose sources and 
methods which the CIA felt were not in the 
national interest to disclose at that time. 
In light of the false allegations about the 
assassination of Presirlent Kennedy and the 

5 



false allegations of CIA involvement, I 
feel that it would be appropriate to re­
consider t>Jhether or not the entire matter 
can be fully disclosed at this time." 

An interim reply \'las forwarded on 23 April 1975 by 
E. Henry KNOCHE, Assistant to the Director,. CIA. On 2 May 

" 

1975 a review was completed of Agency holdings regarding the 
photograph of the unidentified individual in r1exico City pub­
lished by the ~larren Commission. This review also included 
knm<Jl edge of OS HALO's contacts with the Cuban and Soviet Embas­
sies obtained from telephone tap information and interr-ogations 
of Silvia DURAN, a r~exi can emp 1 oyee of the Cuban Embassy. On 
13 May 1975 two summaries of the above revie\'1, one classified 
and one unclassified, were forwarded to BELIN by the Agency. 

Attachment: 
Article 
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~GIA~\Nifhhel'd. ::it: 
• :('..,o•'-.,~.>j-:~~i·:~·; '; :·~:···:..·~ • • • .. ~~/~. ~ 

~.Data·· oh·~ ·osvv·ald \ 
i~:::;_ii';~~!~ ·~.:··:·'\ -/:··)·. ·:· ·.. . .. >· ····.~~~ 
~~-~[As~assiiiations Panel~~-~~ 
;1!;)s?ues_Report to· Hous~ 
:.•f-:_:..,-r..•-:::~~.,~ .,: ~ e :.·~,";t .. ', • ...... :;~· ..... ·~,.~:{~: 
,.. ~·:::.BY NORMAN KE~lPSTER. · ···:·'.~, 
:-s,,:,.~ ..... ·,;:-... .,.I .... • ...a ~, •• .; ·:"'"'"' 
.:t·.·'-i·~· .~ ··'Q: ·~• rtt9~.,.hHWuh-r" .... t·.;~. i ~~ ... :!! ... .:.'. 
~"t·•v:' ..... .-.:: "'• a "'.& ~-.'1.111",' ;J-(·S~- :- "''"· 
~·r< W .ASHI.NGTON_.:..Tfl"e. "CL4.., With-.. 
fhe'rd ~from: the ·FBI "for almcisl:· two : 
."months··jn 1953 informati01i that Lee 
'Harvey Q.;.;vald.had talked with Cu- ·.: 
• bari-and Soviet-. officials ·about his de-
; sire to visit those countries,· a Rouse 
~comi:nitteereported Friday:.~.c 1..-.. ~~ •. .;:.;1:. 
:.:.:· :rne Select Committee on Assassin-:. · 
iatioris":indicated in a ·report to the full .~ 1 

.. _Hoilse: that itS .-inyestigation . or.· the· 
::mu:de~ of Pi:-esident John F. Kennedy_ · 
.. would focus early in 1977 on a trip . 
.• OsWa!tt·nad made:to~:Mexico City.io: . 

,... ~.October; 1SS3~ ~ . .:.-. .;·.::::~: ;pr;::::=.-,: t: · ;.:...,. 
... :,.;, Chlef.Counsel Richard .A...Sprague·, 

:.'said·, that the··committee· staff had · 
· cleamE!d=t.~at a ·ciA· message describ- .; 
Fini Osi.vald:s ·activities ·in Mexico to 
f!e<;ferc;l·agencies such.as.the.FBI had . 
"been rewritten to eliminate.any·men- : 
~ tion. or his request foi:-- Cuban arid So_.·~ 
~:"Viet:visas; The message was sent·.in · 
l.October, more than a month before ; 
;;.the·Nov:22; 1963, assassination. ·::::..~-_:<: 
~;..':T.ae CL-\. discovered Oswald's. pre-.-. 
?.sen~e!at;:tlie ."ein.bassies-:t.hrciugldts· 
~:routine su.-vellla.nce.or those facilities. 
~:Be<:iuse"·03w<ild had once;defected to 
.;fr~-So'ti~t Union, the CIA and FBI 
;. 2-.i::!"b-e-en interested in his .activities· 
!~~~~-~~fore th¢.. K~gpedy:2SSas~a: ~ 
~ 't.::l. =!~ :_: .. ~ ...,._ .. ...;~ :t" ~ ·...:: · .. :.! ;-:-:·y ,..:..'_ .~~::~.;.-!. 
~.3:.1:::-i¥ct\· s.·deeiSion ....-tS:Wlthhold m.:.:' .. 
~=fo;::;:;:tat.ion was reversed shortly after·. 
~i:meciy,,.,.z.s killid..Tlie~zg~ncy:re.:~ · 
;. ~:ted Oswald's :e.Uo,r~ tQ ~visit, Cuba. 
~~d.:Ule So'liat.U)1ion·,oo~_to. Ute FB!· 

.. 

THE LOS ANGELES TIMES 
1 January· 1977 

. . _ .. . ... . . __ .::~:Di_strlct~f Colw:nbia's con_iressionai clr:l: 
nnd to the 'Warren Commission, wnich con~··· gqte a~d t_he chamnan ct the King subccJrr 
duded that Oswald was the assassin and :rruttee sa.td that r;o d~cis!a:1had been mz:2 
:1ad acted alone. . . : · ·. . on accep~tng Rays oUer. · .... ~: ~ · . . . 
·.Sprague told a pres:; conf~retKC that it Hoyrever, Sprague ind:"cal.ed that il pro':-. 
11as impossible without more information ably v(Ould be accepted.. ·: :·-: · .. '· ... · .. ;: · 

· o know why t~e CLI\ had censored its o;m · .. ••J..ily ~nd ~ peo~lc w;10 have re1ev2.n 
. ness age. .. • • , : ·: ~.:: : . _l~Ormalton Wtll be mterrogate?,~' Sprilgc, 
. But he SJ.ld the mctdent r2.1sed two mtcr- _srud. · · · · · · . ·· . ·. · .· · 
"!Sting, qu~.:;tions:. what might the t•ther .. ·In _a per~onal stateme~t issued b u·:-· 
1gencies have done differently if th~y had Junction w1th the report, Rep. B ::mf B. 
leen more fully Wormed anrl. why d.td the Gonzalez (D-Tex.}, who i:> to become co;-,·~­
·:IA. decide to :rcmove·"jnfonnatior. ·that"' mittee chairman in the new Yecr, sa!r\ <:. 
V?as cons!dered pertinent enough to be put~·· ~orough investigation. was nee.dul. t~ r::1· 

·in an initial draft of the messa,..,e1'> ~·. : .·•. ): : sw~l:umd.rads oipressmg queswons, ···. · . 
,:~!There Were ·no finn concluS!of.; ~ 1th~-·~ ···(;On.za.Jez said tnat the comrrJtte~ iiord 
·report.,· which ·the 12~mer.:lb<::r co:nmittee ·to. discover whether fonne;;- FBI Directc;r J. 
prepared :lfter the fJist three months of its : .. :E<!gar Hoov~r·s now: w~ll-known ::mim0_si-

:- investication into the murders oi Kennedy ty toward F .. mg had afwcted the F.Bl's :::­
:and ci~ rights-leac;let: Dr;-Martin Luthe!:'" ·. ·:vestigation o!U1e 2.ssa.Ssl_r.alion; ·::.-: . . , ',: · 
"Ki . . .. . • .. I· 'I' ··'·· .•.... - ··~ .. . . . ......... Ho=ev.er Gonzale"' S"'M the corr 't' I . ng._7v.'f . ~tr:!..~!.l't::.·• '~~ :,.,.._*!-\.JIJ, .... '!,.• ~;-_,);, .:·~, .. ~:'.; " . ' u W'"*J # lffll ~£:~:S 

. ~-- T.ech.i-Jcally;;tlu{~onfmtttee;goes out of';._.~ork' could go y.reU heyond .. the hlllings ci 

. busmess Tuesday Wlth the end of theses- ~ K.~pnedy and ~mg. ··.:.• ,···;· 'i ~·::·~c.;; .·. · 
sion of Comrress in which it was.formed.. . e"·. The comnuttee can sr.ed ligM on tr.~ 

·The purpo...,; of the year· end report was to larger issue of political murder and vi~ 
urge the.new Congress to reestablish the_; olence.'' ·Gonzale~ s_aid. ".We should r.:.~ 

·committee and to give it.$6.5_milli?n ~o pa:~ ,-;,forget ,tha~}~~s1dent. Ford had his fJ';>O\ 
.·for the first year of what could be a two-'·: narrow esce~pes, no member of tbe Hct~s:: 
")·ear investigation.· ·-:.: ; >• Jolt:~. • l ~\:!) ! . • ~~~sliou!d : ~.-.. ;.:: 1,·:~ • ·.·v: · . · · ::.;."~:":~:/: }c;;· • 
. ..: .. -:~. -. . .-.-· ·..:: ·:.:. >":t'f,)q t;l. ~f!"!ff:!)~rget: ·,that' the Capitol ':13uildincr ·. y•; s 
·( ~:fu~lli~~~ ·~~nth~ ·si·n~~ i~:e5·tablisi{,;·~{~_~ombe~·: • . .'~-· · ~$:\,:-(.•!•~~· •·· ~ ,:~-.i.;·: i..\·._~--~ ~ 
ment., the committee has irjtlated prelira.~' .••. ~e~/·3._1~ the comnu~tee s ultliT~: :.~. }~~; 
in::.n:: investi!mtions :into new and preri ,'was. .. to !,~d ?u~. n.ot JUst .w~at }J_~:>l>~:~.;:,, 
.-.;1 "' · . but n"~-"' · ·'' •· · ...... ,_. ...•... ., -~ · • VJcus y unpursued leads m both.assassma~ .. ··~· _._ . ....., •... : ~'::·.-~ ·.<.:.~~f··~.: .• ;:;':·~:--~;-)_·.-~· ·:-;:::.·< :· 

.~ons,'' the report said. .: .- ·: ·:: .. -~~ ··>:-:., . ''.:" · 
• The coiillilittee said its starr investigators · 
·had r.ecently :·questioned a , former CIA--· 
. agent- who md '4'personcl knowledge'.'. of- ' 
Oswald's .. visil::3·-to·, the Soviet and Cuban:·, 
embassies in 1fe::dcoa\..s a r.e:;ult of L~at in­

.:terview,: · the.'report ·said, staff :mc::::bers · 
·.were sent to Me:rico;.i?·nere U!ey found ar.d 
.:questioned additional v-rit!!esses; · ;:_;··'! ·...:~:-" .. ,, 
:~.-.~e.se:Wiree.sses had 11~ "ier.been·~a'..!Jb t 1 
: at;t. beior~ by: any inv~stig:·:· ive.bodq', :nat--:~-1 
mt.hstanding the fac~ tnat !ney nad 1mpor4 ;, 

'lallt.1nfon:n.aticn·cancernk:z, statem~nts b.T! 
: Lee ·Harve.r. Oswald in Mexico 'Within..: so­
day~ o! the assassination of Pres!del1t.Ken­
:nedy, .. thereportsaid.: ··, :::C-'-1' ~·,~·::"··. 

·.:. The report said" also that the c~ii.uu:e 
staffhad interviewed" a person who:assert-

' ed that he had discussed the :King murder ! 
with Ja:mei Earl Ray, who pleaded guilty · 

. to the crime. The unidenlliied will"Jess said 
·.that Ray had told. him about contacti.Ug an 
. associate in Europ~ to receive. further in-
.\ :stnictions. The story. which was to!d tote- j 
. porters by a committee member· sever21 
'WeclG ago, h2.3 not been veriiied. ·~-, ... : < ; • ·' , . . .. ... ... ... -... ~ . 

·: In a letter to New York 'ri.mes co!u..-:mist 
. ·Anthony Lewis, Ray offered Liili week to J 
1est1!y uneer oath at a comr:l.!ttee hearing.~ 

: ~ut Spraa~e and Walter F •. f.auntroy,. the.: 
' ....... • • \.. 'li • 'If,.:..,. a"- .... •' • ._J 
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MEMORANDUM FOR:· Deputy Director of Central Intelligence 

FROM 

SUBJECT 

: John H. Waller 
Inspector General 

: Washington Post Story of l3 Novembel" 
1976 "Oswald·Reportedly Told Cubans 
oi Plan to Kill JFK" 

1. The Post story on Saturday states that a J. Edgar Hoover 
_ _:nemorandum reported that Lee Harvey Oswald told Cubans in 

advance of his plan to kill President Kennedy.. The attached 
package v.ras prepared by Russ Holmes of CI Staff. It is for­
warded .for your information .. 

2. A copy of the Washington Post story has been added 
to the package. 

Attachments: a/s 

SDBreckinr~9.ge:js (16 Nov 17 6} 
Distribution: 

Original - Addressee w/atts 
1- IG Chrono 

Jo~ H. Waller 

1 - IG Subject {Task Force File) 
/ w/atts in above file 

A - SDB Chrono 

1 - Sey1nour Bolten w / atts 
l- John ·waller ,...,/atts 
1 - Andrew Falkiewicz y;/atts 

1 -@.a.~~Grinwij:v/att!J ,~ ,., :. -. 
'/ • '. •"~/•.,' I . .'. -,, '·• . _- - ·.,. t. 

//'//•7(· 
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13 November 1976 

MEMOR~NDUM FOR: Chief, CI Staff 

FROM Russell Bo Holmes 

SUBJECT - . . "Oswald Reportedly Told Cubans of Plan 
.to Kill JFK" by John M. Goshko, Washington 
Post, 13 November 1976. 

1. The memorandum" •• ·.by the late FBI Director 
J. Edgar Hoover saying that Lee Harvey Oswald reportedly 
told Cuban officials in advance of President Kennedy's 
assassination that he inten.ded to kill the President" 
is .cited in Commission Exhibit No. 3152, Volume XXVIs 
of the Hearin s Before the President's Commission on the 
Assassi n y pp. 1 See Tab A). 
CE No. 3152 is cited in support of statements made by the 
Warren Commission in it's Report on pages 307-308 (see 
Tab B). This memorandum is based upon information which 
the Agency had passed to FBI Headquarters and it's repre­
sentative in Mexico City. · 

2. On 26 November 1963, the Mexico City Station 
reported to Headquarters that a Nicaraguan named Gilberte 
ALVARADO Ugarte (referred to as "D" in the Warren Report) 
came to the U.S. Embassy in Mexico City. He claimed he 
had been in the Cuban Con~ulate in Mexico City·on ~8 
September 1963 when a man he later recognized to be Lee 
Harvey Oswald received $6,500 in cash to kill an important 
person in the United States. (See Tab A for complete 
memorandum.) 

3. The information obtained from ALVARADO lias passed· 
in Mexico City to the Legal Attache, Mr. Clark D. Anderson, 
by our Chief of Station on 29 November 1963 (See Tab C). 



.. 
A short dissemination (DIR 85744) alerting customs agencies 
to ALVARADO's allegation, \vas made on 29 November 1963 
to the White House, the Federal Bureau of Investigation, 
and the Department of State (see Tab D). A second dis­
semination (DIR 87667) was made on 7 December 1963 (see 
Tab E). (NB: In the latter dissemination, mention was . 
Jnade that a representative of the FBI participated in the 
interrogation of ALVARADO.) 

.4.. On 13 Dec.ember 1963, the Agency forwarded under 
CSCI 3/779, 136 a·translation of the Mexican police 
interrogation report on Gilbarto ALVARADO Ugarte (see 
Tab F). 

5.. In summary, the Agency and the FBI kneH of_ 
ALVARADO's allegations concerning Os1.'1ald, which lvere sub­
sequently retracted by ALVARADO himself as being false. 
In addition, the FBI was able to prove that Oswald was 
still in Nel'l Orlean;;; at the time ALVARADO claimed he saw 
Oswald in the Cuban Embassy in Mexico City. The information 
was forwarded to the Warren Commission by the Agency and the 
FBI as evidenced by its inclusion in the Warren Commission 
Report and accompanying exhibits. 
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By John M. ·aoshko: -' -··: C:Jbari errlba:;sy ·in 1\Iextc~ 
W-!tJ_~n:;;t~n Po;t •n .. :: Wrl:e: <; City prior to tl~e· murder of . 

'Ihe __ .Justice Department :Kennedy. ;· · · . · · · I 
h1_s discavez:ed·a 1954 memo-.- · There has· been ~erslslent 

: ':andum by the late. FBI Di· .'. surmise about a possible ln- l 
. t f d . . . volvemenfo(the·castro_gov~ 

;.-e;:: !':'r · •.•. E gar ·Hoover say •. . · .. ernm~nt ln. the· murder of· 
ing that Lee Harvey OswalC.I; .. :Kennedy, possibly as a ·coun· . 

. : re;>crtedly. told. Cuban om~· · ter st_roli:~ .against. CIA ei-
. ials hl .. ach·ance of President forts to· assassinate the· 

· · . · Xennedy's assassination that· . Cuban lead~r .. :· . . .· . 
·he intended to. kill the P.re.si· · .There has also been spec• I 

· ·dent.,,·.·.:·-··:··:~:·: ... •• .. -~:;~ ulation that the assassina·· 
· ·-:·; lnfonneii · · -~ y~S.'_" _·_ tion may have be_en theworlc:'j. 
:. · : teday that Hoover. in the ··or Cubari ·exile terrorisb. , 
·· memo, attributed this in for- : · However, aU of .these reports I 

· .. mation to· a highly reliable· have been fourth-or fifth·j . 
- ·inf<>rmai:tt who claimed to .hand accounts originating -1 . 

. 'have been· told it personaliy· . with informants of doubtful I 
by. Cub'an Prim.e Minister . . . . reliability.- .. ·, · ··· · :- · · · ·. · 

: ~idel Castro. ·:· . :'- · ~--,, -.- . · .. _·: .. ~~~ HA~V.EY_ OSW:ALD · Th~: Hoov~r memo '?'as 
. . <;:astro~ according to the · ..... :- •• Hoover memo found _ : des~nbed by the sources as 1 
.memQ.- reportedly ·said· he . · ..• - ·: :-.. -~- .·· ·-:;, , :., _.:-~ .. : havmgbeetl'addressed.to"the:' · 
~bad been advised by officials · .· · ·= · ·. :_::._; . . :. · ': .:__: ·.'.· .· ·; · ._- · · . Warren Commission, aP: 'j 

. _·of : t.he C~ban embassy in .-: :·The assertions r~por'ted in pointed by !ormer !"resident ! 

. · l\I~x1c'? C1ty. tl1at ·they bad -.. ~he Hoover memo go further- Johns?n ~o lnvestJ.gate ~he I 
· : me:t w1tn· Oswald before the :than any information cur- assass~n~tton. ~ut . ~ormer I 

. ~oy .. 22, 1963, assassination rently Oil the record_ con- comm1sswn staf.crs s<nd yes· 
· of :Kennedy in Dallas and· cerni.og· alleged statements . terday ~hat. t~ey-. h?d _.no ~ 
_tha.t. O~wald _inft?rm~ them __ mad~_ b~ Oswald in. a. prey- recoUecho~- of _ev_er hav}~g _ _. 
.o.( .ms.mt:nt:ons •. : .. ' .;::. ·--~..:-~-~ou~ly.disclose~ yisil: to; the See OSWALD, A9; Col: 1 -1 

. ~:. ·; .. ·. •/ .~ l ._~ ... ·~ :.:.~-/sl',;..·:.~ .... "'.:;r a .. · .. ·.-"·:,:.:: . : . .. ·:! :~\ ... 48 ._·..., .. : .... ::·.I 

....... : .... ·.:.-

~· ! .. . .. :.:· 
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lVleuno CitL§:ild~rinturii, ·· . s 
. . ~ 

On Os~vafd=C~b~n LinJ;,- 1 
: • •.• • o ·-a •: • l • • • ~ • 

4... · ... • ~" ~~ ~ ., ... ~'· -;·~ :-:"·. . . • • • •. . 

. . · ; OSWALD, From A1 :. · .: ··· said though that they believed "as an 
·· • ~ . : '. · ·' · '. · ·· ··.~·:- educated guess" that it \vas Rolando 

.:·· .. .; :recelyed such a ~en;? or havln~ b;~n Cubela, a high Cuban official and- Cas- II 
~ : ~old oy Hoover _or o~net F~I ofdctab _ · t.ro intimate whom -the CIA recruited ·1! 

·'· . · · o.f. th7 !nf'!rma~Lon ~ h. · . · · ;_ "- in·l961 and who later flguredAn CIA i 
.;:. · ··.-:Offtclals of tne Ju.stlce·Departmen~ ·'planstoklllCastro. .. ·.· .. · 11' 

: · .• ; .".' •. an~ the FBI refused any comment on • · . In the Senate intelligence commit- , 
::~ ·_.,the memo's existence _m; _Its contents.. ·.·tee investigation ·last year :It w~s db· .,,1 

.-::;, .. and o_ther: sol!rces .:a,nihar v:Ith the .·closed that. the CTA employed a highly . 
.. : : : assassma~wn !nvesUgaUon- sa1~ they p_Iace<i Castro government . official 

1

11 
) • .. had no kn~wl~ge .:of.:whether 1t act.·· with the cryptonym AMLASH .in ef: ~ 

.-::; ··:· · u!"lly was sent to ~he Wa~rr <?omml~· ~ .. forts to assassmate the Cuban lead~ .. ·I 
.-'·:·· ', s~9n. ·. ·· · ··· CJ • -- --·-·· • • ·- •• ••• · .• , Cubela and· :A..TVILASH were· publicly : 
.:~:.: . :Those- sources who tQld The Was~ reported to have been the same man. ·. i 

· _,;;.· ... lngton Post. about the document s~1d· : The sources·aiso were unable to sav i 
·::;: · ·ns,.exist_enc.e _apparently had been. un· . :how ~oover. came: into possession ~f i 
· ;.: ·. known until recently •. It was discov::- information from an informant inside • . · 
-~:~ :· ered, the sources said. as the result QI · Cuba, sirice foreign intelligence is a · i 
;:-:· : ')~orma~on that came to the a.~ten· CIA rat}ler . than an FBI function.· 1 
.;:.:· . t1on of.·the Justlce·_De~artment and 1 ~ome saad they thought the .informa: 1 .< .. ··that prompt~-Attorney. General Ed- t10n had first been given to the CIA •. !· .:.> :;. ward lL LeVi. ~ij oider a seareh of F~~ · .. which then ~urned it over to Hoover. ·. j 

· · ·.~-; .: ·,. files. · ·· . ·,::'.- .. ·.· _ <:: • ·: • · • •.• · :· · •• :.: However, .John McCone, who was.' 1 
. ·. ·:~~ ·. : ... ·- After· the memo .was found, the ·. CIA director at the time, said in a tel- ·.l 

· .. ::-::.;. sources ~dded; Levi put a.-·tlght clamp : · ephone interview. yesterday that the i 
· ::;:· · · · of secrecy on the m~tter; and· only a .: : information reportedly in the Hoover · i 

· --~~ : .. · small numbel."' o£ persons ~ the Jus--· memo.was .,unk-nown to me." .. . .... 
. . ·.:::::. · tice Department and .FBl know about· ····· "It's the first l've ever heard of it," 

·:::: - ·. the document's existence.. ~· .. ; ......... , ..•. --·McCone sa.ld. !'It's hard for me to be-:. 
:·~:; · . . -:, -As a· result, the'Sources·said,' they·: .Iievt: that· such·· a memorandum· ex- U 

.. :.:-- . are·unable to answer such questions . Jsted without it being known to me p 
. :.:;· ·· as why the memo :app~ren~ .. neyeL". ~ ·.a:r:d to the staff of the W;:rren'Com~ -~ 

:·:-: .:- reached the .Warren p~mmi.s.sion1 -~-J:U.lss1on." . . · ··~ ·.-::·• .. · .~ 
.-,:.:.. wh'ether the information wa::l <\Cturate- .:.,}· .. The sam.~ pnint was. made b,¥ David· 
:::::·.·:.and. if so. '\vhether Castio·:was·· lq· · .. · W.)lelin, wl}~ served as· one: or tl).~.·; 
.• :, ·. . formed about Oswald's lntentrorui·be:: ·"'Warren Commission•s legal counsels.:, 
} · · fore or after Kennedy ~as kliled:" : ... :.:: _ _Jre said,.:in .~ _ t~l.eph~ne_ inter.'1~~··: 'T ·. 
;~.;: ::::·Documents released reeentiY -bjr"~e · ;.:· b~ve. -~~~Oll:ltely n.o :r.e_collechon ?f 
:-:~. -:~. CIA imder the Freedom of Informa:-": such. a memo. If sucli a document d1d ·: 
:;=-:. ,_.. tion Act estabiish that Oswald visited.:' .. «:xist,.-r~ srire that we never s~w jt." . 
:/. · .-Mexico City less than tWo months be-:~.; ·Other documents that. ~ave :been ' 
·,::: ~ ,. fore the assassination :md met ·there mad_e public: recently lndtcate that . 
·:-::. · · with officials of the Cuban embassy: ; :/."-.Hoover ·.and top ltBI officials. ~e~-· 
· :;.: ·• ()ne or these CIA documaii.ts. dated ···-·:while the·;· bureau _wa~ ·Jnvesbgatmg _ 
..:::-: · May 5, 1964, states that. prlor to Octo- . : the Kennedy·ass.assmabon - t~~t t~e 
::-:_.:···: ber 1963 Oswald vlsi.ted the Cuban<.:.CIA was explormg the posslb1llty of. 

. . -. ·: .-,..· emb.assy ·'on,... two or three occaslon:s · · having·9astro killed. Howe~er; H(1over 
· · ·.·,~··,-:•·and was in contact· with' three aUe!!!ed· ·: -n~ver. tnfC!rm~ ·the Warren Com- . 
. , :.~i?. Cuban . intell.igence~ a~en~-.idEmtiilecF-mfssion ·o~_-t~e. -~If''~.:-.~l~~tl~g'.: aga~~t = . 

. •/ ,._. · as· Lm:sa Ca~deron. ?.-Ianuel· ·Vegas.· ' Castro.,., ... · :~· . . ~ .. ·.- :·· · .• .• , '--·- ..,, 
·: · ; Perez and Rogelio :-=-o~.rirecez Lot>'fz. :: · · · _,. .:. · · ··- •· · ··· 
· .... ·.. He also is. known to have talked" 
. ····:· with an embassy offidal named Siliva 

f · ··. · Duran. She reportedly has S'lid thc~t 
· • .1.• . . ~ .:ih~ dealt \'lith Oswald only a}lout hu .[ 
. . . :.-. unsuccessful.atternpts to obtam a· visa· · 

. to visit Cuba.· . 
· .1. .,; : ·.·.·~. The sources were unable to identUy . 

·.:-: -: the in!ormant described ln the Hoover 
-.:.::;:>- memo as having obtained the inform.a-

. • ton from Castro. Some of the sources 
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111'• U!lJJ:!. 1!01\YI'r:li '11'&111 htopho!I1UU7 CC!It&otocl 1!1 l!.ll 
duort tc ulcc aa. s,~ohtao~t ft>f u 1!1Urvte'lr. !!s wu eonttl:tcd 
:.;'i U:U;>hou !lUmber Ill!. (•12SO, lll"o IIOU1UU &C'Ic!IO'fltd~ed tb& t 
tll:rat •u~11 teo ~q lo.O;·o~ UJJ tnuLaou UOJ& 11.03 'll'ut 1-twreac 
Clltc:aro, 1U1ooa, to aH~ llo:rtb llroadv&y, C'h1CJto, %Uho1u • 
aUto<! tbU H• a1oll'I"U~ bua&IIOU Oj)O'I'lU~II'IIIIIZ' \lie IIUc $11011' ~bit, 

llr, l!OltUH acltnll>'hd~c<l thit ItO hu bae11 !:non ill. tbt ; 
11.11s:~c blatnen 111 C1!1ca~o IInder the nu:.u o:t itA.C¥ UCltAn:D taraauy Jfll'll, 

l!l", !!Onl!IH stLtatl tht lie wou1d. not llheuu the m&'Uo:r 
hvolvh: JACX n1.'1:2h'5T£Ill U h 'I>Uto<l DO :J)0.1'l 'fh&UOoYCI' ot thU 
1ntliv1dual, ur. UOr.l'!'l"OO: rofuuod to ulto l!l.useU ua!.hblo tor alii 
iotorv1cv on4 utuod ho viGbed bt llld nover acknodcd~~~~ havin3 
known l\IIDO\STtUC nn1 yun a,o Yhen l\1JllZl(:S..EIIl Uvo<l ill Chiesuo, 
l'l'. llOr.:tlT'l ahtocl llliDtllSTtiii na only a paninG: aoq.llllllltalle• of 
l:l1s 11.nd h ll:uo notb£nr gg~ccn£ne bilh 

1 
. 

Vllo 1-..!!.1~~-~!ll..'l:!-1'-----
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CU4TftA,t, 'M'T.::...UQ.~ A.cs.~"'Y 

'I/A'Pf6N4'W'Offr, Q..C,.. ~ 

S.U:MOM."nlUM J'On.t M?. :, lA• n,a,.'kl.ft 
C:tnent Co=• el 
Pntldtr.l1r Commlu!ot~ 11t1 th• 
4uaiiiMUon et Prodde"l KoMt4r 

Illformatlon Oovtlopod on Ill• AeUvltf 
ot we ll.lrvt;t OSWALI> L-o M•xleo Cltf 

, S, OR%& 'Navombn 196S a fOI.l.P\3: wt!Jt Amnlcan, ro!•noc! 
to ltenln a• "06

0 nme to tho tJ,s, Embury'" J.!u.leo City, He 
da.!mtd lie h&<l bttft !ft !llt C:ob.•n Contut.llo In Moxie" City"" 
\&September 19U w!lo11 & man he La lop rocognlu4 to 'br we lliMrtf 
OSWAI..l) rtcelved $6,500 In cuh to lci.ll nlmporU.I\t perso~ ln !llo 
Ynltoll St~t••• . 

2, "D" doacrl'becl'!lle clrewn•t&neu as !oU""'II White ct.>r.dln: 
by II 'b1thTOOn1 fioor &bOUIIIGon ht laW & lfTOVp Of In roo !JOfiOM C~l\• 
,. ... lng OD a patio a,..., root ""''Y• One wu ~ t..>U, thin Negro with 
uddleh lla!r, obvlou•l:r dyed, who spoke .. pt<Jty 1.n bo!ll Sp.<nlrh •nd 
En:Uah, Hr hd promlnrnt chetl< bonoo an~ a notknb!e tear or. tho 
lowor rlghl side ot hh cl!lfto Thr oeccnd wu a white poroon whom 
tho subJect lla4 ICon puv!o\ltly In a wdtlnr room carrying & C&lU~!I 
panport, The w~Jtoponon hod green oyu, blond.toh h>Lr, wltlt & 

pompadour Mhdm, &nd d>rl< ryegluua, The IMrd poreon alhgeclly 
• ·u J.ro Hnvoy OSWALD, "13" w~s ca(np\t\rly conv!nead of lhh 
rrom :publlfbeol pholot Cll OSWALD loUowln¥ lht &IIIHirutl~n, 
OSWAI.II wu wurlnr a 'btu~ epo,-t co• I, 'outtO!Itd•up "'ltJto ohl.ri: 

.YIU. 1hort toll.a.r l.ablo no Ut, uri< rray p~nh, tnd <;lou -yrg\u10u. 
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Ht ha.d & $1'UIIIPUII"'ft Ia lth pocO,.wt, WOrt & WFIII W&tfli wtlll II 
you- bod, &1\4 cppeuod to"""· & rt•totla a thO\Ildu holtttro 
A t•U CublD Jatftt<l U>o K'""l' momvr.t<flly and p~ut<l Arnorlc&n 
currency w the N•po, Tho Nea:ro 1.\tn aU•gedly n\4 t~ OSWAUI 
Ln E:n;Ush, 1'1 want to \dU t.'>o m•"•" OSWALD r<pUect, "Yo~>'r• 
z:ot "'"" e~ougb, 1 UA do \1, 11 'the Nel>ro the I\ t&t<l Ln Sp&nltb, 
"! nn't :• wllh fCI""• 1 b>ve & tot to clo," OSWALD npUed, 
'"l'h• people &ro w&!Uns for m• bael< thou," Tho N<llro tho,. 
sn• OSWALD $6,500 !.n l.>rso dencmlr.&llo:o \1,$, bills, uyLnr. 
''Il>.lo hn't much." An<r hur!.n:; thlo,converutlou, "D" ul<l 
t.i.:tt he telephotml t.'>o U ,S, &mb;luyla M•"lco City aevual Umu 
on ao Soptembu 'i>e!oro !he ....... 111-'tlOI\ II\ An &thmpt to uport 
Ill• beUcf l.h.ll oomeono !mpori..U\t ln Uu Un.ltcd S~>otea 'ltU to 1>1 
\t!Urd, 'but wu !ln&llylo\4 by J<>mOO<I.I &\!he &m'oany to atop 
... ut!.f\; h11 Urns. 

), "0" wu ltnCtWll tolh.IJ A:aney &I & f~rmn l.atorm•t.t of 
a Lo.lla Amul~ao. 10c~rl~y eu·vtee, l:llo uU&b!llty w&l conlldeu4 
q.., .. uona'o!: by 11 .s, a.utllor!tle o a1!.houzh h• b>cl r.ot I>••~ wholly 
diJCredHed, "0'' claimed he ,.. .. o b :Mcx!eo City worlt.ln£ again•: 
tlse Ct.:.b&n Ccmrnl.mtatl tar hit eerYlce, '.t'ht urvh:11, :Ocwevcr, 
hu defitrd l.h.lt bo wu octlng o,. lte bcht\1, Whlll Lnv .. tteatlcm 

.,• . 

I'" the United St.tt .. ohowe4 th&J OSWALD CC1.1III act poul~ly have 
'i>eeft 1.n :Mex!~o City Olt U September (ho wau lq>""" to h&vo beto 
b Now Orle&M o!l both 11Mii 19 S<Ft«ml>erlo l.o.to1111n l.o.luro&•ttee 
UUe4 t'= tl-.JLkt "D 1a11 dOf'J'• 

4. 011 l8 l{crYernbu 196$ the Mea.!e&S pe!Lee l.atenbwed hlmo · 
,u ll.rol "tl" per•htell m hlt a to,.,. but""' 30 Noveml>er he ~.!mlttot!. 
!" & olgt~t4 ot..t.tement lho.l hle whcl~ acco\lJit o1IO\ll OSWALD •&a , 
!•1••• tlo adm!Uccl he lu& not sue Lu CSVIALl> at aU 4n<llh<& 
ht lad ~ol uer. ar.ybO<iy p•l~ mor.oy In tht C11ha J:mbauy, Ht 
olio a.:.m!tted he !..ad not trtcd repuh~ly to pho.e ._ w&n\lng lo 
\h• 1J ,S, J:mbuey In ).hdeo C:lly on 20 Sopltmbn &e be had 
pHIO~oly cl.r.lm•d• tnnud 'h.o ll.allllrh cot1Uth4 tho \1 ,$, Z:m• 
buoy ellu tllo uuuiMiion. 11lJ'1 ... 1d tN.t hlo mctln Ill toUin; 
t.Mo ul,. atort"WU to bclp set h!mod! odmltt•d lnlo tht l.llllled 
St.ot .. OQ l..'u.l he eov.ld t-arUd!'-'t• la &t\!o" a;llzut i"'dol C&ltrOo . 
Ho nld 1..1ut ko hato4 Cutro an!l \houahl \h.l.t lt.h story abo~t OSWALt), 
U b<U .. a,, ww.\4 lt.olp UIIU \ho 1JIIlto<l SlJIIU IO t.&J<o A~tioli.JAIAd 
t:.t4b9• 
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~ l!ovn'otr :&, 3.96:1 1 'l'·3ll ud• eontt.at Yitll t'llo 
'11'1ted Sbtca l:ttbu17 a.t ltaxico, 1:1, :r,, a.J\11 ~YI.at4 the 
tol.lovi~ Cl 

, . 
... · .. 
I •'' 

'l'-:32 entorot! l!odect U'l.oe~Uy 1'1'0& C<lateub 011 
l.lle-ust 29 1 1003, tr.volod to l!nico, D, :r., u4 &Y'on~uont11 
udo co~~let 1ritll t. lliclUCUt.n co~..,u11illt roaf.dinr ill lloxl.co C:S.tft • 
Trc» tbLf cont•ot a. pb.ll v:.u dovohtcl.l tor T~:l to tnvd to 
C"l<l>:l to stu~y :-.;orrua Y::lrlll!:'o t~c.l..:s, ltw bd cce:.sio~~> to 
vidt the Olbu eor.a~htv 1u l.to:dc:o, 11, ll'., uvora.:r. I!Utorod 
UY.CI tel' tbo purpou of obtLbinlf ~nvd clocuaonh.Un tor 
C'Jh '.ly lur!IJ.sllio&' hlte U~lltU1c:~.Uoll ptpeu U II l!n:te.wa 
eUIJ:cu, 

l!e abt64 ths.t on Sopto11bel' lS, 10S3, he Ynt tel 
tho C....bn Ccl!.lNlt.to, u.<l '1111!.lo s:l.ttinr h tho Ylit1n« roo~:r. 
ull' 1. rroup ot app:roxinhll' oicht pcrsoos C!llhl' tho Co~~.aull.till 
11.11<1 tht ottl.ce at Olbo..~~ Conuul J.'VSI:IllO .UM. Jo. percn 1111J<non 
to llia "'"" a1tt1.a:r &t .t..:Cl.li'll desk. .1. ahert tin hto:r, 11hUD 
souree ,.,_. ata~hll: ccu tho c!o~r to tlla li.OA111 :l'.:t<llll &t thll 
Cu\llll Conguhto, bt noUcod. th.:Ot mon eonvou1.n11 II tov foQt 
""'~" fro,. ht.ll, One of tbom !UII 11 11.111 tblll 11~1:1'0 vitll 
:reddl;h !>WI tho cooon<l YUI 8. X:LZI 1tbO!II. '11'..:12 ll~li lltOA ]il:rtVl.Oilil$' 
hol4inll: v. CU~s<liln paJ:spcrt h tho vdtt~c roou ot·oe OJbt.a 
C<jn.s11btiJ pd n .. thir#. po:r;oll 11'&11 W IIJo.!VI:lf OSVM .. IJ. 

Sc\l.t'e& l!htod th'l.t 1\ tr.l1 Olbu jol.aocl tbe 11.1love 
'1:!"01111 1110eon~a.r1l:r Lll4 pu:llclll eo:o 11A~to4 llntoa currn.o:r to 
th lfo!;!'O• 

1 

'rbo :fol.lovtur eonvorutiom 'l:totvum tho lloz;ro w 
OSY.IJ.Zl vu: ovorl:.au4 'll:r IJO\I.t'OOI 

l\cp-o (11 li:ll,zlisl\) 1 :1: TUt ~o ll111 tho DUo 

OSU'W1 'fou're r.ct .....U <!IIIC\\I:b• lt CU> 110 ~to. 

-. 

.·~: .. ~ . 
. .. '• .· . . .: .... 
'·' 

,•. 

·- •. . '. 
:· .. · .. 

lffm (!II l!panhll)l : Clllt 1 t "" vltll yov, i llno 
a. lot to clrt, 

CISl'Atllr 'rho pooplll uo •nltlflt toY''"' hell thno 

,• 

'1'~2 llhh4 tl!d tha Xor.ro t~rn ~tncr 0!11'AUI 
$8,500 lt llnlto~ Dhtoer C'lll'roncy of hYr.o dono .. ln~Uontr, 
nr1nct "TTile ioa•t •ucb," or thin K'""• n, poo 1ru !o'l' ntra 
upnso•• tlur Vcv; alao gr.YII OStAI.O Jbnu' 200 llcxicu pcnoor, 

lfi II. bhl' tnton1nr1 IOIITCI Rt't~ that tho 
Vnlted States bnt.k nota; voro sa a na~tl p~c~ ~bout onw tcurta 
cf aa hell tll1ck, bo~o~nli Y1tll a !'apoJ' ~tlld 1 'ihlcb tho l!otro 
\lrol<e botorr eoununr 1111~ n,&oa utrr. tor Ullu"a n<i ;s,ooo 
u •.a.ch&Au pa:rmoat.• 

'1'•::12 shtec! thLt Oswald hul eonhd a xreo11 
JIIBip<l!'t h llht pO(l<Ott ll-1\d be boHn•ort he ''" ():;:~ALP 'll'tl.l'~e,: 
t. pbtol. ill & allo~ldcr hclator, but ho un not •~ro of tbb 
po!~tt fie Bt&to4 th&t OsrALD bad long fthoos ond a wrivt V&teh 
Yitb & )'dlll"Y-~ohl bal\d. .AeeordioK to "ourro, OS\'At.ll 
appoucd to lla complotol)' at hn•o at tho Connhle e.nli to knOT 
nil to lit \:nan ~7 Cllbu C:OMubcv reroonno1. 

'!'~2 'II'ID &l'T<IIIIhd &l'lli lllhl"rO~Atec! b1 Vexte .. ll 
eutllorUhs QD llovom\lor 2a, 10G3, 1u1~ a copr of tho ifthrro• 
u;&Uoa r•pcrt blJ' the Uu~eu &llthorut~s rnu.hc! tho tollcrdnzl 

At tllo o11t11ot uourco'• vt~>rr ~•nonUy rocott~lct! 
thd 1'cteofdccl abov., llo ro; ... totl to tho Uc:ica•t ;.uthor~Uei!! 
the dotaf.Ill of tho IIC:Gilo h 'lhtch bo nU" tho lhrg~<t, tha 
Canadhn •nd tho Alaoriean convcralna; toxothor, th; deHnry 
ol tho 'IIIOnc:r to tnt .!.aN"S.C&II l:o7 tkw l!uro, ~onli tho connrntl.l!a 
be ovn-hu-11. . . 

T~2 JdYiaod th~ interwlcvln~ t~~ie~n oft!oialc 
thr.t IJpilll. SOdftf tlle ph<lhgT&pll ot OSl!ALl) 11'1 the~ ~~spapoN: 
fotlniftf the UU.IIObll.tiOII Ot l>fuidcnt .10111{ l'. :Xt:fl1Ell11 l:O 
roeotni:to4 O.li'IJ.W u tho d.urAc~" ~· bAd aeon &t tl\~ CuliiiJI 
C!aD;IIl&tft 

All o:rcorpt :fro• IOYI'ec•t otr.tG1Zcnt tq llellic:r.ll 
Allt~oritlc•• u tra.ea1~t.tw4 trcn tr~niJb 1 1t ~ tollo~#l 
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•.,. .,Sl'OI\hrtcoua\y •~<I aflrtr rnl!f1Miil1'trl.llr llo 
cle"lr.,. to acti\U tho& lb~ A•nY'lr.on ttt wbca In 
rolcrrtd 1n tho 'o<>d7 ct hl" 01\ot~••nt at\11 wbna. 
ba w.., tho Uth ot i$npter.bM• nf Lblll re•r ln tho 
Cll~u <:ona\111\tct 11~<1 p r.orlftlll rl'n~•llhMCo kl>ov& 
cUl1 per c:c:t\t 1 to LK~ IIA!tYX'f O:JIAI.Il l•nut~nla 
or tho Prulcic:nt ot tho UJ•H~d 1\lai~R), 'rh&t 
attor 1110 Aflts~ulnnUnn nt Jtrnnlotant UMfi&Dl' tha 
wHnou tool< Ad'l'nntM~ nt thlll bet 1n hh hYor 
to up loU it, tvrnlNhlll~ Trrlll'ln& auch u tlloae 
S:.llhllr !tot torth, tor lh<' l"•rflnM ot prll•oll1n& 
an t'norgoUIII roo~:Uon tro• (hn 1'"11\lcftl point ol 
"lev on \i>o port ot thP UnH,.d ~tat~A ol &nor1C:.\ 
~~oJ.nst th~ ~;ororn11~nL or 1'111~;1, CA:I'I'M nl•'l Dn~ 
lbM ho had no •otJ.vo other il>on tho protounll 
lutre4 he 1'eola for co~•""'""· Tnot •11 IIUI Uta 
thO vHncn had <!~die~ ted hlo.nnU Ln COilbnUni 
coauunlulll ""' ~~~ rc,r<:>U ~l thin "~""n\ not huinc 
·acco~p1!$hOd. bh olljccuvo 1ft tho e~uu ot -c:a~alns 
11 roocUon on 1ho pnrt ot lhn bu1e&ll Qonrnaont 
agUAu> llll&I.. C:AS1'1ll)," ' 

ll~c~un of tho het thAt n~liRr~uont tc ullinr the 
&l>o•O•i!OaUono<t su.tel!lent to N~•lc:an authorHica, sourco 
chl•ecl that he 1:~11 c:b~n:od his auta010nt bocluco ol ton, 
II• wu htorvlevc4 &t conAiclcr&b\o lmn&th 011 Pcu:tabn• 6 ancl. 
G1 UG~, All ltcdc:C> 1 l), ;r, 

Attu roUo:a\ir.~ hie al11r7 1 'i'·~ll 'l!illll afforded 

"• 

. : 

, ... 

s ~lJ!l'l'opll eullliiiLUon o~ l')ccoallnr G, 1~03, !lllr1fiS the cwll'a& 
ot th11 cuz1n~Uo11 be 'I'AD anka•l 1 "le \hill tho Aaarlt:~ll 7uu """' 
1 ~ tho Cllbu ecuulata1" ~t the UaQ lit "" e11n11 pllotosnphs 
ot OSlf.A.Ll), 

. E1eb. Uaur :,o YAD U~04 tlllB ~UOIIU011 0 h o!of1nlh11 
rupon<lecl, ''1Cu 1" but it .<res 110toc! 1.ll:~.l tilt polnraph in:l1cUe4 
n "d.acfpt1oll ruponao" en tMao lr.anra, 'l'llou l'OSi'OMe& n:i. 
thou 'IH~ rupec:t to othnr <;ueuUcns ltd to tM con~l\1&1011 
uu T•J2 11•.a & hbl'iaUor, It""' apeo1UuUy poht•4 
~; t~ Ma. uu tile polnn.pll 1114l.o&\14 \lire\ ~~ ·ue an llt1&& 
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Mexico City in early September to receive money and orders :for the 
---~- a.ssassination,:~si tbat lts had been flown to a secret airfield somewhere in 
~:,;· ornea.r the Yucatan Peninsulat~s that l1e might have made contacts in 
,~_:.·:Mexico City mth a Communist from the United States shortly 
·;. before the nssassina.tion,a69 and that Oswald assa.ssinated the Pre~~-

~~·:. dent at the direction of a particular Cuban agent who met with llim in 
·.··· the United States imd paid him $7,00o:m1 A letter wn.s :.eceived from 
: '-· someone in. Cuba. alleging the writer had attended a-meeting where 

f.:· tha assassination had ~en discussed as part of a plan which would 
.;;:. · · · soon in dude the death of other non-Communist leaders in th(} Ameti· 
.:: ,. cas.11n The charge was made in a Cuban e:-..--patriate publication that in 

·: · ·: ered 5 days after the assassinat.ion, while he was under 
·.. uence of liquor, Fidel Castro made a slip of the tongue and saida 

· '.' · "The first time Osw:tld was in Cuba,". giving away the. 
.";1 :fact that Oswald had-made one or more s ious trips to that 
-.;'_:: country.1112 • - ... • • • · ·- · ---· · • - . 

-.:.--._::· · Some stories linked the assassination to anti-Castro groups wh<> 
.-. allegedly were engaged in obtaining illicit firearms in the United 

. : States, one such claim being that these groups killed the President as 
>' '. part of a bargain with some illicit organizations who would then 

: :: E!Upply them with firearms as payment..1073 Other rumors placed 
- Oswald in Miami, Fla., at various times, allegedly in pro-Cuban ac­

. :,) -·tivities there.117
" The assassination was claimed to have been carried 

:f ~ ou~ by Chinese Communist.<J operating joi witl1 the Cubans.5n 

Oswald was also alleged to have met with t nban Ambassador in 
._: .... ~,a ]}fexico City restaurant and to Ita.ve driven off iri the Ambassador's 

~ :£~--· car for a. private talk.11711
• Castro himself, it was nlleged, 2 days after 

,:,~··:the a-c::.sa.ssination called for the files relating to os,mld's den lings with 
:L;;· two members of the Cuban diplomatic mission in the Soviei;. Union; 

·:. · ........ ·:the inference dmwn was that the "dealings" hnd occurred _and had 
. . ~ ;established n. secret subversive relationsl1ip which continued through 
.·. ·:~~- Oswa~d:s li:£~11" Without excel,)tion, the ru;nors and allegations ?f 
· .~-s.:t--a. consprratonal contact were sho·wn to be w1tl1.out any :factual bas1s, 

~~- · in soma cases the product of mistaken identification. • 
·mustrn.tive of the attention given to the most serious a11egations 

· ·iS the case of 'tn," a young Latin .American secret ngent ,.,·ho ap-
•. ::::!!~ : proached U.S. authorities in Mexico shortly after the assassinntion 
-: .nnd declared that he saw Lea Harvey Oswald receiving $6,500 to kill 

tha President. .Among other details, "D" said that at about noon on 
September 181 waiting to conduct son1_e business at the Cuban con­
sulate, he saw a group of tlnea persons conversing in a patio a few 
feet awny. One wus a tall, thin Negro wit.h reddish hair, obviously 

•-;:.dyed, who spoJre rapidly in both Spanish and English, and another 
lras a. man l1e said was ~e Harvey Oswald. A tall Cuban joined the 
group momentarily and passed some currency to t1ta Negro. The 
Negro then nlJegedly said to.OswaM in Eng1isl1, "I want to kill the 
limn." Oswald replied, "You're not man enough, I can do it." The 
Negro then said in Spanish, "I can't go with you, I lmve a lot to do." 
Oswald replied, "Tl1e people are waiting for me back there.51 The 
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Negro then gave Oswald $6,500 in large-denomination American bill~. 
saying, "This isn't much." After hearing this conversation, "D") said 
that l1o telephoned the American Embassy in 1\fe:'!::ico City several 
times prior to the assassination in an attempt to report his belief that 
someone important in the United States was to be kiUed, but wa~ 
finaUy toJd by someona at the Embassy to stop wasting his time. 

"D', and hls allegations were inunedia.te1y subjected to intensh·e 
investigation. His fonner employment· as an agent for a Latin Amerl­
ean country WaS confirmed, although his SUperiors had no h"llO\•;Jedgt' 
of his pr~sence in :Mexico or the assignment described by "D." Four 
days after "D" first appeared the U.S. Government was informed by 
tha 1.Iexican authorities that "D" ha.d admitted in ·wTiting that l1is 
whole narrative about Oswald was false. He said that he l1ad nen~r 
seen 03wa1d anyplace, and that he had not seen anybody-paid mont>\" 
in the Cuban Embassy. lie also admitted that he never tried to tel;_ 
phone the American Emba.c:;.sy in September and that his first call to 

· · the Embassy was after the assassination. "D" said that his motive in 
· · fabricating the suny was to help get himself admitted into the United 

States so that he could there participate in action against Fidel Castro. 
He said that he hated Castro and hoped that the stQry he made up 
would be believed and would cause the United States to "take action" 
against him. . 

Still later, when questioned by American authorities, "D, claimed 
that he had been pressured into retrncting his statement by the ll.Iex­

. ica.n police and that. the :retraction, rather than his first statement, 
. . was false. A portion of the American questioning was carried on 

with the use of a polygraph machine, with the consent of "D." 'When 
told that the m~hine indicated that he was probably lying, "D" said 
words to the effect that he "must be mistaken." Investigation in the 
meantime had disclosed that the Embassy extension number "Dn said 
he had called would not have given him the person he said he spoke 

. to, and that no one at the Embassy-clerks, secretaries; or officers­
. had any :recollection of his ea.Us. In addition, Oswald spoke little, if 

any, Spanish. That he could have earned on the alleged conversation 
with the red-headed Negro in the Cuban Embassy, part of which was 
supposed to have been in Spanish, was therefore doubtful. "D" now 
said that he l-7as uncertain as to the date when he saw "someone who 
looked like Oswald" at the Cuban Embassy, and upon reconsideration, 
he now thought it was on a. Tuesday, September 17, rather than Sep· 
tember 18 •. On September 17, however, Oswald visited the Louisiana 
State Unemployment Commission in New Orleans and also casbf:!"J a . 
check from the Texas Employment Commission at the Winn-Di:rie 
Store No. 1425 in New Orleans. On the basis of the retractions made· 
by "D" when lla h~.>..ard the results of the polygraph examination, nnd 
on the basis o..f discrepancies which appeared in his story, it was 
concluded that "D" was lying.1173 • · I · 

The investigation of the Commission has thus produced no evidence_ .! 

that Oswald's trip to Mexico was in any way connected with tlu:l ass!l.S· 1 · 
sination of President Kennedy, nor has it uncovered evidence that the 
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1 .. · On th;;: m~:c"niD.g oi 26 Nov.emb~r an oiticer of tl-.1.is s~ction.,. - ;_ 
acco:::npa.nied by lvlr. Plamb;ack o£ the Security Office11 i:nterwtiewed . · · 
Subject in a parked car on th.~ south edge o( tha city., The following 
sta.t~ments, unl~.Soa ot..~.arwise notedll> are t..'l.::~ae o! the Subject:. 

·. . -
'· 

Subject was b~ni 31 J'anuary 194;) in Ciud.a.d :&a.l:na. .. 
Departamento Z~aya~ Nicaragua.. He ent:ered Mexico by 
bus on 2') Augu::~t 1963 on his way to Cuba to SP.J.dy guerrilla ..aar!::w:e 
tactics. Ha was to walt in.:!v~e.xic.o u::~til false documentation 
a.s a Mexican citi~·~n could be ar~ang.eu through the Cuban 
Consulate in· 1-.rto::xic.o.. Th~ real nur;>ose behind his travel .. - . 
involved a penetration .mission :for fu,~ Nic:a.ragria.n S-ecret Service .. 
His suparior in .tvl.exico City is Major .Roge.r .JEREZ.,. Nicaraguan 
lv1ilitary Attache;ao whose ofiice i9 located at Pasaje Latino,. 

·Interior 513,. telephone 4b-33-87. ~viaxi::::o City .. 

On 2 September Subject reported in Me-Xico City to 
Professor Edelberto TORR.::SS. who lives at General Zu.azua.., 
Number 37,. Int~rior 7. TORRES is a Nicaraguan and is in 
cha.:::-ga of Nicaraguan Communist travellar9 to Cuba... He is a 
well-known Communist and has a cl..;::.u.~hter in ~1oscow w.h.6 
tr.::.veUed there on .false ~.tre~ican pa:;?er3." 

On Z Sept~mbar Subjact dbcus3ed anti-So.mo~a. guar:::-illa. 
activiti.;;:s in Departamento Atlantico~ Nic:ara3u.a. w!.-:::.l-1 T03....::U:S 
.a-:J.d. t!-1~ brothers Gustavo and. Eurnbarto Jerez Talavera.: : 
Hu.rnbe:::to is a teach~r in a }~1exican femal~ normal !;::::b.ool. ' 
TORRSS told Subject that he would receive 500 J:.,te.xican peao.s 

subsiot~nce allowance pending t~1.e ar.;;::mg0:::1ent 

·. 
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!:u:r:n. ov~= p<>.3sport phol:o':'l to Cons•.ll AZC::U3. '!..';nih ~i:ting 
• +t • . • t; • 1 :J .!.n ...,.'1..;: ·~v::u.t!:.l.g room,. n~ saw a 3rou_:> o4 ::..;;-_:::-.coXJ.:;;;:.a::a y o 

pe.r.:;on.~ -c~"l.t.ar.tha Con:Sula.te and go i:1to AZGUS 1
;;J oliic~j) bu.t . 

he notic;;;:d. that an u~own pli!:.r.son W~.9 sit~in.6 at AZ.CUE';~;r de~k .. 

• 
A Cuban e.:nployee or tha Con.lulate known... to Subjc::c.t. in 

alia'3 a:J .Juan .Jos-e .. about 40 years old1 musta.cha,. n.or.IX'..al . · · . . . 

build, straight hair. emerged fro·:n tha office and. asked 
Subject to turn ov~r his photograph:a.. At this ·point1'- SubJac!;... 

asked to be shown the locat!.on o.£ the men1 3 room and was 
. directed through ·a door to a paaaa..gewa.y leading to a. patio .. 
The door of the patio open::~ o.ff th.i~ passas,~way.. · ·.:_ ·. 

'While :standing by t'ha bathroorn door, Subject saw a 
group o.f 3 per::rons conversing on t..~e patio a few feet away.. 

"" 

··.;. 

- One wa::~ a tall; thin. Nagro with reddish hair .... v.hich a2pea..rad .. -
to be dyed.. He had prominent c!-1~-akbone:t and a noticeable . · _:. 
:scar Ol'l his lower right side or hb chin. He 3pok~ rep¢a.tedly 
with a. Cuban accent ao.d also spol-<a some E:::1glish •. Another . 
one wa:3 a white m.a.u whom Subject had previously 3e-i'!n. 

holding a Ca:oa~ian pas:sport in the waitinz room. Thin person. 
had gre«!:n eye:s and dar!" blond hair which wa:s arranged in. a. 
11existantialist•' hairdo with a pompadour. Ha wore glasses o£ 

·the t'<Jpe with a m.irror-li.~e out-er· surface. Thtl third per ::Jon 
was L-ee Harvey OSWALD {$ubject was completely convinced 
f:;:orn publi::1h~d photos that this was OSWALD). :He :J:::tid thc::x-d 
was not a sb.adow of doubt in his mind .. 

OSWALD was weadng a ~l~c:-:. ::;port coat; bu.ttoned up 
·.vr..it:e shirt ·,-yith short col!.ar t:ab3,. no tiel da:.:-!~ g!"ay pants and 

cl.::a.: eyeglasses.. (Subject stu~ t':l thb story that h~ was 
·.;~earh:!g eyegla.3saa despite the fact that they wer_c !!Ot prese_n!: 
i:l. pubtbhad photo:l of OSWALD.) 

.. 
Suoj :2:~t saw a tall Cuban. join tnz group momc::~.ta .. rily z.nd 

i.J3.!l !J so.r.:-1~ Am~ric<l:ia· currency to the N<:!gro, Thi!J unid.endHerl 
Cub<1n rnan had. ~ppa::-zntly come oD:t of AZCU.E's o££i.:;:;e into t..'l.e: 
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f.>:la:.!.O,. .i-1.:..: .l!'# :i~sc.rib-~:--l ;_). ·:t tall, ~oiidly b\.\:_:·,:. ~ .=-t!:..:.i.J.t:~~l ~ .. =Ji..:~ :t 

cn:..·ly h:1.i.:·, .. ..,i:!3..Ciag ;). Q-;."iJ'.'I:l .. ':t.J.!.,: .:L.-:..1 .rt':d-.::.:;tr.t_)~::.l ti.o:::r 

Su.~j~c: ,_.~:ltima~~.:i hi·.> ..J.J,e ::ts ::\:_.>?:-o'):i::-t~Jt.tzly 37. S:.~~lj.:':ct 
•))!!o"'':f~,_ - .... ,:tl t-"; ... ~- --·:,-. ...... : ... :-..,_ t·{, :"")--'t·:..•""l1~~~-
·-- "., ...... _ .. , .... ., •.!.A-10-ll ~ ... .:..... ...... .,.-.l.t..\;;:;i.;. ,J...- • -~ ·-.~o .. :..,., . ..,;,."" 

· [iubJact OV<:!rh~a:..-.i t:~cl iullowL"l3 .:::onv.:::;:- 3:a.tiun b:!t· . ..:¢ex:t. th.c:: 
_:.;.:! ~r·.l and OSWALD: . . . 

. 
Nagro: (in English) I want to !<ill tb.e man .. 

C.S"I.r'IALD_: You're not n:l.3.D. enough. I can do it ... 

Nagro.: . (in Spanish) I can't go with you... I have a lot t.o do_ 

osw l\.1,.0: The peopla are waiting tor ma back th.e.re .. · -
.. • 

.... . . 

·The_ :Negro then gave OS .. NALD 5, 50Q J.oUa.r.3 in.la:o:ge 
dam:rn-ination.U.S. bills saying "t.~is isn't much". Of this sm::ii ... 

. 1 .. 500 doll:a.:rfl was for extra expana~a.. Th·::: :'\j:::,3ro abo gave . 
OSWALD about ZOO ~leY..ica.n pesos .. · Later tha $ubj~ct. sa?J' a 
pretty girl believed to baa Cuban employee oi the Consulate 
give OS"WALD an "abra.zon and tell him t..ut she w:as ll,.r.ing at. 
Calle Jua:o:ez. #407 in casa he wished to .findhe.r. The girl ~­
z.ppreat.ed_to be about 2.0 yr!ars old and h.a·r-mannar remind~d 
SubJ.act of a. prostitute. OSWALD. th..:: Negro and t:'l.a Ca~d.ian. 
then want upstai:s. 

Subject left the Consulate buildi.::1g momentarily to buy a. 
. popsicl~ at the cornar and saw t.1.e_se threa persons leave by 
th~ En1ba.ssy gate near the corner oi Tacubaya where the:y 
entered. a pa.rl~ed black car, probably a .Ch-evrobt.. Su'bj~c~ · 
reentered the Consulata waiting room an:c. later \Vas approac.had 
by th~ tall u.niden.tliied Cuban '..vho .came out ::J!. AZCUZ r iJ office -
and told Subjact to return the next day at which time his finge.r­
print::J would be tal:;.an and he would complete a form fo~ 

obtaining travel docum~nts. . 

S1.1bject returned t:o tha Consulate on 19 Sept~mb~r at 
abo•J.t 03.;5 and !ilh:d oct the .form. He was told at'" this time 
th2.t h-:: V-~ould. be ap?roached by an Errtba..s::;y officer to m::L"!.;;.e 
U_? a .:;to.:y for hb ialse ?v1cxica:J. pap~rs. .Many peopl~ w~r= in 
t!-te waiti.>1.g .room on th~ morning o.f ·19 Septe;-nb<!r an~i L'i.~ door 
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S;..t::,j~~:: •:;a;; ~!1.:;1 told t::> c;:>;;,.ta.::t .:::o.:L·~::.::::;, w:~.a-;;:-::::..:._?·_:),"l he: 
"-.·:-:."!!!.C to ".:£'0.::-t:~S' ho.::::1.~ but TO:'t~S' wi£:::!. a Gttat~c::3.l:.L;:;., 

t•:Jl:i Su0ject t!1at t1.e '\;ras at the Sovi.at ;;;:-:l::a..T,.;:t;rc S..1::aje~t. "\.vent 

to ~h-a Sl..lvh~t Emba.s::~y a~out 1130 hut wa::; not allowed to cnt2r 

alt~O\!~b. h·a had been fnare on ea:;:her occasions with :rO:tRES ... 
. . • 

At this pob.t,. Dr. Noel .L.\.!.=tQ.U!N Toledo.., Nicaraguan. 
Co:::::;:::n::n4-!li:3t, who ha.;:~ bea:o. in l!vtoscow, approached and saw .... 
Subject sta.nd.ing a.t the gate. H<:: a:=k.ed Subj~ct why h<!: was· -
there and Subj.::ct said ha was lo~~g for \!10R..:"lES.. JARQUIJ."-i : : · :. 
i.n.forro:?ld hl:m that TO:L~S was in::lide. TO.Et::t:ES soon. came 
out and acco:mpa:nied Subject to the Cuban Consula.te .. 
TO ?...3..ZS entered AZCUE '::1 o.ific:e alone and later en::e.t:"g:::d . 
telling Su1;tject u.~ou J:.ave nothing !u:rthe.r to do here until. I 
contact you.. u At thls point, an unid~ntitied girl ent~red ilia 
·Consub.te a:ld gr.aetad TORR.ES.. TORRES replied "not now~ 
com-e: back tomorrow. u 

-: ·-

On "the night o.E 19 Sapte.inber TORRES ?resided over a · ". ··. · · 
meeting oi about 18 Nicaraguan Commu.n.bts held at his home 
to discuss a rec_ent gua.rrilla atta.c::..:-1-"..;;i.il tha Seg-civia. Region of 

Nicaragua. TOR...."itES announced that. o guarrillas had bezn 
killed and aaid that the n-e::x:t.year would be a. tough one beca.usa 
th.a U .. S. pollcy might change and tha Co.!:l'1:rnu.nist might fio.d 
themselves isolat~d.. TORRES asked Subject ii he knew the 
Lagun3. de Par las area. o! Nicaragua where tha U .. s ... is training· 
Cubansa He .ref,;:ui·red to it a.a ttzon.a gringa". Subject replied 
that he wa~ not acquainted with the ar-ea. 

O:l 26 S.a_pt.;;J:mber TORRE_S sc-.nt Enrlqu~ CUADRA Col~d9,~~~ 
an .:::·.:nploye-e: of Carton :Envaaeg "de )..[a::dco, Lago d;:;: C~a 13,. 
to !:all Subjact that he should go to tha Cuban En-r;i;iula.te. Subject 
went to the Conaulate but wa~ told to wait be:cause the Consul 
was Vi!:ry 'buE~y. 

~\Vh!le waiting !OJ: tha Con~ul, Subject saw the Canadb:n·· 
nz3.in. Th:a Canacii:a..a wa.s s:mo!-dng a cigarette and. w:aarin::; a 
B..ol.::~:c ..,.,.ristwatci:i which a Consulate e~ployee was t.:::ying a::o buy 

frcm him .for 1, 000 pe::w:a. The Canadian re.fuB~d b sdl, 7aying 

. 
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1 • . J ' I , ' 1 .. .. ~':: :t t.:a.~ L~i.! ::l._\· !~:ur-c.~:::t .. !:;~-~ t11.:! ~ ... v.l.t-~.: .. 1 !~"1 ~,:<!,:<lc::> 2.~!.:, ·~'r'~\~:Z ~2-~:..~.n:; __ _ 
i~:J;.-:;e a:> .:t. !)0UVe~:1ir.. ·l·,~~ C.:.\.t:.d..:.l.l.::l CJ..-..-ri.::-1 ;t. (:3.:.;:1£:::. .. ).. 

::1::~appe..l ~:::.r.::>:Jo his c!lc3t :1.:1d .3.1.3~ ca.!~rt~..:!. :1 tJ:.tt.::h ..)~ ,::)b:JC'!:;n~ 
- . . . . h . . . . ,... l • 

~~"l ... "lta~r-3-?n:J ... ,v:t.:t.c:.._ n;;! v1a::1 .::;aa~N.!.n-; !·:> von3u....:..L~~ ~r-:1_;>:..oy..::::::3jiJ< 

~~"'t~ .... -=-" .,""':"'1:_..:::.·1 ~,T~o-0 ;..; 0 --1- -~i.=.- ""~..:... ............... " -: . ..,..._";.. s_ ... --- _ "'"u. -·< ... :..- ~u """' ~:o• !':"l<:n.- nc: ..... •;:a._ ·-·-.:. ...... n C-···-- --1. ~-·.J. :..00:... 
• • ,.. • • • " , s . • • • •• 
·t.:a~ ._.a.u.3.c.J.3.::1 ':..lus~;;a::.ra. 1~;:; 11.e wa:= J.~:J.v1n;;;; ~-•;:: W.3.}.(:.l..::!.i;; ·coo.o.·n, · 
UH~ Caua.d!.oJ.Al ·na9bed -3. lJ.rge w2.d of U ~ 5 .. .:iollo..;:-s and said 11Im 
:;toia_g_ T3e .skia9 are clouding up and t.;.ay'F~ · .. va.iti...'"'lg foil me 
at hor.ac:, n 

.At the. end o! Septambar Subject phon.ad t'!J.a American: . 
Etnbassy seve.::-~ time3 to report his belief that someon-e '· · 
i:::r..po:rtant i.:l tb.::: U,.S. was to be: kill-ed.. In .rna!;;;ing t-~ese calls, ~ 

he used tha· name Jorge KY~AUT (phonetic) t:o protect his :. 
id.entity. Ha was a,gk~d if tha call r-alated to visa n"latt-ers and. 
he replied uno7 it involv-ed a political matter, he wish~d to . 
speak with a perso.:1 o.£ coniid.:mc.e." Ria iirst call was acreened 
by two f:e.rr.a!es and ha finally spoke to a rnan who took Su):ljec.t's 
phone number {30-19-52.) ap.d said he •,vould c:11l bac;:k. The ma:J. 
never called. SubJect tried repeated..li to contact the Embassy 

· by pnone but was !ina.lly told "<1uit wasting our time; we ara 
working he.r:e and not playing." 

\Vhan Subje~t.saw the photograph of OS'TNALD i."'l a local news! 
paper,. he contacted the Embaasy Security Offic-e on 25 November ... 

2... The officers inte::rview:ed Subject on 26 November and agreed. 
that ha was a young. quite serious person who spoke with conviction .. 
:He ::;hawed that. he k."l'le~ enough English to und.ersta..."ld .!"Udi;:nenta.ry 
co::lv.:;:;sation in that language. 

St.tbject .sald. that he had ta:-c-~n traini.::J.5 i.n the: Pana!.-ca Canal 
Zona when. h~ waa ·with th.a Nica:!."aguan Army and. ad..-;-;;itte:d that. 
!1.~ w.as ::till a member of t'he Nicarazua.n Communist Party. 
having originally baen a convinced !vla.:rxist. .Late:.: he·became 
disillusioned and for the past iou::: years has wor~ed as a pen-:::­
tra.tion ag~nt for the Nicaraguan Gov~r:nme:nt:,. Ha !laid he 
e::qn:cted to enter Cuba wit.'lin 2 r.:1onths. ,. 

,.. . . 1 ~-d· • • t d • ~-~ . ti ..:>UOJcct e;<.p 3.l..;J.<!' tnat n~ was ou :::"3.£.'::: · C'f .: .. .t1e 2.3 S3.SS1n...~ on 

o! Pre.sid.-ent Kennedy which h~ was 1180 pc:rcent sure:• w::;.s a 
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L:•.::.>:.-.i1-~:.:..:J.·1.:.3~ !?J.Q:..... 1-.,~o.t"! 33.~U .i\!:! 0.10. .C ... ..):L,. \:;l.:J_l '"'~ :JC.;:Ot:n~ !.:..'l.1.!~l.":""/.:!:~ .... 

· · " • ' . • '- 1 ' I ' i ~' t l " a·n ,. ,.-, ""! -'1 • " t~'l :1.:s.y 01._:;; pu:u.:..::::. .. y ;:,p .3..:h!. an,:.. r.o;;>~~ ... !"'...::.\. -.lLl :::1 .__;;;>;: .v....,.\.-'o.!....J. <:l-.. 

1;:.::::.:/t ~'!!c::-et. bu; tnat ~;a would '0-i! •.:.JilEn.s a:o :::lo "· .. v:h.a:;:c·/-i'!:?: . 
;·~..::·.:~::t'iary~" Ac U.~b ti:nc.::B Su.bj-;;:c"!; Vl.:lEI living at; Pino 173~ 
CoL Santa. ~.i:ari.a de la Rib~r.a,. tdephon.;:: 41-07-31_ _ 

... ; 

.. ~ ,··"~b .. :. : :, ,/0-

3. On the: night o! 26 l"lov~mber ha was inte:r:rogatad by .. tw~>. officers 
o.£ thi3 Section. His story :rembs subatan.tiall.y the. !!ame as set. !orfu ; . 
above. He ~ecog.n.lzed photographs of the following Cu~Z:mba.3.sy- ... · 
p·.r:::rso:::l.llel: Silvia. .PURAN~ F:ranc:iaco LL..l\.GOSTERA..- Ora-s.t.as R~,. ·: .... 
Samuel PEREZ,. R.ogalio RODRIGUEZ,. Raul APARICIO,. .Rolando · · 

. , 

ESTZWv}\ .... Hebe:rto JOR.RL.'i,. Osca.r CONCEPCION, Antonio S..\..ReiA.,...- . 
Joaa Fernandez ROA ... And:es A...~);tONA,. Joa.q-.J.in RER.o.~ ... i\NDEZ Arma.::t,. . 
u:?.....,~ul"=- Peregui.o.a ... ~ONSO .. Luba CA!\.LD.ERON,. andA1f .... ed~ itt..~ ... <\L~ 
He did not know any" o.f thast!t person3 by nama .. but Wa;l able to- give.-· . 
partial de9cripUoM3 such as dutias,.. height, sk..in. colormg,. conditL:m o£ 
teeth.~~- di:3po3ition,. · accent,. .ate,. ~e identified th~ photog::-apb. of Osc:a:t" 
CO:;:o..TCEPCION as the tall Cuban mentioned abova and a photogr:;ph of 
L-uisa. C_.:\.LDERO~. a_s t::he pretty girl :mentioned above.. He al3o id.enti£ied 
Jf.r~ .. ::H.::i~u::o LLAGOSTER.l\ a3 the mu.;:taehed Cuban. who:m he had lmo.wn. 
und.er ali.a..:":l o£ .Juan .Jose.. Thb wa3 th~ same person incidentally who was 
tr}~g to buy· tha watch fro.rn.l::h.e Cana.d.ia..o... Subject. quic:kly idenWied 
the N~w Orleans mug shot of OSWAl..D which had baen supplied by your 
offi::::e. He said t!"lat he was positive of th;,;:s~ identl.Eka.tlous ... 

· 4.. At tms in:tex-rog~tlon, Subjact said 

OSWALD had carried a gre~::~. pa.::::~3po:..-t in hi:J poaet. 
and Subject bali~ves he .aaw OSWALD w-earing a shoulde.r 
hol.na-r pi3tol. .H.~ did !lot ;Jeem to b-a t~ ::~ure o£ t:li3 .• 
poi::~.t. H~ said OSW.ALD wortl long ahoea and had a wrist.· · 

. watch witb. a.· yellow met:ll ba.:o.d.. Be illu3t:r:ated OS~.iL"\LDis 
mann~r of slouching in a. chair at th.a Co~:9ula.t<:t whlla in · 

t:te waiting room at about noon on 13 September.. Ee said 
that OS;YALD see:med to b-9 co.:m_?letely at hom.a and. appe.ar~d 
~o !~""lOW and. ba known by Gon!lulate personn~l": A:t ont;:; point 

he ht!?.rd OSWALD U3e tha :!'vb-:dcan slang expression 11Cabron." ~ 
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5":..t0j~ct ~c-e~nacte::d. t:1.:! co.n.vi!:J.:J..~!au ~ .. 1-.:. ~~v::>n-3-J .:..):.t.;:;_:;~-::~:~ 

~c~n~ ·i::3.c::i.bcd :t.bova. !-ii.9 3.-ccount o! tl~~ CO:ilv~:;:- ia~i.O;l 

wan e:::l~.::.ntlally th;;: !Ja:>:-;:1:.! a~ .re:?O.,:-t~cl. ~~·::ept ;::!.t t2.is t!.!'n~ 
.i."l~ had OSWALD u;3a ~~-;:!word !-<:.ill i:a b.i::. ii.>:"3t :.-eply to ti-;..~ 

~..:::g:o;.h;.'!~Ce; "You'r~ :nut th~ ::tlan. I c;1n ;;::llt him .. '~ 
,· ... 

He said that th.a U.s .. b~1.nk not.e:a were in a s::r.all. ·.' .· 
pack about 1/4 inch thick bound -.vith a. papar band whlch. the · .. :-~ . _· 
Nagro brol<;e..ba!ore cou:c.fug out l., 500 doHa.r.s !or extJ:"a._ · ·. : 
expansa:J and 5., 000 dolla.:r.:t a!l "advance paymant:- n _· · .. - ::~·- ' . . ... ... --­

~ . . 

- • "e ·:-~ •..,.e:. 

Subjc:ct said t.ha..t he i9 3till a sa-rgeant in t.'l-:t.e Nicaragua:J. · . · 
Civil Guard and that he enta:rad :Lv!exico illegally on 2.9 August ~. 

without travel docn.m.enl:s.., paying a briba at th-a bordar and . :. · : · 
1-..avin.g tran.:dted Honduras, Gu?.t.atnala. and El ;i~va.;;j.ox: .en. · · : .• ·. · . 
route.. He said t..'lat he had b~en to ?vtaxico i.n.l961 o.n a. mi~si.o.o.. · 
!or the Nica.:ra.guan Sec:o:-et s~ryice after a cont:riv.;,-·d. escape 
from fa.ls e a.l-::o:-eat in Nicaragua,. follo\.Y ed· by a,F2:riod:o£ asylum. 

·in the ll..!ekica.n Embassy.. He 2ai.i that hi:~ training. ·rec.z:ivad 
in. the C:.:u:ial Zone took plac:.e in Sort Glic.~ in :Ma:r:ch.1956 {note · 
Subject would hav(, o~y been 16 yea::::s old ;;:;r..t that time) .. 

Subject :said that ha had been to the Cuban Coo.3ul:a..t.e on 
2. ar 3 September, 15 or 16 September, 13 Septembe:i."';.· 
19 Septa.mber..,_ Z6 September and 25 Noven:ib~:r. 

H.;: adz::rr..it3 to havi.."'l.g v.i.slted the Soviat Emba.3sy app~oxi...: 
... 1 l.. 1 t" • t .:1 ..... ·~-h >-1,..,.., =>'l::'"' "[_!' ma.z.z: y v or J.-:nes; aoou _ "ln!.eS wl •• ;.'U.: ........ ~,;:, • ..r:.o.e \va~ 

soxnewh.at .fu::::.:1:.y on r.eaao:ns ,£or t..,-;.~sa visits and was hot 
'l:::-9s:o~ed for dei:a.U at thi3 se.Jsion • .. 
5.. !:1 order to keep Subject available for .fu:..-th:e.!" L"1.terroga.t:.ion,. he 

was b3truc:ted. to find ot!lar livi..•g_quarters wh~re h.e should: registar 
in an alia:.;;s.. On th~ follo•Nin.g morning. 27 Novc:mbe:;.·. he reported ~hat 
ili! had regisi:e:red as Albe::o:-to SANCHEZ., Room 203, Hotel Neca:::ca. .. 
On. 2\3 November he was arrested by ~t.:.=!::cicaa poHcc at th~ hot:~l.. Thi.!J .. 
o-ff.i:ce has n.o furfh.::r contact with Subj~ct. 

DISSZ!-v1!?'-L\T10?-i O:.F TnlS 1?'-T.FOR!).,tATlO?'-f OUTSIDE YOU:-t OF?ICZ 
S!.{OULD B:S CL:SAaED WITH OU.tt.I-lZADGUA;;tTERS IN \VAS:rU:l'>TGTON., 

iio97b 
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~'"' ~ ~:;:..P..Ul ~r.. *;;co 1~ t~ Crit--A!l. ~1=as:.~y i'l. .:.-e:!.co. C:l:t.:~ tt:t 
tu>&:;\!1.~., ~.,n::~ ~~=.-:. 2<~.. ·;~ .r.:::;r~ s: .. a;~ t;:.-at. ~'f.:-~ 
:r¢'::.i;'.O.!.:~ t~ ~~ nr..J. ;;;,...~::.~a :J.::.;;J.:~ ~ t~>!lrt >:.~ ~ ir~ 
:+t.e u..:;; .. 't:cJ 4'1..~ s~~"t-;~ aet~ 2.l:-• .a.L--.zt. r.:-~ ... 

2. 1~1~ ~ ~~~ ~~ Al.~A=·~..::C ~~ $rJ3 =;.o ~C!3 ~~ .Z4-::!':. to!.~ 
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3. To our knowledge the allegations in Subject article 
have no basis in fact nor did we h~ve any relationship Kith 
Jack Ruby, Clay Shaw or Lee Harvey Oswald. 

2 Attachments, a/s 

cc:. DDCI 

CONCUR: 

Chief, Counterintelligence St~ 

Theodora G. SllacLley 
for 

Deputy Director for Operations 

2 

f\; '/. ;; ;·. y 
.... \ ~~" t . ' ' .... ~ 
;,.....- ,_., ~~ ... It : r~ .! 

Raymond A. Warren 

Date 

~~· :.:~ i: 

Date 
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Dir~c~or o£ Sacurity 

Horro~, Robert Dietz 

'• 

., 
..;. . TlliS only ... · 

2. :-rr. Angus ?-i. 'filt:.2:rr::.er, ..&3sista..at t.o t.ne DCI., has 
a:J·~..ri:;Gtl t.L"lat :Ir. F;-ed 0ltl.:ae-:lthal of P;:t~~J3 ~::.a~:tzir~~i:! l1.a.d 
~:":'bl ;""'\~J~~--.,.;~ .. )., ly co""'-""''l.-.J. :-.-i ~ ... ;:r:t ~7\ l ..... "1;--;;------t~ .. -:,-~..., :)o~ ~....,......,.. D '---'-; ..... .1!4_.,_._...~.. ~·'-<..o.-4-I;,;u. ............ ~ ... u. ;:,.,....._,_ •• _ ..... --- •.• :)~._,_ ... • 
;~o:-ro:t4> !1~~1(1 i·ir·i~ten n. bo~:~ entitleJ E:.;tr~:l~Te{l) ~,-~ij_c~l ~-:-as .t1tia 
;:~)""'"' .......... ,1-.... 1..;,- .. - .. o· ·n 'I)" 1:17"' :t-'...,... 7"-·:r::-;.:.~->~n-tl trt,'!"1.: ...... ~.:~ ~:, .. ,..!' .... .... ~. _ &···~" .......... a~...J. .1 l. ... t.?.!. •• .:. o. •L:. o ...,_, .... , ..... ~~..., •• _ "'-'·' .:..:- ..... 1 t..:....._.t. 

b.e i.s t:U!."T·eu tl},. rev ie~1i!J.:-5 tl1i.s book!' ;~r!li t!1a t it. co:1 tLtins 
. - • 1 t -i r' ~ ~-s~::_e crl.\..:tca ccalil~n-s cO:tlccrn .......... ;.6 '"'"ne .:t§!C!1C),.., e.g .. A~,..;)e 

i\c:cncv 1.·r::1s responsible fo:t the a.ssa.ssi::~ttio:l of President -· , -
Joim I.;. Kennedy.. Ur. Blu:nent...'lal also st<lt(!~ tnat N-r- t~\;\XTO'd 
clo.i::-.13- to. haVI:) been a CIA contr;:rct t:.an. i·ir. :;lu,u.:::.nth.::.l 
:l . ' - . ~ .j ., , ~ . J . . . t .:. .::slrec. to vcr~:ty .... :r. ~·-.orrow s C.l.D.li:le assoc1.at.:::.on 'h'lLl 

t , .. . .1 't ~ t - t., 1"" + .. - n,.. ....... 
!lO ;\gfJ.acy, .n.nu .r-rr. .s.nue'l.Vler reques. ec .w.- ~;11.s ~_:;:::tJ.cc 

r.;;vi.:::'d its files to asc~rtaia i-·t.i1et.!1e:r ?·Ir. ~rorrm·t W<:lS 
in i~ct"associated with.th~ A~ency, and if so~ wh3t infor­
~3tio~ could ba passed to Ur. Blumenthal. 

3. The Office of Security does h2ve a fil~ on 
Rober-t Dietz ?,!orroH,. b.:>r:u 2-) JJ.:J.u:s.ry Ll2H at Pitt::S~hir_zl-1 1 
!1C.!"1:!s;rl1-,.::!Llia. ~fr. ~.ror:ro~i~ ~s c~ Ju:lo 1J52,. \-i:1.5 P:re.:.iC~~l;: 
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.,.~.-: .. _;1"" ~"'-u-·'l't-y <->r."'";:;: of·:-!-,,-.. fl.::-r··-i.:--.::.r. ,.,.::: 1-,,·:1·-::· .. =r::- ~.-.,, 
Ll.....t.l..! ~ ... _ .... _.._\., i. "" v 4.1- ... - --- VJ.. ..J..-'"""' vl.. ..uv:.;, v\.--J .. ~~_, 

g::-ant.:;d u Sc<:n~t con t:<.lct. clcara.:;.ce .Zor usc ~r t~1-~ Oificc 
of CD.-:~r1:.Jaicatiorl3 on 1:) ~;e~~: ... c:~:;-J:,~"".:"* 196Z.. -.r:1e 1\;·-~~!!,::y t1~~~ 
4'"\')",r·::t. ....... :'"\ ... : ; ... ,... ~ fl- ........ - .. ~ .. ,, --r- ... ~1· :...~ ... -,. ... ____ ,...... .. , ;i-..... ,~,,4- ...... ~ .. ---.:::1-... ll.-C• ............. ,~ -.. ;. .-.... \.:.. _._ • .., : .... 0 c ·....,.."..J.:.l t,... .t. ....... ~ • ., .-" """.l. '!..·~'..J .a. J. ........ Af ~.;... C·-·'-- ... -.) ~ 1..:. ... t... .. ~ .._ -
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rec0i'/.:::;.- h")liWl pt1r~:,);,.·t,_;-_l2; ... ·)i~~.J.1. .. } ~~rc~t~lj'" -;.·.:;2-u,;.c :_:l~~~~:;1..--

f8r::!:~c:..~ . .:.\. ::1orl2l o.E ·::~1.~.! ... :.(L:':.~~t~r ,,·:1s :lz.!li"f·:~ .... ~(: ~:~; ;:~~:.; 

(;£:.~·:.:t~ -"J:!. Cc;.·;:~:l:1ic:l~io:l·.; irt _::-:::A0:.. .. :::l:-:,r 1:::::)=- ·~=.!:. t:::~_: ~~!.~::rice: 
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~·1E~·10R .. '\NDUr>i FOR: Director of Centra] Intelligence 

FROM Raymond A. Warren 
Chief, Latin runerica Division 

VIA Deputy Director for Operations 

SUBJECT Citations from Robert Dietz Morrow's Book, 
"Betrayal" in "Midnight," a Weekly Tabloid, 
entitled, "Hmv CIA Plot to Kill Castro 
Backfired" 

REFERENCE Memorandum for DCJ from C/LA~ Subjec~: 
"Possible Accusations Against the C·IA," 
Dated 31 July 1976 

1. Attached is ·a copy of Subject article from the 
2 August 1976 edition of the tabloid "Midnight." 

2. Also attached is a copy of a 24 March 1976 memorandum 
for the Deputy Director for Administration from the Director. 
of Security relative to Robert Dietz Morro~~- 'thts memo 
indicates that Mr. Morrow was granted a Secret contract 
clearance in September 1962 for use by the Office' of Commu­
nications which contracted with Morr~w Products, Baltimore, 
Maryland, to produce an adapter which would greatly reduce 
interference on radio receiv~rs. The adapter was delivere~ 
.in February 1963 and found to be worthless and the contract 
was terminated. Subsequently, Morrow became involved with 
Mario GARCIA Kohly and made-the plates from which Kohly 
produced counterfeit Cuban pesos. Morrow and his wife, 
Cecily, were arrested along with Kohly by the Secret Service 
on 1 October 1963. At that time Morrow told the Secret 
Service that he had become associated with a "certain agent" 
after building a device which he iemonstrated to ~IA. 

I " " r.r • " • · " 'or· •· .... r ~~t\J1tt!d..; i'101:LL. 
r • '...., ~ • I/ !4 ~. - .~' I • r, - ~ ,..., - ,..,. '"I ' :-. r 
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:::~~i= L!~-~ ·t-1! :) r> l:t t (; .s i oA tl~ e cc -;m t E't-:'f::;; it l) ~~113 ... :-rr.. ;.;n ?~a-:·:r, 
~~~~~ iat~r~o:a:cJ ~y ~h~ t. S. Secret S~rvic0, advised th~t 
;-:r. Ko;1ly s-;.ra:lli{3d i1i;;1 11i1.:21 a coun~or:?':ei~.: 20 nv.svs bill .. ,. _ .. 
~;hlcl1. 1-Ir 6 ~:oh 1.y S0.5*d 1i"::ts ,2)-ffo:!~ed for· s~!.I.::::t to hin f?0:-:4 
<l_;..")::J.~s of tl&e CI~\ in }fiam4 :~r .. 1-.fo:rrow al:Jo st:~1teU tha~~ 
1,~~ ~,,1 ~~,r· 0 ...... ~ -e:~~~-1- ........... ~.,-i '"·!..; ...... ~ .... ~ , .. ~ ... ~-,-~ 4 ~:-"\ "'9"(4";")~,,. 
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.i.ih': Secret Sii}rvice was ~dvis¢d in 1963 t~"l:lt th~ 

did not h~ve any irlt~ro.st in ~rr .. Kohly .. 

agG;;cy·. 
.l\. ~{ 0 tl~7 

5. Tlwrc- is ::10 inio;."'::ln.tion in thi:::> iile verifying 
~.!;:-.. :Kohly t s allo~~~t:ion tb..:1. i ~c h.ad obt:uined the count{n·fei t 
hill fro~ azcnts of tho CIA. 

6 b !--h·. Thu-!n:·:::nol" h;ls boen. advisDd tl1.:1.t hr: m..;y t.ell 
~rr. Blt.tw~nt:1tal th~t the ;\gency entered ir~to a contr~ct -;::1.\~h 
Morrow Products, Incp 1 in Septe~ber 1952 ~he~eby ~r. Yorrc~ 
:..!::!"> ·>- • ..,. r1~·•;<:>1fY1") 'l Di<;;,r:» 0'"': Plll1i"'•".:.>1t' h»t '!-h'l·'· the Co.,.,.-·~-..,..,.t 
-~t\...,.. \..V -"" Jv-..,,t '-;. J. _ _,..,......,..., •"- .,.,..&-.-l'.£"''v--7 ..._..'\Ao ~ .. ~~. .. .,...L,.. .. a. .A-&f....)..L..#."-

• . ..::~ . ~ . ., lo-~ ,.. . _. • 
1l3.S -c~n.L:;:~!te'.4 lli. i\}n·J.... ...:0..) a:;:tcr tae ·prot.ot:t!'~ ..:7.t tn:~ 
cquipncn't h.:.!.tl been tested :.n1.d found to b:; unsa:tisfu-::tozy., 

' 

Distribution: 
Orig. & 1 - Adse 

1 -.D/Scc 
1 - CD Reading File 
1 - Subject File 

0 .::: I "P_ .:::: I I -r ~" ~ - c• '' ' .. ~· , _ ..., .. .:.' ,..., a :r r o l : P. f ( 1 u J ·,arc n .1. 9 1 o) 
i~etyped: 'arrol :jm (lt"J. r.i:Lrch 1976) 
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R~ynond A. Warren 
Chief, Latin .-\~aerica Division 

VIA 

SUB.JECT 

Deputy Director for Operations 

Possible Accusations Against ihe CIA 

1. On 30 July 1976 at 1630 hours, Latin America 'Division 
'i'ias adYised by Mr. Tom 1'thitc of the Office of Legislative 
Co~nscl that he had ju~t talked on_the phone to a st~ff aide 

·of R.epre~cntati\'e Thor.1as Dm·:ning, Democrat of Virginia. The 
staff aide told. llihite that Representative Dm·ming had just 
received information from a Mr. Robert Morrow, author of a 
recent book (Betrayal) on the John F. Kennedy assassination. 
f.forrm; urov:i ded this alle £<ed in forma tj on to the Los Arn· el es A ~ ~ 

~ . .. " k ~ . '> . • - (1' . -11mes, ;~ew 1 or· 11n:es, a h.Lcnmorad ne\·:spape::r 1.mcs or ;'..:ei·:s.ie<?.d.er, 
perhaps)~ and otherS":' According to this information, \,'hich 
t~e staff aide said is to appea~ in the ·New York Times on 
Sunday l> 1 :{\ugus t: · 

. 
a. President Richard Nixon promised a Mr .. Mario 

GARCIA Kohly that if an invasion of Cuba were successful; 
Nix~n would arrange that ali Cuban leftists outside 
Cuba would be killed.· The implication was that these 
killin~s would be carried out by the CIA. 

b. British overflights f1~om the Baham~s showed 
that there Kere Soviet missiles in Cuba as early as 
1960, and. they \·:ere not removed until 1964. President 
Kennedy kne\'' of this information, but withheld it from 
the public. 

2. The staff aide said that RepresentatiYe ·no~..-ning pL::1s 
to call a press conferc:ncc on i-ionday, 2 August, 1;:0 disclose 
the above inforra.:rtjo::J, but ;wt necessarily to attest to its 
acetn·a cr. 
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n tl s J. 11 e s s -

Since 
l:·~;~ ~-i-: 1:2: . ." .::.:::..:!:!'Y't..c)J. to s~::i:~ o£fici:;J_ 13.S. Go' .. -cr:::·:-e!1t. SU?~)O!~t., 
~ii~~ ::~~c~ 3t~;;~::c.14 ~ of forej;:: ~J ... a\.~l"';l2..:l!t5, :[c:: .. ,tario:..ts g~:·andiose 
sc~-!~.-:--:·:'5 tc) o ...... ~_.-:. .. t::ro~\~ Fic.~c::!. ~c:~t"!"'C .. In 1::uT·st1i-~ of tl1is go~!.l, 

:·;e has us~.:c~ !tu~;;crc;_:s hig:;-l;;vel t:'.O\"era;:-.~nt contacts in an 
effort to associa-:::c hinsclf ~..-ith :.h:-2 CL\. In April 1964 
Garcia wa~ scfttcnccd to on2 year j~ prison for forgi~g Cuban 
currency to i~~roducc into Cuba to d6press the etonomy. He 
claiJ;:ed he did this \·tith t:I-:e kn<.ndcdge o£ the CL\ and the 
U.S. Go-.·cn>::~;:;!l~. CIA dc:J.ie.:.: any kr:.e;;,·l~Jge of Garcia,. This 
Agency has had no operational relationship with Garcia. 

/s/ George V. La"uder 
•. 7(41"'~·· 

Raymond "A. Karren · 

cc: DDCI 

CONCUR: 

J'.'l .,..-.' 3 Q •J;_ !.' . 

Date 

2 



By HARRY ALTSHULER 
MIDNIGHT Stall Writer 

The CIA and Fidel Castro were 
both betting on the same agent 
- and Castro won. 

The CIA plotted to murder Cas· 
tro by using a Cuban agent 
code-named Am/lash, whp 
agreed to lead a coup to overturn 
the Castro government. 

Hut Am/ Ll-.h W.t' tl Juuhlc olf!l!nt. 
1\ ltlllj!limc faithful pal of ca,!lo. 
Jmmcll J.t,,landu Cuhdu. h~.~ took I h-.": 
CIA·, munq·-and •polled il' pl•n• 
mto Ca't•o·~ c-~•r. 

In :.mgry retaliation. Ca't' n 'ct ur 
lhc '"!'t"''inatu.m uf Prc~idl.!nt Juhn 
f. h:.:um:tly. 

., h;1[ I\ I hi.! 'ltlf}'- .IIJt.•.uJy f\lllg­
kOU\\n 111 "'111t:' \\',"hm!!lon ~m:k' 
- hdum.l I he r.:up..:nmg uf the file 
un JFK'' murder. 

'Kennedy 

.was 

Trying 
To Get 

Castro, 

Uul th~ truth m.:.y ht: even murc 
'"Hnplc\. Nn\' .. a f,Hmt!rClA upc.•w­
tivc. Robert D. :\!orrow. ha' 'polleu 

CIA blamed Kennedy 
lor Bay Of Pigs failure. 

JOHNSON refused to 
spill any details. 

But • 
Castro· 
Got To 

Him F:irst' 
-LBJ 

a do1co vcar~ nf 'c..: ret' i111u a 'nnfc,,~unal hook, ··Be· 
lr.oyar:· rnobll\hCu hy !he Henry Rcgncry Co., Chica)!U. 

Lc~· H01rvcy 0:-.w:tltl wa:- not the ""a'""· Morrow ,.,. 

-se~~:'w,ald \tv'd'Jll'il the chump 'et up to t.\kc the blumc. while 
lht: 1\.·.11 k11lcr' ~ .. ~aped. 

1\.:cnrJmg 10 ~lormw. o"'·•IJ w." a 'nl.lll·llnlC CIA em-

ROBERT MORROW, former CIA man, holds 
Mannhcher rifle he was ordered to buy befor.:: the. 
assassination. Three men fired at JFK he cla1ms. 

ploycc. \VOl king unucrurucr~. He h:ul "~'idea whalol w;" all 
llb<>ut or ~.~<here hi' t>wn acllon' liltc<.l &n)o the ro.:lur~, 

A group in,i<.lc t.hc Cl/\ it:.clf. wnrkin~ cl<?'cly wi~h'frts­
grun!lcu Cuban c.ole,, plotted the """s~mauon. '"Y''Iilor· 

ro~~wah.rs bo:-.s W<h anuthcr CIA employee. Jnck Rub~·. 
Ruhy knew the ~cope of lh~ plol <~nJ w<~ntcu no r:orl o~ it. 
But Ruhv had a mckl..'l nfhi:-. uwn un the •qJc. t.lrug8 runnmg 
frum Cuk1. It mad!! him vulnerable to hhu:km;ul 

Ruhy wa' the Dalla\ ni~hiduh upcoalurwlw Wi!lkcd up 10 
(hwalu and.'" the nation watch~J on TV. shot hom al clo'c • 
range. Ruby tno is nnwc!cad. hut hi,_cl:.tim wao; he periormc.d 
I he a~t OUI of love r.>r the dead Pres .. Jcnl. Morrow ;ay• !hiS 
is the truth aboul Ruby: . 

He W<~< ordered to liquid;ote O•wald. to keep h" mouth 
<hut, mal threatened with a jail sentence on a drug churge of 
he hc,ilal~d. · · · 

What did lh~ Cl/\ c"b"l h:.ve "!!loin•UFK~ Morrow ex­
plain\ !he CIA group and it' \uh.m c_xilcfricn.J, hbmeJ 
KcnncJy for lhc u •• y of 1'1!;\ lllVll\llln faolurc.- 1\nd lh_cy 
chm gcd him wilh ptaymg puli1ic' inlh~ Cuban nu;'M.Ie c.n'1s. 

"If our l'rc,iJent an<.! his hruthcr SJt on the Ill" \lie onfor· 
mation. he wnn't live through his first term," Morrow heard 
from an in"<ler. 

The CIA~Cuhan exile plotter' regarded JFK a:". a tnuhn. 
They fell he wa,n't re.,dy cnoush lo bailie Co~Mro, whom 
they saw as a deadly menace !o the U.S. . . 

Their fi"l plan was to rum Castro by counlerfcl!!ng 
Cuban currency to smash the economy. They were runmng 
their countcrfcitmg operation with U.S. government fund'\ 
and "llarics. but naturally they haJ to keep il darb. from the 
While House. 

Their ~ccrecy succct:ded tno welt- for the Secret Scrv~ 
ice broke in and arrc>lcd !hem as urdmary counterfencr, .. 
Morow himself was han<.led a two-year sentence. sus-
pended, in connection with the scheme. . . 

The insiders felt the White House had ontcrfcrcd woth 
their""' hope- shon of violence -.or brc.tking Ca,tro. 

hJf we cnn•t ~et Ca~tro becautte of the President, "'e'll ftcl 
the Prc\idcnt first, so we can get at Castro,,. one of them 
w.arned Morrow. . .. .... ul. , ... ,, 

The kingpin or lhe J,!OOUfl, hi< bool. "'Y'· Wll< Clay Shaw. 

ROLANDO CUBELO, almost a Castro lookalike 
with the beard and cigar, wore his arm in a sling 
as a result of wounds he received in the Presi­
dential Palace takeover in Havana on Castro's 

behalf. 

now dead. a New Orlean< busine"man who was a power in 
the CIA. Morrow quote< him as declaring: "The assassina­
finn or a l•resident may seem a mom;lrous ad, but not if the 
ulternative is an America under communist rule ... " 

Long afterward. Shaw was indicted on a conspirdcy 
charge, and acquitted as innocent. 

But meanwhile. as Morrow tells it, !he plot went ahead. 
0\wah.l wa< picked a~ !he fall guy, to be feu lo the police 
while the men who actually fired the ~hots in Dallas that 
Nov.~:! got away. · 

Thi' part of the story fits in with recent Scnntc lnrclh~ 
e:encc Committee revelations of 1wu Cuba-connccteJ fugi· 
lives following the a.sassinalion. One ned Texas fur Mexico 
the same day. and a Cuba-bound airlmer was held back !ill 
he scramt>led abo:ord. 

The oth~r reached Mexico I he following da)'. and was 
immcdi:ttcly nown out to Cuba on an airliner with no other 
pa~sengers. 

According to Morrow. these were the men with Mann­
licher rines similur to !he one Osw:tlu own<'d. who fired'" 
the Pre•ident from hidden vantage pninl•. The explanation 
that there wa~ more than one man firing accounts for the 
puzzling profu•ion of woumh. . 

If lhc tnath wa~ known or suspected in Wat;hingron. whr 
ha' it been ,.., long cuming into I he open? . 

Current rnlk 10 rhe nallon·, Cllplt:d i ... that the rar!\t ones ro .. 
reuliLe Ca"ilro·~ involvemcrH had H lerrible r ... ~ar th;.at If he­
were openly accusetl. It would lead to a confrontauon with 
his backer, Ru"i." -· possobly the nuclear hulocau,t the 
whole world <lrea<.lc<.l. 

So they kept qmcl- even the man in the White House, 
Lyndon ILJohn,on. 
New~ commentator Howard K. Smith h~,li; now revealed a > 

conlic.lenti,ll convcr,at1on wilh John,on. long ago. Ji 
.,J.U tell you ~mcthiug ahout henncdy·s murder that "ill c 

roc.·k you,~· Juhn,<.m cunfh.fcU. "1\.ennedy was lryinJ,! to get !! 
Ca\lro, hut Ca"tlro s:ot to him firM." ... N 

S'mith :lllmits, "I w:os rockctlall right.! beggcJ for details. ;;; 
hul he reru,cd. ~aying it woll all C<Hnc mot <~>me .Jay." ~ 

rruc enough. lhcn: have been ll.JOHlf\ for ycaf'o. in MID­
NIGHT unJ chewhere. lfe,pite I he '"""ivc effort~ to bury 
invc,l!g~ation under the \Var rcn RePort. 

The CIA :onu !he FBI were nawrally reluctnnl lo lei the 
woold lind ou1 they had hcen houby-trappcu t>y a double 
ugcnl. 

l"hcy didn't even \\-,In! to tlunJ.. ahotll thl" truth- th.tl H 
w.a, lht" ( Jt\ ph1!1111g .~!!.llll't C.t,flu th.1t led h.l !he dc.1th of 
lhc •\mc11c.ut Pl!..',uh:nl 

~ 
c 
z 
C). 
:r .... 

ROLANDO C'l!lELO, left: Cuban Poloce Choel, Eligento Ameje1ras: F1del Castro: and 
Havana Unoversoty President Juan Mannello, in ~he early day~. of the Castro voctory. 

' ' . ' ' 

w:;.','~:, ~:;~,::·,':,~~~:~~'("!~~ ~~~~:';~,11~1~1 t~0f.:ll:~,~-r~; 11~;;:,•: : 1:,~ :i 
.fear nl w~at.lhcy '"'!!hi lc.orn. ;:. 
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Contrar-y to. sworn testimony, the 
:erA once considered using pres! den-· .. 
t!al assussirt Lee Har'ley Oswald as a 1 
sou::-ce · of :jf!telligence. information.: 
about t..~2' Soviet .Union. according to.~ 
a newly rete~sed CIJ~.J~~cumt;,nt •.. ,. ~ --\~ 

In sworn ·testimony . h~rore ~-the_'~' 
Warren·. Commission;:~.Iorme"t:--:-;_CI.\:.:,: 
Director Richard· Helms. said the:·. 
<!gene:/ n'ev.e:- ha~~-'or: eve~_-conte~- :.: 
p!ated .. ar.y contacts y:.,ith Oswal~.:- . . 

The newly released document. 
wri~ten by an unidentified. CIA. officer .. 
three days after President John F. . 
Ken::1~dy was killed in D?.ll.as o1i Nov .. ~~ 

· 2?., Ulfi3, S::l)IS re;t:~·'.W~ ~hoy.oed i,~t~}-~:: 
·11 ·7enc~ interest':.. in Oswald a:nd d1s- -, 
c•C:ssr-d. · ·· - ·· ' h"!"" ·on of ·int~r< 

,. vi~w;.!~~- ..... ·:·i. ·~~~-': ··. ~:=-~:~~::;.\.~.-~~ ~~.~=~~ 
. The unidentHied-o!ficer added·tnet--.' 

' -"I do :-~ot kno?- what action deyeloped ~ 

:~h~~e~f~~-~::·~~~;.;_:~~;.;f~~~~~!~~~;:;;~:i~;{fp~ 
;. 11-ffi 1lE?riO::. WAS .... \MONG hun--~-
dc-<•d:J o of. c!ocuments."from·'.: 
th- n.:r.ee Har.vey oswald~., 

·The ·m4terial .was::~released ::to·,:.Th.e::. 
'Associated·. Press yesterday.· u~der-3 
·the Freedom ·or I~:~.iorination Act •. ~->:<·:: 

• 1 ·· A. se~ond .:.c!o_cum.ent: re':.ea ls: th~t :. 
i ;:_.cor mer· CI~ Director· Allen Dt;H~.:. .. ! 
1 -while .servmg _as. a _member: or. toe· 
i Warren Commission,· privately- .coun-:' 
I seled CIA o.Hicials o:n. the best way. to . 
I ans·Her ouestions -from. the-. corn m is- · 

• ~ sion aboi.tt nllez:::~:tions.,that ... Qs'.7al~. 
! \I;' as a Cit,. ~z~nt-·:.. :-:_:_ -. &::-... ~ ~u.':··· ... _·-; '.:~-~.-:- ~.:... 
1·. Dulles "thougi:tt:language .. ~which. 

ma<l<! it dear. that Lee· Harvey Os-· 
wald was never ::m employe o:r agent 
of CIA would Stlfiice:' an unidenti­
fied CIA ofi.!c'::!r \'/!'Ote Bel ms !ri April 
l !JS-1. . -:·· · · .;. ' . : ''~· : .. ·: ~;. : 

"I a"re:: with.:Oim that a carefu1ly 
. phl·;n<.~d c~c.nial of the· cha·rges of in-· 
voh~ra<:nt with Oswald seemed mos~ 
nppro,_cia_.tc,.'.'..t_ht:y~~entifiec!- ~fficer_. 
ttdd:::d . l .. :·-: ·.::·-:::· ·: ...... - ' . :., ..... ·. --~ '.,. 

:.~·~·:\Yheiihe ii.!)'peared betore.the cork. 
."mission in ~lay-·1_954, Helms,· thel1 
· jlead ··of. th~. :.agency's .. ·clandestine 

··.services. testified,_ ~nder·· oath ·.that 
: !'there's no ;material in· the:. central 
~-: Intel!igence':.Agency.: either .. in ·me. 
.. 'x·ecords.· or:· in the. mind of any of the· 
· jndividuals; that therec.wa.s any .·_con-?. 
. "tact had m:' even corritemplated with" 

Oswald.·-_.. ;···.i: <·:':.::!;. :, .. .- ·. 
. . TirE. NOV: zs; 1S6:::, "rriemo explain.> , · 
that the agency•s h!terest in Oswald 
as a. potential intelligence- source was 
due, to. his "unusual b~havior in the 

, ~~~g::!D~;t;:~::~;;:r:-r;~f.;~:\· 
· iri the (deleted) Oswald might pro-· 
:'_vide on the Minsk hctory In which he 
i_ha.d been employed, on certain sec-­
. tions.of !i"le· city-itself~ and _of course·. 
:we though~-the usual {deleted) that 
,)night :ftelp deve ele~ed) person.-: 
~-·ality i:lossiers:.· mo states_. . . 
;, ,~-:The memo ··indicates .. tha.t Oswald; 
(wa~ also of._._ijlterest .i!>."~~~-q~,,be:i, 
. ·cause .of ·cor.cern that:l1is.:Russmn-'' 
·~\f-'t~;.;-::-~·;:-~~~l':; .. :··?"~~~~ t.:-~-·~~i~·~ 
·born wife; },farina, might have been 
:part of a trend for. Soviet women to 
':ma<ry foreigners,:leave the country 
•·and ·settle overseas where they could 
serve as spies. ·. . ··:· · 

~ o • 0 •, , ._ •R •3 I': l a• 

< ':-·.~ • ....... . ~:-~~ .: .:·: .• ·.~),.. ._.: ~ ·~ ':i . :: 

: ·. l1IE i'tiEMO ABOUT the.~agen.cy•s 
·interest -in·-oswald said the··discus­
·sions· abo•.!t Oswald occurred "some­
time in ·summer. 1960:" Th~ author. 
conti!med:'.'Tc.lon't recall·H this was! 
discussed \•ihile Oswald <tnd his fa mi-l 
ly _were en route to_ our country_9r if it; 

_w <~~-'!£~~-~ :!t;e!~~;.:.~~-"~-'::::-.r ~~ ·::;~, r:-~=-·J 
• •- • ~ ,., • • • • • • • • '• e • -· 
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0 h'" FILES-

1. AP WIRE STORY IN h!ASHINGl"ON STAR ON FOIA RELEASE OF OSWALD 9 S 
{)::= 

t1A TERIAL MAKE~- FOLLO~ING STATGlENTAWHICH YOU SHO'ULD. BE ACJAREJ>-z;:-!:~ ._ 
. . . . . .. . ..... ' .. ;. ~ -... .~_ . 

-rA~~!:-~~~jr;;s;~~~~ 
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· ·aqyrE: ···_. IN swoRN TESTIMONY BEFORE THE luARREN _ coMMIS~ION., 
••• 4 

. --

. RICHARD HELMS, THEN A BRANCH CHIEF AND LATE!~- CIA'S DIRECTOR. 
~. ~ 

SAID THE AGENCY NEVER HAD OR EVEN CONTEMPLATED ANY cci~tACTs·: , 

-- -
TELLIGENC~ INTEREST IN OSWALD AND DISCUSSES~--~ THE LAVIN~ ON 

OF INTERVIEWS~ END QUOTE. Y .. .. . /'I ,q }t:-:"1( I A I_ - --- -·~ ': ... 

·· 2 ~- ABOVE- tliSCONSTRUED FROM SANITIZED 'L~ RELE.ASED UNDER· fOI1\'i 
: • . J\ . . - c• ~'" . . .·•• 

·~ .. 

. -~· ... :.- . 

WRITTEN BY FORMER OFFICER WHO WAS INTERESTED IN POSSIBLt: USEF~( IN~~-·-. . . . . 
_t. •• • 

f~RMATIO~ OSWALD MIGHT HAVE IN CONTEXT Of SOVIET REALITI~S-. n.~·-. 
. :. ! ' ~ - ·. . 

. 
RESPONSE-TO DCI tALl TO ALL HANDS TO RECORD WHATEVE~THEY THOUGHi 

~-
. ·. 

MIGHT BE R~LEVANT TO WARREN COMMISSION INTERESTS, Off!CER ·wROTE THIS 
,~~£1/t> · -.. · /1£//0 . . .-
(2n· . THE cr~ DOES RECOI~H BRANCH LEVEL DISCUSSION BUT STATES TH~T 

/'. A . ; . 

l~RITER DOES NOT KNOl~ WHAT ACTION ~JAS TAKEN. E-2, IflPDET ~ d . o- ··:· _.- · · 
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MEMORANDU1v1 FOR: Director of Central Intelligence 

FROM John H. Waller 
Inspector General 

SUBJECT "\Vashington Star Story, 1 October 197 6 

1. This is for your information onlyo 

2. On 1 October 1976 the Washington Star published a..news 
story with an Associated Press credit line, headlined CIA 
Viewed Oswald As Information Source (copy attached). The 
lead sta-ted: 

Contrary to sworn testimony, the CIA once con­
sidered using presidential assassin Lee Harvey 

Oswald as ·a source of intelligence information 
about the Soviet Union, according to a newly 
released CIA document. 

In sworn testimony before the Warren Commis sian, 
former CIA Director Richard Helms said the 
Agency never had "or even contemplated 11 any 
contacts with Oswald. 

The news story, in another section, made the following 
statement: 

The November 25, 1963, memo explained that 
the Agency's interest in Oswa.ld as a potential 
intelligence source was due to his 11 unusual 
behavior in the USSR, 11 to which he had defected 
in 1959. 
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3. Tl•<.!rc was such a memorandum, written by a case 
officer then stationed in Paris, recently released under FOIA. 
Writing tbn:~e clays after President Kennedy's assassinatio~, 
this case officer recalled that there had been interest in Oswaldo 

As soon as I had heard Oswald's name, I recalled 
that as Chief of the 6 Branch I had discussed.··­
sometime in the summer of 1960 -- with the then 
Chief and Deputy Chief of the 6 Research Section 
the laying on of interview (s) through KUJUMP or 
other suitable channels • ~ • 

I remember that Oswald's unusual behavior in the 
USSR had struck me from the moment I had read 
the first ODACID dispatch on him, and I told my 
subordinates something amounting to "Don't push 
too hard to get the infornJ.ation we need, because 
this individual looks odd. 11 

• I do not know what action developed there-
after • . . . 

4. The Helms testimony before the Warren ConJ.mission 
on this subject was as follows: 

Mr. Helms. On Mr. McCone's behalf, I had all 
our records searched to see if there had been 
any contacts at any time prior to President Kenne~y's 
assassination by anyone in the Central J.ntelligence 

Agency with Lee Harvey Oswald. We checked our 
card files and our personal files and all our records. 

Now this check turned out to be negative. In addition 
I got in touch with those officers who were in positions 
of responsibility at the times .in question to see if . 
anybody had any recollection of any contact having 
even been suggested with this man. This also turned 
out to be negative, so there is no material in the 
Central Intelligence Agency, either in the records or 
in the rrlind of an}r of the individuals, that there was 

any contact had or even contemplated with him .• 

- 2 -
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5. Mr. Helms did sld.e exactJ-:>" the words quoted in the 
news story -- 11or even conten1.plated. 11 But the context of,. 
those words was what w<t~~ reported to him as the result of 
a search of records and rn.ernories. To this day those 
familiar with the extensive Oswald records state that there 
is no renection in those records that anyone even undertook 
to propose or approve a contact with Oswald. It would have 
been natural to do so, but apparently any such thoughts did 
not progress to formal action. From the memorandum 
quoted, it is apparent that someone at Branch level did think 
about it, even if nothing ever came of itc This hardly con..: 
stitutes a responsible or official or serious "contemplation" 
of the idea. Mr. Helms' full statement on this point seems 
literally correct in the full context of his statement, although 
more refined qualifications might have reiterated the basis 
for his conclusions. The news story is misleading on this_ 
point. 

6. ·The news story statement that Oswald was considered 
due to his "unusual behavior in the USSR," is exactly the 
opposite of the statements of the quoted memorandum, which 
reported the care that should be used if Ozwald were approachedr 
because of his strange conduct. 

7. The statement in the news story about Mr. Dulles 
consulting with Agency personnel on how to answer questions 
is basically true. The interpretation to be placed on this 
counselling will depend on the interpreter. The inference of 
the news story is that Mr. Dulles was counselling slanted 
responses on the Oswald issue, thereby tending to reinforce 
the interpretation of deception attributed to Mr. Helms. 

Attachment: 
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